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The Queen of England Pushes Dope 
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``In view of the inordinate lengths to which the corruption of morals have advanced, I almost think it necessary that Chinese missionaries should be sent us to teach the aim and practice of natural theology.''

--Gottfried Leibniz



At midnight on July 1, 1997, Hongkong, the British Crown Colony, will be restored to China. This is not only an event which will be celebrated by patriotic Chinese; any patriotic American should celebrate it as well. The British seizure of Hongkong was an aspect of one of the most ugly crimes of the British Empire: the takeover and destruction of India, and the use of India to flood China with opium. The British twice sent the Royal Navy to enforce opium addiction on China, in order to open up China for looting. 

In spite of this crime, the British and their allies in the United States, are trying to use the return of Hongkong to create a scandal around alleged ``human rights violations'' by the Chinese, as a pretext to disrupt relations between China and the United States. This is especially dangerous because the battle to create a new economic system, to replace the collapsing one, is centered around U.S. cooperation with China. The issue at stake is not that of ``communism versus free trade.'' The war is between the British System and the American System. 

It was common knowledge before 1921, that the British Empire was the world's leading drug trafficker in the 19th century. Even Ted Koppel, in a recent ``Nightline'' special report on Hongkong, was forced to admit this. 

Lyndon LaRouche's associates published Dope, Inc., which documents how this British control has continued to this day. Treason in America, by Anton Chaitkin, documents how opium trafficking played a central role in building up the ``treason'' faction in America. However, this subject has been declared ``off-limits,'' by the defamation of LaRouche, as exemplified by the slander, ``LaRouche claims that the Queen of England runs drugs.'' 

The destructive nature of opium was well known at the time of the Opium Wars. Opium is highly addictive, and induces passivity into the smoker. Addicts seldom lived past age fifty; heavy smokers had a life expectancy of only five years. 

The drug was widely used in Britain itself, even by the Royal Family, as shown by revelations that Queen Victoria's court frequently ordered opium from the royal apothecary at Balmoral. In England, where opium was legal, the cause of the exceptionally high infant mortality rate in one Lancashire town was discovered to be a concoction, called ``Godfrey's Cordial,'' a cough syrup containing opium which was given to babies, often in lethal doses. 

While a prosperous Chinese official could afford opium addiction, a Chinese worker would spend two-thirds of his wages, neglecting his family. Many Chinese saw opium as a poison introduced by foreign enemies. In 1729, the Emperor banned the import of opium, except for a small amount, licensed as medicine. In 1799 a stronger Imperial decree was issued prohibiting both the smoking of opium and its importation. This decree stated: 

``Foreigners obviously derive the most solid profits and advantages ... but that our countrymen should pursue this destructive and ensnaring vice ... is indeed odious and deplorable.''

Confucianism strongly condemned the use of drugs like opium. Gottfried Leibniz (1646-1716), the great German mathematician, physicist and philosopher, who wrote extensively on China, recognized that Confucianism contained many of the most positive features of Christianity. Leibniz worked for an ecumenical alliance between Confucianism and Christianity. In Confucianism, a man had a duty and debt to his ancestors. His body was given to him by his ancestors as their link to his descendants. Therefore, for a man to destroy his own body was a great offense against filial piety. 

The British were well aware of the destructive nature of opium, but argued that opium sales were necessary because it was the only item which they could sell to the Chinese. Payment for tea, which the British imported, had created a drain of silver from England to China. 



Far More Evil than Mere Greed

The Governor-General of the East India Company stated in 1817, 

``Were it possible to prevent the use of the drug altogether, except for medicine, we would gladly do it, in compassion for mankind.''

This explanation sounds like the famous bandit, Willie Sutton, who, when asked, ``Why do you rob banks?'' responded, ``Because that's where the money is.'' However, the true motive for Britain's Opium Wars was far more evil than mere greed. 

To understand British actions in the Opium Wars, it is necessary to step back, and to place them in the context of modern history. The establishment of the nation-state, with the creation of France under Louis XI, as a project of the Golden Renaissance, allowed mankind to rise above a condition where 95% of the population lived little better than cattle. However, a financial oligarchy, centered in Venice, was bitterly committed to preserving feudalism. This Venetian oligarchy survived, and succeeded in capturing the Netherlands and England as the base for their operations. 

The British East India Company (the ``Company'') was one of the institutions created as a product of the Venetian takeover of England. The Levant Company, set up to trade with the East, had been formed in 1592 as a fusion of the Turkey Company and the Venice Company. In 1600, the East India Company was formed as a spin-off of the Levant Company. It received a perpetual charter from the British Monarchy for a monopoly on trade with the East Indies. 

In 1740, the Company's role in India was limited to trade through its centers at Bombay, Calcutta and Madras. By 1815, it had an army of 150,000 men, and governed most of India, either directly or indirectly. The Company utilized the vast superiority of European weapons to take over India in stages, through a series of wars. Its takeover was assisted by the collapse of power of the Indian Moghul Emperors, which left India broken up into sections, controlled by local rulers. By 1800, the main source of revenue, from Company operations in India, was land taxes, imposed on conquered lands. 

Bengal was the first major area conquered by the Company. Its army defeated the native ruler in 1757, and proclaimed itself the official ruler of Bengal in 1765. It imposed incredibly harsh taxes. The province deteriorated rapidly. In 1770, the failure of monsoon rains, led to a famine in which an estimated one-third of the population perished. 

Bengal then became the center of the East India Company's opium monopoly. 

The East India Company's domination of the Indian economy was based on its private army. However, giving the lie to the radical ``privatizers,'' the ultimate muscle behind the company was the British military, as Lord Palmerston demonstrated by deploying it in the Opium Wars, to back up the British demand for ``free trade.'' 

In the aftermath of the disastrous Bengal famine, the British Crown took control over the East India Company's operations, and, under the India Act of William Pitt the Younger, in 1785, the Governor-General of India was made a Crown appointment. A six-member ``Board of Control'' was established in London to ``superintend, direct and control'' the Company's possessions. On the Board were the British Chancellor of the Exchequer, and a Secretary of State, both ministers of the British Crown. From this period, the ``free-trade'' East India Company was, effectively, a semi-official branch of the British government, until it was finally formally dissolved in 1858. 

The Company lost control of India with the Indian Revolt of 1857-58, when British troops poured in to crush the uprising. The British government, under Lord Palmerston, took direct control of India. Queen Victoria, who noted that most Englishmen felt ``that India should belong to me,'' was made Empress of India in 1877. 



Adam Smith and Karl Marx:
Apologists for the Empire's "Globalization"

The 19th Century was dominated by a battle between the supporters of the American System, on one side, and the British Empire, on the other. During the middle of the century, the circles around American economist, Henry Carey, fought for a series of projects to develop Asia, centered around railroads, as is described in the recent EIR cover-story, ``The 'land-bridge': Henry Carey's global development program.'' 

Had the Carey circles grand design not been sabotaged by the British Empire, all of Asia would have developed as dramatically as Japan, which escaped the control of the British, and formed an alliance with the Carey circles during the Meiji Restoration. 

The science of economics, as embodied in the American System, was founded by Leibniz. The modern embodiment of this science, is found in the works of Lyndon LaRouche such as, So You Wish to Learn All About Economics: Successful human survival is guaranteed only when society organizes successive creative breakthroughs in science and technology, which are then applied economically, to increasing man's power over nature, resulting in increases in the relative potential population density. 

A successful society is characterized by a rising living standard for its population, increasing investment in factories and basic infrastructure, and the generation of additional surplus, which is invested in generating new discoveries in science and technology. 

The British system denied any role for human creativity, and instead argued, that if man merely followed his hedonistic desires, pursuing pleasure and avoiding pain, objective laws would naturally guide society to achieve the best allocation of wealth. Bernard de Mandeville stated explicitly in his Fable of the Bees, that men, in following their hedonistic desires, even in pursuit of evil ends, would ensure the best result for society. 

Adam Smith, in his Wealth of Nations, followed this belief, that human behavior was best ordered by each man following his hedonistic desires to their lawful conclusion. He argued that opium was a legitimate product, the same as any other commodity, that the objective laws of the ``invisible hand'' must be allowed to determine all economic activity, and anything which stood in the way, such as national governments, were an obstacle which must be removed. 

Smith, a propagandist for British colonialism, argued that human progress was advanced with the spread of this ``free market'' globally, through the expansion of the British Empire. 

A similar defense of British colonialism was also advanced by Karl Marx. Marx has an undeserved reputation as an opponent of British imperialism, because his writings were designed to appeal to, and manipulate people, based on their grievances. Marx emigrated from Germany to England at age 30, where he became a dupe of British Prime Minister Lord Palmerston. 

Palmerston dominated the British government from 1830 to 1865, and, was the central figure in efforts to make the British Empire into a new Roman Empire. He directed British strategy in the Opium Wars. He also kept a stable of radicals and terrorists for purposes of destabilizing other nations. (Eleven countries have recently denounced the British government for harboring terrorists, demonstrating that the British have continued this practice to this day.) 

In Marx's early writings, he adopted Aristotle's definition of man as ``a political animal,'' even using the ancient Greek term, used by Aristotle. Consequently, he rejected the conception that man advances society through creative discovery, and instead argued that society advanced according to mechanistic laws through a natural progression, from ancient society, to feudalism, to capitalism, to socialism, to communism. Marx called Adam Smith's Wealth of Nations, ``an immense step forward'' because it reduced the value of all economic activity to the value placed on it, by the universal free market. 

Marx attacked Carey's program for national economic development as a regression from Adam Smith. He rejected Henry Carey's attack on ``the diabolical influence of England on the world-market,'' by claiming that it was simply, ``the natural laws of capitalist production,'' and attacked Carey's plans for an alliance with Russia to defeat the British Empire by labeling him a ``Russophile.'' 



Karl Marx Defends British Opium War

Marx's role as an apologist for the British Empire's ``globalization'' is explicit in his defense of the British Empire's rape of India. Marx advanced a Mandevillian argument, that, because ``capitalism'' is superior to ``oriental despotism'', even though the intent and actions of British colonialism were evil, British colonialism benefitted India! 

Even more explicit is Marx's defense of Britain's first Opium War. Amidst much bravado about the potential for world revolution, Marx praised the Opium War for throwing China into chaos. He claimed that Britain was advancing civilization in China, by destroying China's old culture, and opening up China to the international economy. He even reported, approvingly, that British policies were causing such unemployment in China, that displaced Chinese workers were being used as slave labor throughout the world. Karl Marx wrote in a July 22, 1853 article in the New York Daily Tribune: 

``Whatever be the social causes, and whatever religious, dynastic, or national shape they may assume, that have brought about the chronic rebellions subsisting in China for about ten years past, and now gathered together in one formidable revolution, the occasion of this outbreak has unquestionably been afforded by the English cannon forcing upon China that soporific drug called opium. Before the British arms the authority of the Manchu dynasty fell to pieces; the superstitious faith in the Eternity of the Celestial Empire broke down; the barbarous and hermetic isolation from the civilized world was infringed; and an opening was made for that intercourse which has since proceeded so rapidly under the golden attractions of California and Australia. At the same time the silver coin of the Empire, its life-blood, began to be drained away to the British East Indies.''

Reflecting the racism which dominated England, where the majority of the population enthusiastically supported the first Opium War (there were popular demonstrations against the second Opium War), Marx defends the British-forced addiction of China: 

``It would seem as though history had first to make this whole people drunk before it could rouse them out of their hereditary stupidity.''

Marx even argued that the Chinese had a disposition for opium: 

``The Chinese, it is true, are no more likely to renounce the use of opium than are the Germans to forswear tobacco.''



Henry Carey Refutes the British System

The devastating flaw in Adam Smith, Karl Marx, and all who claimed the British Empire was advancing more backward civilizations, was identified by Henry Carey: The British System is not capitalism. Rather, the British Empire, and its effects, can be best described by comparing them, to the oligarchy of the ancient Roman Empire, and the destruction which they wrought on the world. Carey presented a devastating expose of the British Empire in his 1853 book, The Slave Trade, Domestic & Foreign, Why it Exists & and How it May be Extinguished. He demonstrated that the British system violated the requirements for successful human survival, and, that opium production was a lawful result of the destructive nature of the British System. 

Carey described how the Roman system was based on centralizing the power of governing and taxing. He showed how this led, lawfully, to exhaustion and collapse, resulting in a severe drop in population: 

``Still onward the city grows, absorbing the wealth of the world, and with it grow the poverty, slavery, and rapacity of the people, the exhaustion of provinces, and the avarice and tyranny of rulers and magistrates, until at length the empire, rotten at the heart, becomes the prey of barbarians, and all become slaves alike,--thus furnishing proof conclusive that the community which desires to command respect for its own rights must practice respect for those of others; which lies at the base of all Christianity--'Do unto others as ye would that they should do unto you.'|''

Carey next showed that, while the British Empire strongly resembled these features of the Roman Empire, it was even more destructive, because it had also added commercial centralization. England was committed to enforcing a monopolistic control over the world economy, centralizing industry in England, and reducing the rest of the world to the production of raw materials, which were sold at prices dictated by England. 

``England, on the contrary, has sought to restrict her subjects and the people of the world in their modes of employment; and this she has done with a view to compel them to make all their exchanges in her single market, leaving to her to fix the prices of all she bought and all she sold, thus taxing them at her discretion in both time and money.''

Benjamin Franklin had attacked this British policy 100 years earlier, and, correctly argued that the development of American manufactures, would improve the productivity of the British dominions, as a whole, and enrich both the Colonies and England. However, the Venetian oligarchy, firmly in control of England, was not interested in enriching nations, but rather, in consolidating and spreading their oligarchical system. So, Franklin recognized that a break with Venetian-controlled England was necessary. 

Carey demonstrated, in graphic detail, that the British Empire's system of ``globalization'' had devastating effects on India. Prior to the takeover of India by the East India Company, the Indian economy was characterized by the existence of native manufacture of cloth and other goods, which made possible a division of labor, and a higher level of productivity for the economy as a whole. The British demanded one-half of the gross product of the land, as tribute from the areas that they controlled, and imposed a tax collection system which severely disrupted the economy. 

Even more deadly, the British imposed a policy of technological apartheid, banning the export of machinery, from England to India, and refusing to develop India's rich iron and coal deposits. Taxes were imposed to deliberately suppress native manufacturing. 

Carey stated: 

``The Hindoo, like the negro, is shut out from the workshop. If he attempts to convert his cotton into yarn, his spindle is taxed in nearly all of the profit it can yield him. If he attempts to make cloth, his loom is subjected to a heavy tax, from which that of his wealthy English competitor is exempt. His iron ore and his coal must remain in the ground, and if he dares to apply his labour even to the collection of the salt which crystallizes before his door, he is punished by fine and imprisonment.''

The introduction of steam driven machinery, was used by the British to devastate India's native cloth manufacturers, rather than to revolutionize Indian production. Although the steam engine had been developed by Benjamin Franklin's collaborators, who intended that it be used to improve the productivity of labor, the British applied it to their slave labor system, filling the factories with workers, including children, who worked 15 to 17 hours a day. 



Free Trade Destroys Indian Cloth Manufacturing

Carey describes how in 1813, British ``free trade'' removed tariffs on cloth imported into India, ``but with the restriction on the export of machinery and artisans maintained in full force.'' Within twenty years, Indian cloth manufacturing was completely wiped out. The result was not merely mass unemployment and starvation of cloth manufacturers, but the impoverishment of cotton cultivators, since cotton now had to be shipped all the way to England, and the British now had a monopoly control of cotton consumption. 

Henry Carey demonstrated that this British looting had the effect of reducing the ability of India to support its population. 

Carey also understood that the destructive nature of the British system contained an inherent tendency toward bankruptcy, requiring it to constantly find new sources of loot. The conquest of Bengal led to an initial surge in tax revenues. However, by 1815, the Company was 40 million pounds sterling in debt. The Company's 150,000-strong army was consuming three-quarters of its annual budget. The looting of India had so severely damaged the Indian economy that taxes and revenues were declining. The Company's major source of revenue was its China trade: tea paid for by opium. 

As Carey stated: 

``Calcutta grows, the city of palaces, but poverty and wretchedness grow as the people of India find themselves more and more compelled to resort to that city to make their exchanges.... Now, every man must send his cotton to Calcutta, thence to go to England with the rice and the indigo of his neighbours, before he and they can exchange food for cloth or cotton--and the larger the quantity they send the greater is the tendency to decline in price. With every extension of the system there is increasing inability to pay the taxes, and increasing necessity for seeking new markets in which to sell cloth and collect what are called rents--and the more wide the extension of the system the greater is the difficulty of collecting revenue sufficient for keeping the machine of government in motion. This difficulty it was that drove the representatives of British power and civilization into become traders in that pernicious drug, opium.''



The British East India Company's Opium Monopoly

The East India Company established a monopoly over the production of opium, shortly after taking over Bengal. Before each growing season, Company officers went through the villages contracting with the peasants on how much acreage to plant, and making loans to cover costs. Indian peasants sold the opium juice to the Company, whence it was taken to the factory. The opium juice was processed into a form suitable for smoking, and formed into three pound cakes, which were then wrapped in poppy pedals. Forty of these cakes were loaded into chests, each stamped with the symbol of the East India Company. 

In a completely transparent fraud of ``free trade,'' the Company then auctioned off these chests to ``country traders,'' (whom it pretended were independent), at roughly four times the cost of production. These traders were licensed by the Company, and in some cases financed by it. The Company would even give the ``country traders'' opium on consignment, and collect payment in Canton (Guangzhou) after the opium had been sold. 

The great nation of China, which had cities of 1 million inhabitants, while the largest European city had only a population of 100,000, represented an enticing target. China's population of 300 million was some 20 times that of England. The British Navy had complete superiority over the antiquated Chinese navy. However, occupying and garrisoning China was impossible. 



What the British Will Never Forget

Were you to read the British press today, you would learn that the British Empire never forgets its defeats. Along with the defeat by Sudan of General Charles ``Chinese'' Gordon, killed in Khartoum in 1885, one of the nastiest setbacks ever suffered by the British, was the dismissal of their envoy, Lord Macartney by the Chinese Emperor in 1794. Hoping to ``beat'' the Russians and others to the China market, the British sent Macartney, with a large entourage, and ships full of trinkets, to attempt to entice the Emperor into opening China to British trade. But the Emperor decided, rightly, that the British had nothing to offer him, nor China, and, after ordering Macartney to ``tremblingly obey,'' sent him packing. 

The British would follow the earlier example of the Dutch, who pacified Indonesia with opium: the Dutch East India Company began shipping opium to Java in 1659, and by the middle of the next century, 100 tons were arriving every year, in the city of Batavia, alone. The opium addicts and the corrupt officials who collected bribes to allow smuggling, effectively became allies with the British in subverting China. Opium had a devastating effect on the Chinese military, and on the Chinese intelligensia. 

Although the Chinese had used opium as a medicine, there was no widespread addiction before the British arrived. The Portuguese had smuggled some opium to China. The first major shipment of opium, was arranged in 1781, by the Company's Governor-General, Warren Hastings, who described opium as a ``pernicious'' commodity, ``which the wisdom of the Government should carefully restrain from internal consumption.'' It was a financial disaster. The opium was brought to Canton, the only city where the Chinese allowed foreigners to trade. The Chinese showed little interest, so the ship left without selling its opium. The Company lost a quarter-of-a-million dollars. 

However, steady British smuggling paid off. By 1804, the revenues from opium sales to China, were sufficient to cover the cost of tea, imported from China. Between 1804 and 1806, $7 million were transferred out of China. 

Until 1820, the Company practiced a policy of limiting opium shipments to less than 5,000 chests, sufficient to gain substantial loot, but calculated so as not to provoke a response from the Chinese. 

However, the bankruptcy of the East India Company, and a strategy of more intensive looting of India, required a new, more destructive policy for China as well. In 1817, the British launched their ``free trade'' offensive against India, flooding it with English cloth, while blocking the development of Indian cloth manufacture. The British required increased sales of opium to pay for the shipments of cloth into India. The Company shifted to a policy of maximizing opium smuggling (and addiction, as well). 

The Company even defended its policy, claiming that it was necessary to stop competition from other opium smugglers, declaring in 1819, that its policy was ``to endeavour to secure the command of the Market by furnishing a Supply on so enlarged a scale and on such reasonable terms as shall prevent competition.'' 

The Chinese made a limited effort to stop opium smuggling in 1821. The British responded by moving the base of their opium-smuggling operations out of Canton, to the small island of Lintin inside Canton Bay, where the Chinese navy could not threaten it. The smugglers' ships each carried about ten cannon, and were more powerful than any fleet which the Chinese Emperor could deploy against them. The trading companies anchored old ships off Lintin Island, which stored the opium until small ships smuggled it ashore. The opium trade increased from 4,244 chests in the 1820-21 season to 18,956 by 1830-31. By 1831, the opium trade into China was two-and-a-half times greater than the tea trade. It was probably the largest trade in a single commodity anywhere in the world. 



William Jardine: "Iron-Headed Old Rat"

The largest of the ``country traders'' was Jardine, Matheson & Co. William Jardine and James Matheson formed a partnership in 1828. Matheson was the first to see the potential of smuggling along the entire Chinese coast. Matheson blamed the Chinese dislike for ``free trade'' to their ``marvellous degree of imbecility and avarice, conceit and obstinacy.'' Jardine was nicknamed ``Iron-Headed Old Rat'' by the Chinese. He advocated making Formosa an offshore base for the Western powers. He was also one of the most vocal advocates for war, stating: 

``Obtain us but a sale for our goods, and we will supply any quantity.... Nor indeed should our valuable commerce and revenue both in India and Great Britain be permitted to remain subject to a caprice which a few gunboats laid alongside this city would overrule by the discharge of a few mortars.... The results of a war with China could not be doubted.''

Both returned to England, and became members of Parliament. Matheson used his opium fortune to become the second largest landholder in Great Britain, and was made a Baron by Queen Victoria. 

One obstacle to war, was Sir George Robinson, the British Superintendent of Trade in Canton. He applied to England for orders, which would authorize him to stop British opium smuggling, which, of course, he never received. He suggested, in February 1836, that ``a more certain method would be to prohibit the growth of the poppy and manufacture of opium in British India.'' He was fired by Palmerston, then British Foreign Secretary, for this. 

Robinson's replacement was Captain Charles Elliot of the Royal Navy, who had been spying all along on Robinson for Palmerston. Elliot had previously been involved in designing the plan for ``freeing'' the slaves throughout the British Empire, which Henry Carey exposed, as being carried out in such a way, as to have what he termed ``disastrous consequences.'' In Jamaica, following an ``emancipation'' of the slaves, the effect was to drive down wages and living standards for both the former slaves, and imported Indian laborers. 

By the late 1830's, there was no doubt that opium was leading to the destruction of China. By 1836, opium shipments were more than 30,000 chests, enough to supply 12.5 million smokers. The Chinese imperial army lost a battle against local rebels because the army was addicted to opium. The financial drain on China was disrupting the entire economy. From 1829 to 1840, Chinese exports had brought in 7 million silver dollars, but imports, mainly opium had drained 56 million. The loss of silver was disrupting the internal economy leading to increased unrest. 

Lin Zexu, appointed by the Emperor to stop the opium traffic, stated:. 

``a few decades from now we shall not only be without soldiers to resist the enemy, but also in want of silver to provide an army.''

The Chinese launched a ruthless campaign in 1838 to wipe out opium consumption, which, the British complained bitterly, was having an affect. Thousands of Chinese opium merchants were arrested. ``We have never seen so serious a persecution, or one so general,'' protested William Jardine. By January 1840, Captain Elliot informed London that, ``the stagnation of the opium traffic ... may be said to have been nearly complete for the last four months.'' 

Lin Zexu was appointed by the Chinese Emperor, High Commissioner to investigate port affairs, on December 31, 1839. He deployed sufficient military force to drive the opium traffickers from Lintin Island. They redeployed to a barren island further out, named Hongkong. Lin Zexu also demanded that the British smugglers hand over their stockpiles of opium, and sign a bond pledging not to smuggle more opium under penalty of death. 

Lin sent a letter to Queen Victoria appealing to her to stop the opium traffic. He told Queen Victoria: 

``this poisonous article is manufactured by certain devilish persons in places subject to your rule.... What is here forbidden to consume, your dependencies must be forbidden to manufacture.''

Lin stated that he believed that opium was banned in England. In fact, opium was freely supplied to the poor in England, who were working under slave labor conditions, similar to those the British had imposed throughout the rest of their Empire. 

The behavior Captain Charles Elliot was accurately described by James Matheson: 

``To a close observer, it would seem as if the whole of Elliot's career were expressly designed to lead on the Chinese to commit themselves, and produce a collision... I suppose war with China will be the next step.''



Creating a Pretext for War

Elliot sought to establish a pretext for war other than the defense of opium, arguing that the issue was the Chinese demand that British merchants be subject to ``barbaric'' Chinese law. He instructed British merchants to hand over their, in fact, unsalable opium stockpiles, with the promise that the British government would reimburse them for their loss. In perhaps the biggest drug-bust in history, Lin destroyed 20,283 chests, or 2.5 million pounds seized from British smugglers. 

Elliot then deployed the British forces at hand to create a series of incidents with the Chinese, which could be used to rally support back in England for the planned war. 

While Matheson continued the company's smuggling operations from the new base at Hongkong, Jardine was sent to London, as the representative of all the opium smugglers, to rally support for war. The propaganda he spread in London, was that honest British merchants were being besieged, imprisoned, deprived of food, and actually threatened with death. He rallied British cotton merchants that war was necessary to ``open China'' to imports of British cloth. 

Matheson met with Palmerston to plan strategy and supply information, obtained through his smuggling operations, on Chinese geography, which was crucial for British military operations. 

The British sent a fleet of 16 men-of-war, four armed steam ships, and transport ships carrying 4,000 Scottish, Irish and Indian troops, which arrived in June of 1840. The Chinese were totally unprepared. The Imperial army was really only a police force, designed to put down internal revolts. Although the Chinese had invented gunpowder, their artillery was little more effective than fireworks. Their guns were mounted solidly in their forts or ships and could not be aimed. Although they desperately tried to innovate, during the wars which followed, the Chinese lacked the science, or the industrial base necessary to match a British military, well-schooled in slaughtering defenseless populations. 

The British carried out a series of attacks on Chinese cities using the fleet to destroy obsolete Chinese fortifications, and then threaten the cities with destruction unless they paid ransom. The British moved cannon to the edge of Canton, and forced the city to pay a ransom of $6 million. Shanghai paid $300,000, ransom but was still severely looted. 

Typical was the capture of the Island of Chou-shan and its capital, Tin-hai. The British used broadsides from the fleet to demolish the fleet of 11 war junks and an obsolete shore battery. The Chinese militia of 1,600 fled the bombardment. British troops were landed unopposed on the beach, which was scattered with dead bodies, bows and arrows, spears, and obsolete matchlock rifles. The Madras Artillery mounted four cannon on a hill, and began shelling the defenseless town, forcing the residents to flee. Soon, the soldiers discovered that the town was stocked with rice wine. Drunken soldiers and sailors pillaged the burning town until there was nothing left to steal or destroy. 

The British sent a fleet up the Yangtze River to cut the Grand Canal and attack Nanking. All of Beijing's food supply was brought by boat up the Grand Canal. The force, now numbering around 12,000, sailed up the river, attacking cities along the way, or forcing them to buy immunity. When the British force arrived in Nanking, the Chinese Emperor sued for peace. 

By this time, Captain Elliot had been replaced by Sir Henry Pottinger. Elliot had been denounced for being too soft on the Chinese, because he had been willing to settle the war for only $6 million as compensation for the destroyed opium, and possession of Hongkong. His liberal reputation still intact, he was sent to his next assignment, as the British representative to the newly independent Republic of Texas. 

Lord Palmerston had given Sir Henry Pottinger precise written instructions about opium. He was ``strongly to impress upon the Chinese plenipotentiaries ... how much it would be to the interest of that Government to legalize the trade.'' 

The Chinese refused to even discuss the legalization of opium. The Emperor responded: ``Gain-seeking and corrupt men will for profit and sensuality defeat my wishes, but nothing will induce me to derive a revenue from the vice and misery of my people.'' 

In the Treaty of Nanking, signed on August 29, 1842, China agreed to pay an indemnity of $21 million and cede Hongkong to Britain. The ports of Canton, Shanghai, Ningpo, Amoy and Fuzhou were declared open for trade, and Chinese tariffs were limited to 5%. Foreigners in these ``treaty ports'' were not subject to Chinese laws. Finally, British warships could anchor in the ``treaty ports'' and could enter any Chinese port ``when the interests of trade demanded.'' The Chinese were quickly forced to sign similar treaties with France and the United States. 

In the period following the first Opium War, Hongkong was avoided by tea or silk traders, and instead served as a center for opium smuggling, gambling, prostitution and piracy. The Governor of Hongkong reported that ``almost every person possessed of capital who is not connected with government employ is employed in the opium trade.'' 



Hongshang: Central Bank for the Opium Trade

The Hongkong economy has continued to be dominated by opium money, as it developed into a model for the success of British ``free enterprise'' methods. The Hongkong and Shanghai Bank (``Hongshang''), the closest thing to a Central Bank that exists in the ``free enterprise'' Hongkong economy, was founded with opium money. 

The first Opium War was followed by a second in 1856-60. The British were joined by the French as junior partners, the French having appointed themselves the ``protectors'' of China's Catholics. The combined British and French forces looted and destroyed the Emperor's Summer Palace. 

In the treaty ending the second Opium War, the Chinese were forced to accept the legalization of opium. With Chinese resistance broken, large scale opium production in China was begun, supposedly to stop the drain on silver caused by opium imports. Both imports and domestic production soared, with imports reaching 105,508 chests by 1880. It is conservatively estimated, that China's opium-addicts numbered between 30 and 40 million, at that time. 

Parallel to this, the British gained a stranglehold on the Chinese economy and government finances. In 1853, the British were able to grab control of Chinese Customs in Shanghai, because of the Taiping revolt. Twenty years later, all Chinese customs were managed by the British, with all Customs Houses of China within reach of British shells. For 40 years after 1860, Britain dominated China's commerce. By 1895, China's trade with Britain's represented two-thirds of all China trade, which then totalled 53.2 million pounds sterling. 

Opium remained at the head of the list, averaging 10 million pounds sterling a year during the 1880's. By 1900, a great part of government revenues went to pay indemnities, imposed on China by various ``peace'' treaties. 

Opium went hand-in-hand with foreign conquest and revolution. China was rapidly broken apart by the centrifugal forces introduced by the effects of British looting. From 1850 to 1860, China was racked by revolts by the Taiping and Triad gangs. Deaths from the chaos are estimated to have been several tens of millions. Many provinces lost more than half their population. By 1916, China was so shattered, that when nationalists around Sun Yat-sen attempted to set up a Republic, the greatest problem was to unite the country. China had been broken apart by competing war lords, a condition similar to India just prior to the British conquest. 

Throughout the early 20th century, Japan, which was the British Empire's key ally in Asia, launched repeated attacks on China. The Japanese used British methods, including the bombing of civilians in Shanghai in 1932, and the use of dope. The Japanese ran huge amounts of drugs, including heroin, into occupied Manchuria, and by 1944, opium addicts there were estimated around 13 million, or one-third of the population. 

This was the heritage of Hongkong. 

With the British lease on the ``New Territories'' part of the Colony running out, in the early 1980s, Chinese leader Deng Xiaoping demanded the return of the entire colony, including Hongkong island, which had been ceeded ``in perpetuity,'' on the basis of China's national sovereignty. The British had little to stand on, and were forced to come to an agreement. 



Afterword

In the intervening years, the policy of the Chinese government has been to integrate Hongkong--one of the two largest container ports in the world--into the Chinese economy. The new Beijing-Kowloon railroad has just been opened, linking Hongkong with central and north China, and enabling Hongkong's port to play an urgently needed role in opening and developing the Chinese economy. 

In May 1996, Helga Zepp-LaRouche presented LaRouche's concept of using the Eurasian Land-Bridge as the basis for global economic reconstruction to a government-sponsored Symposium on the Land-Bridge in Beijing. 

It is through this economic reconstruction, that the drug-running, looting policies of the British empire, will finally be defeated. 

To order books mentioned in this report, please contact Benjamin Frankin Booksellers at (800) 453-4108. 



Captions:

[Queen Victoria]
Opium was widely used in Britain itself, even by the Royal Family, as shown by revelations that Queen Victoria's court frequently ordered opium from the royal apothecary at Balmoral. Opium was legal in England.

[palmerston]
display
Queen Victoria's Prime Minister Lord Palmerston dominated the British government from 1830 to 1865, and, was the central figure in efforts to make the British Empire into a new Roman Empire. He directed British strategy in the Opium Wars.

[adam smith/karl marx]
Library of Congress 

display
Adam Smith argued that opium was a legitimate product, the same as any other commodity, that the objective laws of the ``invisible hand'' must be allowed to determine all economic activity. 

Karl Marx praised the Opium War for throwing China into chaos. He claimed that Britain was advancing civilization in China, by destroying China's old culture, and opening it up to the international economy: ``It would seem as though history had first to make this whole people drunk before it could rouse them out of their hereditary stupidity,'' he said about China. 

[hongkong]
EIRNS
caption 

The Hongkong economy has continued to be dominated by opium money, as it developed into a model for the success of British ``free enterprise'' methods. The Hongkong and Shanghai Bank (``Hongshang''), the closest thing to a Central Bank that exists in the ``free enterprise'' Hongkong economy, was founded with opium money. Here, Hongshang Bank seen from the harbor.
caption 

A Chinese Opium Smoker. It is conservatively estimated, that by 1880, China's opium-addicts numbered between 30 and 40 million.


[drawing of Lin from book]
display
Lin Zexu, Commissioner of Canton, led a ruthless campaign in 1838 to wipe out opium consumption, which, the British complained bitterly, was having an affect. Thousands of Chinese opium merchants were arrested. ``We have never seen so serious a persecution, or one so general,'' lamented William Jardine. Lin's seizure of 2.5 million pouds of raw opium was, undoubtedly, the biggest drug bust ever.'' 

caption
This drawing shows Lin directing the burning of the opium.
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China's Taiping Rebellion:
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The two British Opium Wars against China occurred between 1842-44 and between 1856-60, the second coming purely because the British were not satisfied with the concessions extracted from the first. In between, China was convulsed by the largest and most devastating peasant revolt in Chinese history outside of the Maoist revolt this century. Nearly one-half of the country was under the control of the Taiping Tianguo (``Heavenly Kingdom of Great Peace''), between approximately 1853 and 1865. Between 20 and 30 million people were killed on both sides of the warfare between the Taiping-controlled South and the forces of the Manchu Dynasty in Peking. Overall, China's loss of population, taking into consideration both the death toll and the breakdown of the nation's capacity to support and expand population growth, is estimated by some to approach 100 million. 

This in itself gives strong evidence that the British must have had a major hand in the process. This is indeed the case. Lord Palmerston's Britain, together with his allies in the United States, who were in the process of forming the Confederacy, ``played'' the Taiping rebels against the Peking government, both to achieve their genocidal population reduction and to force the Chinese to open up the interior of the country to ``free trade,'' especially in opium. The British Foreign Office, the Caleb Cushing faction of the pre-Confederate forces in the United States, and a faction of the Protestant missionary community in their employ in China can be credited with responsibility for one of the greatest holocausts in history. 



Hung Hsiu-Ch'uan and Hung Jen-kan

The Taiping emerged from the devastation of southern China wrought by the first Opium War. When the British crushed the technologically inferior Chinese defenses in 1842, India-grown opium poured into China through Canton and Hong Kong in even greater quantities than before 1840, with tens of millions of Chinese becoming addicts, and the wealth of the nation drained out in the process. In this environment, Hung Hsiu-Ch'uan, a Hakka student from the countryside outside Canton, after failing in the provincial examinations four times, had a nervous breakdown, spending 40 days in bed in a delirious state. He had a ``vision'' which he was later to interpret in the context of some Christian tracts he had picked up in Canton. In the vision, he ascended to Heaven, where an old man (later ``recognized'' as God) gave him a sword and told him to kill demons. Another middle-aged man (this was supposedly Christ) told him how to do it. The old man summoned Confucius to be scorned and whipped for having omitted the true doctrine in his writings. 

It was not until his cousin Hung Jen-kan, who had first read the Christian tracts published by the London Missionary Society, told him about Christianity several years later (in 1843) that Hung Hsiu-Ch'uan ``understood'' his vision. 

The two Hungs began preaching and organizing, smashing idols, Confucian tablets, etc., and preaching that Hung Hsiu-Ch'uan was the second son of God, Christ's brother, who had been sent to destroy the evil in China. Preaching against opium, fortune-telling, fornication, and the basic sins, they established a religious following. 

In 1847, Hung Hsiu-Ch'uan went to Canton to learn more about his adopted religion. He studied for two months with an American missionary, I.J. Roberts, but returned without being baptized when Roberts wouldn't (or couldn't) support him. 

While he was gone, some of his followers had organized a movement called the God-Worshipping Society based on Hung as the second Christ, with several thousand followers. A core leadership was formed, with each of the leaders having some magical capacity--one would become possessed whenever there was an organizational problem, and God would speak through him, giving orders. Jesus spoke through another. 

The religious content was a mish-mash of an Old Testament autocratic God, with various Buddhist and Taoist notions thrown in. Their view of the after-life was Buddhist, including the transmigration of souls, and much of their imagery was Taoist. Although they taught the New Testament, they never used the cross as a symbol. As we will see, their belief was purely satanic, an explicit rejection of the Christian view of man as created in the image of God, in favor of an obedient piece of a machine, ruled by tight discipline and mystical forms of mind control. This, of course, appealed to the British, and to the Confederate-minded among the American officials and missionaries. 

After a confrontation with Manchu officials in 1850, the movement seriously armed itself and began military operations, taking control of an expanding area in southern China. In 1852, they declared war on the Manchu, and appealed to nationalist sentiment to gain support. 

In that year, Hung's cousin Hung Jen-kan left for Hong Kong, where he stayed until 1859. While the Taiping captured Nanking, which became their capital, and carried out a northern expedition that nearly succeeded in taking Peking, cousin Jen-kan was engaged in intense training by British and American missionaries. The missionaries were provided by Jen-kan with material for books and articles, launching a massive Anglo-American campaign to glorify the Taiping. 

The Taiping were much admired by Mao and the Chinese Communist Party, and, indeed, they closely resembled the communists in many ways. While successfully appealing to the disgust in the population over the moral decay and corruption which accompanied the opium epidemic, and British-led economic looting, those who joined were forced to submit to a total ``communization'' of their possessions, their families, and themselves. 

Although women were ``liberated''--foot-binding was forbidden and sexual abuse was strictly punished--they were separated from the men, including their husbands. Women either fought alongside the men in military operations or worked in support functions in segregated female workshops and barracks. All wealth was pooled in a public treasury, and was supposedly equally shared by all, according to communal needs. Land was to be equally divided, although it is not certain this ever happened. Meals were communal, with prayers and worship services strictly adhered to. 

The leadership was ``above'' all this. Hung Hsiu-Ch'uan, known as the Heavenly King, was never seen in public. He had a retinue of 1,600 aides and servants serving his court, including a harem (such practices were forbidden for the masses). The other top leaders, known as the Eastern King, the Northern King, etc., had their own mansions and retinues of thousands. The army was not united, but divided into units under the command of the various leaders, who were both generals and administrative officials. 

This led to an internal explosion in 1856, when the bestial worldview of the Taiping turned to internecine self-destruction. The army of one faction massacred 20-30,000 followers of another, followed by a third faction laying waste to the first, and so on. In the end, only two of the original six leaders were left, and the empire they had built along the Yangtze River began to collapse. 



The Missionaries

Up to this point, it could be argued that this movement was generally ``indigenous,'' with a minor ideological input--and a distorted one at that--from Western missionaries. However, the Taiping could never have reached this stage of power without British covert operations and propaganda. As to the years after this internal collapse, the Taiping owed its entire existence (and ultimately the massacre of its entire following) directly to the British and their American Confederate friends. 

Although there were certainly some well-meaning Protestant missionaries in China, the missionary community was also the structure through which some of the greatest evil of British colonial policy was imposed and enforced. One of the most important concessions in the treaty imposed after the first Opium War (along with the seizure of Hong Kong, the opening of several ports to free trade, the legalization of opium sales through these ports, and massive ``reparations,'' to pay the costs incurred by the British in waging war and in lost opium revenues), was the right of missionaries to work freely in the interior of the country. As missionaries had more freedom of operation than merchants, many ``missionaries'' were political or merchant operatives wearing a collar. 

Perhaps the best example was the American W.A.P. Martin, a Presbyterian from Indiana who was a close personal friend of Caleb Cushing, the Attorney General in the pre-Civil War years. Cushing, whose family had become rich in the opium trade in China, had personally headed the U.S. mission in 1844 that forced the Chinese, under threat of war, to grant Washington all the concessions extracted by the British through the Opium War--including the right of Cushing's family to continue selling opium to the Chinese people. According to Anton Chaitkin's Treason in America, Cushing went on the bedome the ``single most important U.S. government official in the development and staging of the insurrectionary Southern secession movement throughout the 1840s and 1850s.'' Missionary W.A.P. Martin would later draw on Attorney General Cushing to support his plan to dismember China and impose foreign rule through the Taiping rebels. 

Martin was one of many U.S. and British missionaries and statesmen who traveled back and forth from their growing settlement in Shanghai to the Taiping capital in Nanking, starting immediately after the capture of Nanking in early 1853. The reports of these trips and their impressions were printed around the world, sounding very much like the starry-eyed first few rounds of tourists after the 1971 ``opening'' of Maoist China by Henry Kissinger, before the bloody truth emerged from the survivors after Mao's death. Before proceeding to Martin's more diabolical writings, I include here a few quotes that shaped public opinion ``back home'': 

Rev. George Smith, Anglican Primate on the China coast: ``The future of English hopes ... center on the Taiping... whose combination of essential truth with partial error had convulsed one-third of mankind!'' 

Dr. Medhurst of the London Missionary Society: ``What a moral revolution! The Wonder of the Age!'' 

Rev. Joseph Edkins and others from England, writing jointly in the British North China Herald, praised the Taiping openness to the ``brethren of the Western Ocean,'' reporting that they were not as cruel as some had said, and gushed that ``the opening of the 18 provinces to trade, they say, would be a blessing to them.'' 

This, the ``opening of the 18 provinces,'' was the crucial issue. The treaty of the first Opium War was scheduled to be re-negotiated in 1856. The Anglo-Americans were determined to force the Peking government to agree to unlimited access to the interior of the country, not just the designated coastal ports, as well as the total legalization of opium and other concessions. This effort began well before the 1856 date, and the Taiping were the major ``leverage'' against Peking. The Western powers were officially neutral in the Peking government's war against the Taiping until 1862, but their support for the rebellion was published openly in the press, while diplomatically Peking was threatened with British recognition of the Taiping government in the south if Peking did not concede to every demand on the treaty renegotiation. 

The American missionary W.A.P. Martin was a key player in this British game. Martin came from the ``Old School'' of mid-nineteenth century Presbyterians, which strongly opposed the fight against slavery in the ``New School'' faction. His father, at his death, decreed freedom for his slaves, but only if they agreed to go to Liberia under the direction of the ``American Colonization Society,'' to which the Martins belonged. Arriving in China in 1849, Martin was to become a legend, remaining there (except for visits to the U.S.A.) until his death in 1916. He was among the closest personal friends of Robert Hart, the virtual British ``Governor-General'' of colonial China from his position as director of the Imperial Maritime Customs for nearly half a century, and of Anson Burlingame, the American minister, who was hired by the defeated Chinese government to ``represent'' them as minister plenipotentiary in 1868. 

Martin became an early spokesman for the Taiping, writing for the colonial Shanghai newspaper, the North China Herald, and, not surprisingly as a paid correspondent for the New York Times (under a pseudonym). Against those who complained of the fanaticism of the Taipings' pseudo-Christian beliefs, Martin responded: ``Would not a ruler who styled himself the `younger brother of Jesus Christ' be more likely to submit to the Holy See than one who calls himself the `Son of Heaven'?'' 

But his primary concern was not the disposition of the souls of the Chinese. In a series of three ``open letters'' to his friend, U.S. Attorney General Caleb Cushing, published in the North China Herald for all to see, Martin argued for recognition of the Taiping in order to force political and economic concessions from the Peking government. 

He wrote: ``The Tartars (Manchu) dynasty, too far gone in senility to afford any encouraging prospect of reformation, will now, perhaps, consider the expediency of recognizing its youthful rival which, catching the spirit of the age, may be prevailed upon to unlock the treasures of the interior and throw open its portals to unrestricted trade.... Divide and conquer is the strategem to be employed in storming the citadels of oriental exclusiveness. The rival dynasties may readily be played against each other.... We have obtained from the Manchus (the right to trade on the coast), and the insurgents having to their sorrow (referring to shortages experienced due to early British cutoffs of goods--ed.) learnt the value of foreign trade, would open to us all the cities along the Yangtze and its tributaries.... Should our envoy appear in the Yangtze with a squadron of our own lordly(!) steamers flyers the banners of liberty..., the Taiping chief, overawed by the display of power... would not likely refuse the utmost of our demands.'' All this in the name of God. 

In a statement which may be the first declaration of the ``Thornburgh Doctrine,'' the product of a later attorney general who clearly followed in Cushing's footsteps, Martin wrote that he agreed with Cushing that ``the law of nations is in fact only the international law of Christendom,'' obviously referring to the dictates of the two most powerful nations in the Christian world, England and the United States. So much for the sovereignty of nations. 



The Diplomatic "Soft Cops"

On the diplomatic side, the British consul in Shanghai, Rutherford Alcock, typified the ``hard cop, soft cop'' approach to Peking. Alcock publicly opposed the Taiping, and called for a military blockade by Western forces of the Taiping areas as early as 1853. His proposal called for a full mobilization, coupled with a demand of Peking to allow immediately unlimited access to the interior, ``direct relations with Peking, and legalization of the opium trade--all to be had within 2 months.'' Later, in 1860, while the British were preparing their invasion of Peking to force submission to their treaty demands, Alcock threatened Peking with British recognition of the Taiping while at the same moment provoking an incident to justify British shelling of Nanking, the Taiping capital! 

The U.S. diplomats were essentially an appendage of British policy. In 1855, the Rev. Peter Parker, an old China hand from Yale, was named U.S. consul. He proposed that the United States back the British treaty demands, and that France should be given Korea, while the U.S.A. took Formosa. By 1859, the U.S. plenipotentiary to China was a Georgia lawyer, John Ward, who, together with the head of U.S. Naval forces, Josiah Tattnall, also a southerner, brought in U.S. military support to the British after a tactical victory by Chinese forces defending Peking. It was Tattnall who, at that time, coined the racist phrase that ``blood is thicker than water,'' to justify this U.S. pact with the devil. 



A Closer Look at Hung Jen-kan

In 1859, cousin Hung Jen-kan, after seven years of intense training in Hong Kong, returned to Nanking. This was after the internal collapse in 1856 and 1857 had left the Taiping totally dependent on Britain's ongoing second Opium War against Peking, which prevented the government armies from mopping up the crumbling Taiping. Jen-kan was immediately made the effective ruler of the entire Taiping operation, although not without resentment from other leaders. He was named Shield Prince, Premier, and Generalissimo. He immediately wrote a document called ``A New Work for Aid in Government,'' a proposal based entirely on British bureaucratic social and economic structures, centered on free trade and an alliance with the British. He said in the document: ``At present (England) is the mightiest nation of the world, owing to its superior laws. The English are noted for their intellectual power and national strength, are proud by nature, and averse to being subordinate.'' 

Where did he acquire this Anglophile training? During his seven years in Hong Kong, he studied with British, American, and Swiss missionaries. The Swiss minister wrote a book about the Taiping based on Jen-kan's reports, and baptized him. The British Dr. Medhurst, quoted earlier praising the Taiping as the ``Wonder of the Age,'' instructed Jen-kan in the Bible. But his primary mentor was the famous James Legge, whose translations and annotations of all the Chinese classics, Confucian, Buddhist, and Taoist, are still the accepted ``authority'' today. Legge hired Jen-kan as an evangelist for four years. While laboring to destroy the humanist tradition in Confucianism, with a special hatred for the great leader of the Confucian Renaissance in the eleventh and twelfth centuries, Chu Hsi, Legge was training the leader of a pagan insurgency to impose British colonial rule over China. 

Hung Jen-kan's document on government was sent to his missionary controllers in Hong Kong before it was published in Nanking. It was, in fact, published first in the North China Herald in 1860, along with a long interview with Hung Jen-kan and voluminous praise from his missionary friends. This was taking place while the British and French forces were overrunning Peking, and looting and burning the Summer Palace, the spectacular concentration of buildings and artwork, which had been constructed over centuries, with significant collaboration from the Jesuit missionaries and other international forces. With the collapse of the Peking government, the Taiping were no longer needed by the British/Confederate alliance led by Lord Palmerston. 

During 1860 and 1861, the British remained officially neutral, until a palace coup d'etat in 1861 placed the Manchu government firmly in the hands of British collaborators and ousted those allied with nationalist forces in the military. The British then turned entirely against their own protected insurgency, giving full support to the government forces in wiping out the Taiping, to the last man. This included British and American sponsorship of the infamous ``Ever Victorious Army'' under American soldier of fortune Frederick Townsend Ward, and later under Charles ``Chinese'' Gordon. Gordon had earlier personally torched the Summer Palace, and was later to be killed by the Sudanese rebels at Khartoum in 1885. 

Following this massive genocide, W.A.P. Martin professed regret over the devastation, while embracing the most evil aspects of the racist ``Manifest Destiny'' and ``White Man's Burden'' ideology: ``In the dispensation of Providence, it seems to be necessary that these conceited Asiatics should be humbled by the Sword, before they are exalted by the Gospel.'' 

His advocacy of Adam Smith's ``free trade'' views also conformed to Adam Smith's famous ``invisible hand'' doctrine: ``To the man of reflection, it presents a striking instance of what is so often noticed in the course of history--God accomplishing his great and wise purposes by allowing man to pursue his petty, private and unjustifiable ends.'' 

The population of the three provinces of Chekiang, Anhuei and Kiangsi in 1850, at the beginning of the Taiping rebellion, was 136,300,000. One hundred years later, in 1953, the population of those three provinces was still only 117,138,000. 



Chapter -XVIII- Iran- Contra
``What pleases the prince has the force of law.''
--Roman law

``As long as the police carries out the will of the leadership, it is acting legally.''
-- Gestapo officer Werner Best@s1

We cannot provide here a complete overview of the Iran-Contra affair. We shall attempt, rather, to give an account of George Bush's decisive, central role in those events, which occurred during his vice-presidency and spilled over into his presidency. The principal elements of scandal in Iran-Contra may be reduced to the following points: 

1) the secret arming of the Khomeini regime in Iran by the U.S. government, during an official U.S.-decreed arms embargo against Iran, while the U.S. publicly denounced the recipients of its secret deliveries as terrorists and kidnappers--a policy initiated under the Jimmy Carter presidency and accelerated by the Reagan-Bush administration;

2) the Reagan-Bush administration's secret arming of its `` Contras '' for war against the Sandinista regime in Nicaragua, while such aid was explicitly prohibited under U.S. law; 

3) the use of communist and terrorist enemies--often armed directly by the Anglo-Americans--to justify a police state and covert, oligarchical rule at home; 

4) paying for and protecting the gun-running projects with drug- smuggling, embezzlement, theft by diversion from authorized U.S. programs, and the `` silencing '' of both opponents and knowledgeable participants in the schemes; and 

5) the continual, routine perjury and deception of the public by government officials pretending to have no knowledge of these activities; and the routine acquiescence in that deception by Congressmen too frightened to oppose it. 

When the scandal broke, in late 1986 and early 1987, George Bush maintained that he knew nothing about these illegal activities; that other government officials involved in them had kept him in the dark; that he had attended no important meetings where these subjects were under discussion. Since that time, many once- classified documents have come to light, which suggest that Bush organized and supervised many, or most, of the criminal aspects of the Iran-Contra adventures. The most significant events relevant to George Bush's role are presented here in the format of a chronology. At the end of the chronology, parts of the testimony of George Bush's loyal assistant Donald Gregg will be provided, to allow for a comparison of the documented events with the Bush camp's account of things. Over the time period covered, the reader will observe the emergence of new structures in the U.S. government: 

  The `` Special Situation Group, '' together with its subordinate `` Standing Crisis Pre-Planning Group '' (May 14, 1982). 

  The `` Crisis Management Center '' (February 1983). 

  The `` Terrorist Incident Working Group '' (April 3, 1984). 

  The `` Task Force on Combatting Terrorism '' (or simply Terrorism Task Force) (July 1985).

The `` Operations Sub-Group '' (January 20, 1986). These were among the official, secret structures of the U.S. government created from 1982 through 1986. Other structures, whose existence has not yet come to light, may also have been created--or may have persisted from an earlier time. Nothing of this is to be found in the United States Constitution. All of these structures revolved around the secret command role of the then-Vice President, George Bush. The propaganda given out to justify these changes in government has stressed the need for secrecy to carry out necessary covert acts against enemies of the nation (or of its leaders). Certainly, a military command will act secretly in war, and will protect secrets of its vulnerable capabilities. But the Bush apparatus, within and behind the government, was formed to carry out covert policies: to make war when the constitutional government had decided not to make war; to support enemies of the nation (terrorists and drug-runners) who are the friends or agents of the secret government. In the period of the chronology, there are a number of meetings of public officials-- secret meetings. Who really made the policies, which were then well or poorly executed by the covert action structure? By looking at the scant information that has come to light on these meetings, we may reach some conclusions about who advocated certain policy choices; but we have not then learned much about the actual origin of the policies that were being carried out. This is the rule of an oligarchy whose members are unknown to the public, an oligarchy which is bound by no known laws.

January 20, 1981: 

Ronald Reagan was inaugurated as U.S. President. 

March 25, 1981: 

Vice President George Bush was named the leader of the United States `` crisis management '' staff, `` as a part of the National Security Council system. '' 

March 30, 1981: 

The new President was shot in an attempted assassination. He survived his wounds, so Vice President Bush did not succeed to the presidency. 

May 14, 1982: 

Bush's position as chief of all covert action and de facto head of U.S. intelligence--in a sense, the acting President--was formalized in a secret memorandum. The memo explained that `` National Security Decision Directive 3, Crisis Management, establishes the Special Situation Group (SSG), chaired by the Vice President. The SSG is charged ... with formulating plans in anticipation of crises. '' It is most astonishing that, in all of the reports, articles and books about the Iran-Contra covert actions, the existence of Bush's SSG has received no significant attention. Yet its importance in the management of those covert actions is obvious and unmistakable, as soon as an investigative light is thrown upon it. The memo in question also announced the birth of another organization, the Standing Crisis Pre-Planning Group (CPPG), which was to work as an intelligence-gathering agency for Bush and his SSG. This new subordinate group, consisting of representatives of Vice President Bush, National Security Council (NSC) staff members, the CIA, the military and the State Department, was to `` meet periodically in the White House Situation Room.... '' They were to identify areas of potential crisis and `` [p]resent ... plans and policy options to the SSG '' under Chairman Bush. And they were to provide to Bush and his assistants, `` as crises develop, alternative plans, '' `` action/options '' and `` coordinated implementation plans '' to resolve the `` crises. '' Finally, the subordinate group was to give to Chairman Bush and his assistants `` recommended security, cover, and media plans that will enhance the likelihood of successful execution. '' It was announced that the CPPG would meet for the first time on May 20, 1982, and that agencies were to `` provide the name of their CPPG representative to Oliver North, NSC staff.... '' The memo was signed `` for the President '' by Reagan's national security adviser, William P. Clark. It was declassified during the congressional Iran-Contra hearings.@s2 

Gregg, Rodriguez and North Join the Bush Team

August 1982: 

Vice President Bush hired Donald P. Gregg as his principal adviser on national security affairs. Gregg now officially retired from the Central Intelligence Agency. 

Donald Gregg brought along into the Vice President's office his old relationship with mid-level CIA assassinations manager Felix I. Rodriguez. Gregg had been Rodriguez's boss in Vietnam. Donald Gregg worked under Bush in Washington from 1976--when Bush was CIA Director--through the later 1970s, when the Bush clique was at war with President Carter and his CIA Director, Stansfield Turner. Gregg was detailed to work at the National Security Council between 1979 and 1982. From 1976 right up through that NSC assignment, CIA officer Gregg saw CIA agent Rodriguez regularly. Both men were intensely loyal to Bush.@s3 Their continuing collaboration was crucial to Vice President Bush's organization of covert action. Rodriguez was now to operate out of the Vice President's office. 

December 21, 1982: 

The first `` Boland Amendment '' became law: `` None of the funds provided in this Act [the Defense Appropriations Bill] may be used by the Central Intelligence Agency or the Department of Defense to furnish military equipment, military training or advice, or other support for military activities, to any group or individual ... for the purpose of overthrowing the government of Nicaragua. '' `` Boland I, '' as it was called, remained in effect until Oct. 3, 1984, when it was superseded by a stronger prohibition known as `` Boland II. ''@s4 

February 1983: 

Fawn Hall joined Oliver North as his assistant. Ms. Hall reported that she worked with North on the development of a secret `` Crisis Management Center. '' Lt. Colonel North, an employee of the National Security Council, is seen here managing a new structure within the Bush-directed SSG/CPPG arrangements of 1981- 82.@s5 

March 3, 1983: 

In the spring of 1983, the National Security Council established an office of `` Public Diplomacy '' to propagandize in favor of and run cover for the Iran-Contra operations, and to coordinate published attacks on opponents of the program. Former CIA Director of Propaganda Walter Raymond was put in charge of the effort. The unit was to work with domestic and international news media, as well as private foundations. The Bush family-affiliated Smith Richardson Foundation was part of a National Security Council `` private donors' steering committee '' charged with coordinating this propaganda effort. A March 3, 1983 memorandum from Walter Raymond to then-NSC Director William Clark, provided details of the program: ``

As you will remember you and I briefly mentioned to the President when we briefed him on the N[ational] S[ecurity] D[ecision] D[irective] on public diplomacy that we would like to get together with some potential donors at a later date....
``To accomplish these objectives Charlie [United States Information Agency Director Charles Z. Wick] has had two lengthy meetings with a group of people representing the private sector. This group had included principally program directors rather than funders. The group was largely pulled together by Frank Barnett, Dan McMichael (Dick [Richard Mellon] Scaife's man), Mike Joyce (Olin Foundation), Les Lenkowsky (Smith Richardson Foundation) plus Leonard Sussman and Leo Cherne of Freedom House. A number of others including Roy Godson have also participated. '' [Everything above in parentheses is in the original].@s6 
Elsewhere, Raymond described Cherne and Godson as the coordinators of this group. Frank Barnett was the director of the Bush family's National Strategy Information Center, for which Godson was the Washington, D.C. director. Barnett had been the project director of the Smith Richardson Foundation prior to being assigned to that post. The Smith Richardson Foundation has sunk millions of dollars into the Iran-Contra projects. Some Smith Richardson grantees, receiving money since the establishment of the National Security Council's ``private steering committee'' (according to the foundation's annual reports) include the following: 

  Freedom House. This was formed by Leo Cherne, business partner of CIA Director William Casey. Cherne oversaw Walter Raymond's ``private donor's committee.'' 

  National Strategy Information Center, founded in 1962 by Casey, Cherne and the Bush family (see Chapter 4). Thus, when an item appeared in a daily newspaper, supporting the Contras, or attacking their opponents--calling them ``extremists,'' etc.--it is likely to have been planted by the U.S. government, by the George Bush-NSC ``private donors''' apparatus. 

March 17, 1983: 

Professional assassinations manager Felix I. Rodriguez met with Bush aide Donald P. Gregg, officially and secretly, at the White House. Gregg then recommended to National Security Council adviser Robert `` Bud '' McFarlane a plan for El Salvador-based military attacks on a target area of Central American nations including Nicaragua. Gregg's March 17, 1983 memo to McFarlane said: `` The attached plan, written in March of last year, grew out of two experiences: ``--Anti-Vietcong operations run under my direction in III Corps Vietnam from 1970-1972. These operations [see below], based on ... a small elite force ... produced very favorable results. ``--Rudy Enders, who is now in charge of what is left of the para-military capability of the CIA, went to El Salvador in 1981 to do a survey and develop plans for effective anti-guerrilla operations. He came back and endorsed the attached plan. (I should add that Enders and Felix Rodriguez, who wrote the attached plan, both worked for me in Vietnam and carried out the actual operations outlined above.) ``This plan encountered opposition and skepticism from the U.S. military.... ``I believe the plan can work based on my experience in Vietnam....''@s7 Three years later, Bush agent Rodriguez would be publicly exposed as the supervisor of the covert Central American network illegally supplying arms to the Contras; that exposure of Rodriguez would begin the explosive public phase of the ``Iran-Contra scandal.'' Rodriguez's uncle had been Cuba's public works minister under Fulgencio Batista, and his family fled Castro's 1959 revolution. Felix Rodriguez joined the CIA, and was posted to the CIA's notorious Miami Station in the early 1960s. The Ted Shackley-E. Howard Hunt organization there, assisted by Meyer Lansky's and Santos Trafficante's mafiosi, trained Rodriguez and other Cubans in the arts of murder and sabotage. Rodriguez and his fellow CIA trainees took part in numerous terror raids against Castro's Cuba. Felix Rodriguez recounted his early adventures in gun-running under false pretexts in a ghost-written book, Shadow Warrior:

Just around the time President Kennedy was assassinated, I left for Central America. I spent almost two years in Nicaragua, running the communications network for [our enterprise].... [O]ur arms cache was in Costa Rica. The funding for the project came from the CIA, but the money's origin was hidden through the use of a cover corporation, a company called Maritima BAM, which was [Manuel] Artim's initials spelled backwards. Periodically, deposits of hundreds of thousands of dollars would be made in Maritima BAM's accounts, and disbursed by Cuban corporation officers. The U.S. government had the deniability it wanted; we got the money we needed.... In fact, what we did in Nicaragua twenty-five years ago has some pretty close parallels to the Contra operation today.@s8
Rodriguez followed his CIA boss Ted Shackley to Southeast Asia in 1970. Shackley and Donald Gregg put Rodriguez into the huge assassination and dope business which Shackley and his colleagues ran during the Indochina war; this bunch became the heart of the ``Enterprise'' that went into action 15 to 20 years later in Iran- Contra. Shackley funded opium-growing Meo tribesmen in murder, and used the dope proceeds in turn to fund his hit squads. He formed the Military Assistance Group-Special Operations Group (MAG-SOG) political murder unit; Gen. John K. Singlaub was a commander of MAG- SOG; Oliver North and Richard Secord were officers of the unit. By 1971, the Shackley group had killed about 100,000 civilians in Southeast Asia as part of the CIA's Operation Phoenix. After Vietnam, Felix Rodriguez went back to Latin American CIA operations, while other parts of the Shackley organization went on to drug- selling and gun-running in the Middle East. By 1983, both the Mideast Shackley group and the self-styled ``Shadow Warrior,'' Felix Rodriguez, were attached to the shadow commander-in-chief, George Bush. 

May 25, 1983: 

Secretary of State George Shultz wrote a memorandum for President Reagan, trying to stop George Bush from running Central American operations for the U.S. government. Shultz included a draft National Security Decision Directive for the President to sign, and an organizational chart (`` Proposed Structure '') showing Shultz's proposal for the line of authority--from the President and his NSC, through Secretary of State Shultz and his assistant secretary, down to an interagency group. The last line of the Shultz memo says bluntly what role is reserved for the Bush-supervised CPPG: ``The Crisis Pre-Planning Group is relieved of its assignments in this area.'' Back came a memorandum for The Honorable George P. Shultz, on a White House letterhead but bearing no signature, saying no to Shultz: ``The institutional arrangements established in NSDD-2 are, I believe, appropriate to fulfill [our national security requirements in Central America]....'' With the put-down is a chart headlined ``NSDD-2 Structure for Central America.'' At the top is the President; just below is a complex of Bush's SSG and CPPG as managers of the NSC; then below that is the Secretary of State, and below him various agencies and interagency groups.@s9 

July 12, 1983: 

Kenneth De Graffenreid, new manager of the Intelligence Directorate of the National Security Council, sent a secret memo to George Bush's aide, Admiral Daniel Murphy: 

`` ... Bud McFarlane has asked that I meet with you today, if possible, to review procedures for obtaining the Vice President's comments and concurrence on all N[ational] S[ecurity] C[ouncil] P[lanning G[roup] covert action and MONs. ''@s1@s0 
The Bush Regency in Action

October 20, 1983: 

The U.S. invasion of the Caribbean island-nation of Grenada was decided upon in a secret meeting of the metagovernment--the National Security State--under the leadership of George Bush. National Security Council operative Constantine Menges, a stalwart participant in these events, described the action for posterity: 

My job that afternoon was to write the background memorandum that would be used by the vice president, who in his role as ``crisis manager'' would chair this first NSC meeting on the [Grenada] issue.... [F]ortunately I had help from Oliver North, who in his nearly three years with NSC had become expert in the memo formats and formal procedures. After the morning CPPG meeting, North had begun to get interested in Grenada.... Shortly before 6:00 P.M., the participants began to arrive: Vice President Bush, [Secretary of Defense Caspar] Weinberger, [Attorney General Edwin] Meese, J[oint] C[hiefs of] S[taff] Chairman General Vessey, acting CIA Director McMahon, [State Dept. officer Lawrence] Eagleburger, ... North and myself. We all went to the Situation Room in the White House. President Reagan was travelling, as were [CIA Director] Bill Casey and Jeane Kirkpatrick.... Vice President Bush sat in the president's chair.
Menges continued: ``... A factual update was the first order of business. Then the discussion moved to the availability of military forces and how long it would take to ready them. The objective, right from the beginning, was to plan a rescue [of American students detained on Grenada] that would guarantee quick success, but with a minimum of casualties....'' ``The first suggested presidential decision was to prepare for possible military action by shifting navy ships, which were taking a marine unit to rotate forces in Lebanon, plus other naval units, toward Grenada. ``Secrecy was imperative.... As part of this plan, there would be no change in the schedule of the top man. President Reagan ... would travel to Augusta, Georgia, for a golf weekend. Secretary of State Shultz would go too....'' Work now proceeded on detailed action plans, under the guidance of the Vice President's Special Situation Group. ``Late Friday afternoon [Oct. 21] ... the CPPG ... [met] in room 208.... Now the tone of our discussions had shifted from whether we would act to how this could be accomplished.... ''[The] most secure means [were to] be used to order U.S. ships to change course ... toward Grenada. Nevertheless, ABC news had learned about this and was broadcasting it.''
Thus, the course of action decided upon without the President was ``leaked'' to the news media, and became a fait-accompli. Menges's memo continues: 

It pleased me to see that now our government was working as a team.... That evening Ollie North and I worked together ... writing the background and decision memoranda. Early in the evening [NSC officer Admiral John] Poindexter reviewed our first draft and made a few minor revisions. Then the Grenada memoranda were sent to the President, Shultz and McFarlane at the golf course in Georgia.... Shortly before 9:00 A.M. [Oct. 22], members of the foreign policy cabinet [sic!] began arriving at the White House--all out of sight of reporters. The participants included Weinberger, Vessey, and Fred Ikle from Defense; Eagleburger and Motley from State; McMahon and an operations officer from CIA; and Poindexter, North and myself from NSC. Vice President Bush chaired the Washington group. All participants were escorted to room 208, which many had never seen before. The vice president sat at one end of the long table and Poindexter at the other, with speaker phones positioned so that everyone could hear President Reagan, Shultz, and McFarlane. The meeting began with an overview and an update.... There were animated discussions.... The conclusion was that by early Tuesday, October 25, the United States and allied forces would be in a position to initiate military action.... The only legal authority on Grenada was the governor general, Sir Paul N. Scoon, ... a Grenadan citizen appointed by the British crown.... Ingeniously, he had smuggled out a request for external help in restoring law and order.... The detailed hour-by-hour plan was circulated to everyone at the meeting. There was also a short discussion of the War Powers Resolution, which requires the president to get approval of Congress if he intends to deploy U.S. troops in combat for more than sixty days. There was little question that U.S. combat forces would be out before that time.... The president had participated and asked questions over the speaker phone; he made his decision. The U.S. would answer the call from our Caribbean neighbors. We would assure the safety of our citizens.@s1@s 1
Clearly, there was no perceived need to follow the U.S. Constitution and leave the question of whether to make war up to the Congress. After all, President Reagan had concurred, from the golf course, with Acting President Bush's decision in the matter. And the British nominee in the target country had requested Mr. Bush's help! 

November 3, 1983: 

Bush aide Donald Gregg met with Felix Rodriguez to discuss `` the general situation in Central America. ''@s1@s2 

December 1983: 

Oliver North accompanied Vice President Bush to El Salvador as his assistant. Bush met with Salvadoran army commanders. North helped Bush prepare a speech, in which he publicly called upon them to end their support for the use of `` death squads. '' North later testified that Bush's speech `` was one of the bravest things I've seen for anybody [sic]. ''@s1@s3 

Attack from Jupiter

January 1 through March 1984: 

The Wall Street Journal of March 6, 1985 gave a de- romanticized version of certain aquatic adventures in Central America: 

Armed speedboats and a helicopter launched from a Central Intelligence Agency `` mother ship'' attacked Nicaragua's Pacific port, Puerto Sandino on a moonless New Year's night in 1984. A week later the speedboats returned to mine the oil terminal. Over the next three months, they laid more than 30 mines in Puerto Sandino and also in the harbors at Corinto and El Bluff. In air and sea raids on coastal positions, Americans flew--and fired from--an armed helicopter that accompanied the U.S.-financed Latino force, while a CIA plane provided sophisticated reconaissance guidance for the nighttime attacks. The operation, outlined in a classified CIA document, marked the peak of U.S. involvement in the four-year guerrilla war in Nicaragua. More than any single event, it solidified congressional opposition to the covert war, and in the year since then, no new money has been approved beyond the last CIA checks drawn early [in the] summer [of 1984].... CIA paramilitary officers were upset by the ineffectiveness of the Contras.... As the insurgency force grew ... during 1983 ... the CIA began to use the guerrilla army as a cover for its own small `` Latino '' force.... [The] most celebrated attack, by armed speedboats, came Oct. 11, 1983, against oil facilities at Corinto. Three days later, an underwater pipeline at Puerto Sandino was sabotaged by Latino [sic] frogmen. The message wasn't lost on Exxon Corp.'s Esso unit [formerly Standard Oil of New Jersey], and the international giant informed the Sandinista government that it would no longer provide tankers for transporting oil to Nicaragua. The CIA's success in scaring off a major shipper fit well into its mining strategy.... The mother ship used in the mining operation is described by sources as a private chartered vessel with a configuration similar to an oil-field service and towing ship with a long, flat stern section where helicopters could land....
The reader may have already surmised that Vice President Bush (with his background in `` oilfield service '' and his control of a `` top-level committee of the National Security Council '') sat in his Washington office and planned these brilliant schemes. But such a guess is probably incorrect--it is off by about 800 miles. On Jupiter Island, Florida, where the Bush family has had a seasonal residence for the past several decades (see Chapter 4) is the headquarters of Continental Shelf Associates, Inc. (CSA).@s1@s4 

This company describes itself as `` an environmental consulting firm specializing in applied marine science and technology ... founded in 1970.... The main office ... is located in Jupiter, Florida, approximately 75 miles north of Miami. '' CSA has `` Offshore and Onshore divisions. '' It lists among its clients Exxon Company, U.S.A.; Military Sealift Command; Pennzoil Company; U.S. Department of Defense/Army Corps of Engineers; and other oil companies and government agencies. CSA's main advertised concern is with underwater engineering, often involving oil or nuclear facilities. It has many `` classified '' projects. It employs the world's most sophisticated subsurface vehicles and monitoring equipment. The founder and chief executive of CSA is Robert `` Stretch '' Stevens. A former lieutenant commander in naval special operations, Stevens has been a close associate of CIA officer Theodore Shackley, and of Bush agent Felix Rodriguez since the early 1960s, when Stevens served as a boat captain in the invasion of Cuba at the Bay of Pigs, and through the Vietnam War. During the period 1982-85, CSA was contracted by the U.S. intelligence community, including the CIA, to carry out coastal and on-the-ground reconnaissance and logistical support work in the eastern Mediterranean in support of the U.S. Marine deployment into Lebanon; and coastal mapping and reconnaissance of the Caribbean island of Grenada prior to the October 1983 U.S. military action. Beginning in approximately the autumn of 1983, CSA was employed to design and execute a program for the mining of several Nicaraguan harbors. After the U.S. Senate restricted such activities to non-U.S. personnel only, CSA trained `` Latin American nationals '' at a facility located on El Bravo Island off the eastern coast of Nicaragua. Acta Non Verba (Deeds Not Words) is a `` subsidiary '' of CSA, incorporated in 1986 and located at the identical Jupiter address. Rudy Enders, the head of the CIA's paramilitary section--and deployed by George Bush aide Donald Gregg--is a minority owner of Acta Non Verba (ANV). ANV's own tough-talking promotional literature says that it concentrates on `` counter-terrorist activities in the maritime environment. '' A very high-level retired CIA officer, whose private interview was used in preparation for this book, described this `` Fish Farm '' in the following more realistic terms: `` Assassination operations and training company controlled by Ted Shackley, under the cover of a private corporation with a regular board of directors, stockholders, etc., located in Florida. They covertly bring in Haitian and Southeast Asian boat people as recruits, as well as Koreans, Cubans, and Americans. They hire out assassinations and intelligence services to governments, corporations, and individuals, and also use them for covering or implementing `Fish Farm' projects/activities. '' The upshot of the attack from Jupiter--the mining of Nicaragua's harbors--was that the Congress got angry enough to pass the `` Boland II '' amendment, re-tightening the laws against this public- private warfare (see entry for Oct. 3, 1984). 

April 3, 1984: 

Another subcommittee of the Bush terrorism apparatus was formed, as President Reagan signed National Security Decision Directive 138. The new `` Terrorist Incident Working Group '' reported to Bush's Special Situation Group. The TIWG geared up government agencies to support militant counterterrorism assaults, on the Israeli model.@s1@s5 

`` How Can Anyone Object? ''

June 25, 1984: 

The National Security Planning Group, including Reagan, Bush and other top officials, met secretly in the White House situation room at 2:00 P.M. They discussed whether to risk seeking `` third- country aid '' to the Contras, to get around the congressional ban enacted Dec. 21, 1982. George Bush spoke in favor, according to minutes of the meeting. Bush said, `` How can anyone object to the U.S. encouraging third parties to provide help to the anti- Sandinistas under the [intelligence] finding. The only problem that might come up is if the United States were to promise to give these third parties something in return so that some people might interpret this as some kind of an exchange '' [emphasis added]. Warning that this would be illegal, Secretary of State Shultz said: `` I would like to get money for the contras also, but another lawyer [then-Treasury Secretary] Jim Baker said if we go out and try to get money from third countries, it is an impeachable offense. '' CIA Director Casey reminded Shultz that `` Jim Baker changed his mind [and now supported the circumvention].... '' NSC adviser Robert McFarlane cautioned, `` I propose that there be no authority for anyone to seek third party support for the anti-Sandinistas until we have the information we need, and I certainly hope none of this discussion will be made public in any way. '' President Ronald Reagan then closed the meeting with a warning against anyone leaking the fact they were considering how to circumvent the law: `` If such a story gets out, we'll all be hanging by our thumbs in front of the White House until we find out who did it. '' In March of the following year, Bush personally arranged the transfer of funds to the Contras by the Honduran government, assuring them they would receive compensating U.S. aid. The minutes of this meeting, originally marked `` secret, '' were released five years later, at Oliver North's trial in the spring of 1989.@s1@s6 

October 3, 1984: 

Congress enacted a new version of the earlier attempt to outlaw the U.S. secret war in Central America. This `` Boland II '' amendment was designed to prevent any conceivable form of deceit by the covert action apparatus: `` During fiscal year 1985, no funds available to the Central Intelligence Agency, the Department of Defense, or any other agency or entity of the United States involved in intelligence activities may be obligated or expended for the purpose or which would have the effect of supporting, directly or indirectly, military or paramilitary operations in Nicaragua by any nation, group, organization, movement, or individual. '' This law was effective from October 3, 1984, to December 5, 1985, when it was superceded by various aid-limitation laws which, taken together, were referred to as `` Boland III. ''@s1@s7 

November 1, 1984: 

Felix Rodriguez's partner, Gerard Latchinian, was arrested by the Federal Bureau of Investigation. Latchinian was then tried and convicted of smuggling $10.3 million in cocaine into the United States. The dope was to finance the murder and overthrow of the President of Honduras, Roberto Suazo Cordova. Latchinian was sentenced to a 30-year prison term. 

On Nov. 10, 1983, a year before the arrest, Felix Rodriguez had filed the annual registration with Florida's secretary of state on behalf of Latchinian's and Rodriguez's joint enterprise, `` Giro Aviation Corp. ''@s1@s8 

December 21, 1984: 

Felix Rodriguez met in the office of the Vice President with Bush adviser Donald Gregg. Immediately after this meeting, Rodriguez met with Oliver North, supposedly for the first time in his life. But Bush's adviser strenuously denied to investigators that he `` introduced '' his CIA employee to North.@s1@s9 

January 18, 1985 (Friday): 

Felix Rodriguez met with Ramon Milian Rodriguez (not known to be a relative of Felix), accountant and money launderer, who had moved $1.5 billion for the Medelli@aan cocaine cartel. Milian testified before a Senate investigation of the Contras' drug-smuggling, that more than a year earlier he had granted Felix's request and given $10 million from the cocaine cartel to Felix for the Contras. 

Milian Rodriguez was interviewed in his prison cell in Butner, North Carolina, by investigative journalist Martha Honey. He said Felix Rodriguez had offered that `` in exchange for money for the Contra cause he would use his influence in high places to get the [Cocaine] cartel U.S. `good will'.... Frankly, one of the selling points was that he could talk directly to Bush. The issue of good will wasn't something that was going to go through 27 bureaucratic hands. It was something that was directly between him and Bush. '' Ramon Milian Rodriguez was a Republican contributor, who had partied by invitation at the 1981 Reagan-Bush inauguration ceremonies. He had been arrested aboard a Panama-bound private jet by federal agents in May 1983, while carrying over $5 million in cash. According to Felix Rodriguez, Milian was seeking a way out of the narcotics charges when he met with Felix on January 18, 1985. This meeting remained secret until two years later, when Felix Rodriguez had become notorious in the Iran-Contra scandal. The Miami Herald broke the story on June 30, 1987. Felix Rodriguez at first denied ever meeting with Ramon Milian Rodriguez. But then a new story was worked out with various agencies. Felix `` remembered '' the Jan. 18, 1985 meeting, claimed he had `` said nothing '' during it, and `` remembered '' that he had filed documents with the FBI and CIA telling them about the meeting just afterwards.@s2@s0 

January 22, 1985 (Tuesday): 

George Bush met with Felix Rodriguez in the Executive Office Building. The agenda may have included the results of the meeting five days before with Medelli@aan cocaine cartel representative Milian Rodriguez. 

Felix's ghost writer doesn't tell us what was said, only that Felix was `` able to show [Bush] some of the photos from my album. The honor of being with the Vice President ... was overwhelming. Mr. Bush was easy to talk to, and he was interested in my stories. ''@s2@s1 

Late January, 1985: 

George Bush's office officially organized contacts through the State Department for Felix Rodriguez to operate in Central America from a base in El Salvador, in a false `` private '' capacity. The U.S. ambassador to El Salvador, Thomas Pickering, then cabled to Gen. Paul F. Gorman, commander of the U.S. Army Southern Command: `` Rodriguez has high-level contacts at the White House, DOS [State Dept] and DOD [Defense Department], some of whom are strongly supporting his use in El Salvador.
``It would be in our best interests that Mr. Rodriguez confer with you personally prior to coming to El Salvador. I have some obvious concerns about this arrangement.... '' Felix Rodriguez flew to Panama to speak to General Gorman. They discussed his covert aid to the Contras ``since the early eighties.''@s2@s2 Rodriguez, by George Bush's story the private, volunteer helper of the Contras, flew from Panama to El Salvador on General Gorman's personal C-12 airplane. General Gorman also sent a confidential cable to Ambassador Pickering and Col. James Steele, U.S. military liaison man with the Contra resupply operation in El Salvador: ``I have just met here with Felix Rodriguez, [deleted, probably ``CIA''] pensioner from Miami. Born in Cuba, a veteran of guerrilla operations [several lines deleted].... ``He is operating as a private citizen, but his acquaintanceship with the V[ice] P[resident] is real enough, going back to the latter's days as D[irector of] C[entral] I[ntelligence]. ``Rodriguez' primary commitment to the region is in [deleted] where he wants to assist the FDN [Contras military forces]. I told him that the FDN deserved his priority.... He will want to fly with the E[l] S[alvador] A[ir] F[orce] to establish his credibility, but that ... seems to me both unnecessary and unwise....''@s2@s3 

February 7, 1985: 

The Crisis Pre-Planning Group (CPPG), subordinate to Chairman Bush of the Special Situation Group (SSG), met to discuss means to circumvent the Boland amendment's ban on aid to the Contras. They agreed on a `` Presidential letter '' to be sent to President Suazo of Honduras, ``to provide several enticements to Honduras in exchange for its continued support of the Nicaraguan Resistance. These enticements included expedited delivery of military supplies ordered by Honduras, a phased release of withheld economic assistance (ESF) funds, and other support.'' The preceding was the admission of the United States government in the 1989 Oliver North trial--number 51 in a series of ``stipulations'' that was given to the court to avoid having to release classified documents. 

February 12, 1985: 

The government admissions in the North trial continued: 

`` ... North proposed that McFarlane send a memo [to top officials on] the recommendation of the CPPG [the Bush-supervised body, often chaired by Bush adviser Don Gregg].... The memo stated that this part of the message [to the Honduran president] should not be contained in a written document but should be delivered verbally by a discreet emissary. '' [This was to be George Bush himself-- see March 16, 1985.] Honduras would be given increased aid, to be diverted to the Contras, so as to deceive Congress and the American population.@s2@s4 

February 15, 1985 (Friday): 

After Rodriguez had arrived in El Salvador and had begun setting up the central resupply depot for the Contras--at Ilopango Airbase-- Ambassador Thomas Pickering sent an `` Eyes Only '' cable to the State Department on his conversation with Rodriguez. Pickering's cable bore the postscript, `` Please brief Don Gregg in the V.P.'s office for me. ''@s2@s5 

February 19, 1985 (Tuesday): 

Felix Rodriguez met with Bush's staff in the vice-presidential offices in the Executive Office Building, briefing them on the progress of his mission. 

Over the next two years, Rodriguez met frequently with Bush staff members in Washington and in Central America, often jointly with CIA and other officials, and conferred with Bush's staff by telephone countless times.@s2@s6 

March 15-16, 1985 (Friday and Saturday): 

George Bush and Felix Rodriguez were in Central America on their common project. 

On Friday, Rodriguez supervised delivery in Honduras of military supplies for the FDN Contras whose main base was there in Honduras. 

On Saturday, George Bush met with Honduran President Roberto Suazo Cordova. Bush told Suazo that the Reagan-Bush administration was expediting delivery of more than $110 million in economic and military aid to Suazo's government. This was the `` quid pro quo '': a bribe for Suazo's support for the U.S. mercenary force, and a transfer through Honduras of the Contra military supplies, which had been directly prohibited by the Congress. 

Government as Counterterror

June 14, 1985: 

`` Shiite Muslim terrorists '' hijacked an Athens-to-Rome airliner. One American was killed, 39 Americans were held hostage and released June 30. 

July 1985: 

Vice President George Bush was designated by President Reagan to lead the Task Force on Combatting Terrorism (or Terrorism Task Force). Bush's task force was a means to sharply concentrate the powers of government into the hands of the Bush clique, for such policies as the Iran-Contra armaments schemes. The Terrorism Task Force had the following cast of characters: 

GEORGE BUSH, U.S. Vice President: CHAIRMAN 

Admiral James L. Holloway III: Executive assistant to Chairman Bush

Craig Coy: Bush's deputy assistant under Holloway 

Vice Admiral John Poindexter:Senior NSC representative to Chairman Bush

Marine Corps Lt. Col. Oliver North: Day-to- day NSC representative to George Bush

Amiram Nir: Counterterror adviser to Israeli Premier Shimon Peres

Lt. Col. Robert Earl: Staff member

Terry Arnold: Principal consultant

Charles E. Allen, CIA officer: Senior Review Group

Robert Oakley, Director, State Dept. Counter Terrorism Office: Senior Review Group

Noel Koch, Deputy to Asst. Secretary of Defense Richard Armitage: Senior Review Group 

Lt. Gen. John Moellering, Joint Chiefs of Staff: Senior Review Group

Oliver `` Buck '' Revell, FBI executive: Senior Review Group 

This was the first known official contact of the Israeli Nir with the U.S. government in the Iran-Contra affair. In the future, Nir would serve as the main Israeli agent in the covert arms-for- hostages negotiations with Iran, alongside such other well-known U.S. participants as Oliver North and Robert McFarlane. The Terrorism Task Force organization, as we shall see, was a permanent affair.@s2@s7 

August 8, 1985: 

George Bush met with the National Security Planning Group in the residence section of the White House. Spurring on their deliberations on the terrorism problem, a car bomb had blown up that day at a U.S. air base in Germany, with 22 American casualties. 

The officials discussed shipment of U.S.-made arms to Iran through Israel--to replenish Israeli stocks of TOW missiles and to permit Israel to sell arms to Iran. 

According to testimony by Robert McFarlane, the transfer was supported by George Bush, Casey and Donald Regan, and opposed by Shultz and Weinberger.@s2@s8 

August 18, 1985: 

Luis Posada Carriles escaped from prison in Venezuela, where he was being held for the terrorist murder of 73 persons. Using forged documents falsely identifying him as a Venezuelan named `` Ramon Medina, '' Posada flew to Central America. Within a few weeks, Felix Rodriguez assigned him to supervise the Bush office's Contra resupply operations being run from the El Salvador air base. Posada personally ran the safe-houses used for the CIA flight crews. Rodriguez explained the arrangement in his book: `` Because of my relationship with [El Salvador Air Force] Gen. Bustillo, I was able to pave the way for [the operations attributed to Oliver] North to use the facilities at Ilopango [El Salvador air force base].... I found someone to manage the Salvadorian-based resupply operation on a day-to-day basis. They knew that person as Ramon Medina. I knew him by his real name: Luis Posada Carriles.... I first [sic!] met Posada in 1963 at Fort Benning, Georgia, where we went through basic training together ... as U.S. Army second lieutenants.... '' Rodriguez neglects to explain that agent Posada Carilles was originally recruited and trained by the same CIA murder operation, `` JM/WAVE '' in Miami, as was Rodriguez himself. Felix continues: `` In the sixties, he reportedly went to work for DISIP, the Venezuelan intelligence service, and rose to considerable power within its ranks. It was rumored that he held one of the top half- dozen jobs in the organization.... After the midair bombing of a Cubana airliner on October 6, 1976, in which seventy-three people were killed, Posada was charged with planning the attack and was thrown in prison.... Posada was confined in prison for more than nine years.... ''@s2@s9

September 10, 1985: 

George Bush's national security adviser, Donald Gregg, met at 4:30 P.M. with Oliver North and Col. James Steele, the U.S. military official in El Salvador who oversaw flights of cargo going to the Contras from various points in Central America. They discussed information given to one or more of them by arms dealer Mario DelAmico, supplier to the Contras. According to the entry in Oliver North's notebook, they discussed particularities of the supply flights, and the operations of FDN commander Enrique Bermudez. 

Elsewhere in the diary pages for that day, Colonel North noted that DelAmico had procured a certain 1,000 munitions items for the Contras.@s3@s0 

November 1985 (ca. American Thanksgiving Day): 

George Bush sent Oliver North a note, with thanks for `` your dedication and tireless work with the hostage thing and with Central America. ''@s3@s1

December 1985: 

Congress passed new laws limiting U.S. aid to the Contras. The CIA, the Defense Department, and `` any other agency or entity of the United States involved in intelligence activities '' were prohibited from providing armaments to the Contras. The CIA was permitted to provide communications equipment and training. `` Humanitarian '' aid was allowed. These laws, known together as `` Boland III, '' were in effect from December 4, 1985 to October 17, 1986. 

December 18, 1985: 

CIA official Charles E. Allen, a member of George Bush's Terrorism Task Force, wrote an update on the arms-for-hostages dealings with Iran. Allen's memo was a debriefing of an unnamed member of the group of U.S. government officials participating in the arms negotiations with the Iranians. The unnamed U.S. official (from the context, probably NSC terrorism consultant Michael Ledeen) is referred to in Allen's memo as `` Subject ''. Allen wrote: `` [Speaker of the Iranian Parliament Hashemi] Rafsanjani ... believes Vice President George Bush is orchestrating the U.S. initiative with Iran. In fact, according to Subject, Rafsanjani believes that Bush is the most powerful man in the U.S. because in addition to being Vice President, he was once Director of CIA. ''@s3@s2

December 1985-January 1986: 

George Bush completed his official study of terrorism in December 1985. John Poindexter now directed Oliver North to go back to work with Amiram Nir. Amiram Nir came to Washington and met with Oliver North. He told U.S. officials that the Iranians had promised to free all hostages in exchange for more arms. Reportedly after this Nir visit, in an atmosphere of constant terrorism and rumors of terrorism, President Reagan was persuaded of the necessity of revving up the arms shipments to Iran.@s3@s3 

December 27, 1985: 

Terrorists bombed Rome and Vienna airports, killing 20 people, including five Americans. The Crisis Pre-Planning Group (CPPG), supervised by Bush's office and reporting to Bush, blamed Libyans for the attack and began planning for a military strike on Libya. Yet an unpublished CIA analysis and the Israelis both acknowledged that the Abu Nidal group (in effect, the Israeli Mossad agency) carried out the attacks.@s3@s4 

Bush's CPPG later organized the U.S. bombing of Libya, which occurred in mid-April 1986. 

December 31, 1985 (Tuesday): 

Iranian arms dealer Cyrus Hashemi told Paris-based CIA agent Bernard Veillot that Vice President Bush was backing arms sales to Iran, and that official U.S. approval for private sales to Iran, amounting to $2 billion, was `` going to be signed by Mr. Bush and [U.S. Marine Corps commandant] Gen. [Paul X.] Kelley on Friday. ''@s3@s5

Loudly and publicly exposed in the midst of Iran arms deals, Veillot was indicted by the U.S. Then the charges were quietly dropped, and Veillot went underground. A few months later Hashemi died suddenly of `` leukemia. ''@s3@s6 

January 2, 1986 (Thursday): 

Israeli counterterrorism chief Amiram Nir met with North and Poindexter in Washington. The Bush report on terrorism had now been issued within the government but was not yet published. Bush's report was urging that a counterterrorism coordinator be named for the entire U.S. government--and Oliver North was the one man intended for that slot. 

At this meeting, Nir proposed specifically that prisoners held by Israeli-controlled Lebanese, and 3,000 American TOW missiles, be exchanged for U.S. hostages held by Iran. Other discussions between Nir and Bush's nominee involved the supposedly new idea that the Iranians be overcharged for the weapons shipped to them, and the surplus funds be diverted to the Contras.@s3@s7 

January 6, 1986 (Monday): 

President Reagan met with George Bush, Donald Regan, McFarlane and Poindexter. The President was handed a draft `` Presidential Finding '' that called for shipping arms to Iran through Israel. The President signed this document, drafted following the discussions with Amiram Nir. The draft consciously violated the National Security Act which had established the Central Intelligence Agency, requiring notification of Congress. But Bush joined in urging President Reagan to sign this `` finding '': `` I hereby find that the following operation in a foreign country ... is important to the national security of the United States, and due to its extreme sensitivity and security risks, I determine it is essential to limit prior notice, and direct the Director of Central Intelligence to refrain from reporting this finding to the Congress as provided in Section 501 of the National Security Act of 1947, as amended, until I otherwise direct '' [emphasis added]. `` ... The USG[overnment] will act to facilitate efforts by third parties and third countries to establish contacts with moderate elements within and outside the Government of Iran by providing these elements with arms, equipment and related materiel in order to enhance the credibility of these elements.... '' Of course, Bush, Casey and their Israeli allies had never sought to bolster `` moderate elements '' in Iran, but overthrew them at every opportunity--beginning with President Abolhassan Bani-Sadr.@s3@s8 

January 7, 1986: 

President Reagan and Vice President Bush met at the White House with several other administration officials. There was an argument over new proposals by Amiram Nir and Iranian arms dealer Manucher Ghorbanifar to swap arms for hostages. 

Secretary of State George Shultz later told the Tower Commission that George Bush supported the arms-for-hostages deal at this meeting, as did President Reagan, Casey, Meese, Regan and Poindexter. Shultz reported that he himself and Secretary of Defense Caspar Weinberger both opposed further arms shipments.@s3@s9 

January 9, 1986: 

Lt. Col. Oliver North complained, in his notebook, that `` Felix [Rodriguez] '' has been `` talking too much about the V[ice] P[resident] connection. ''@s4@s0 

January 15, 1986: 

CIA and Mossad employee Richard Brenneke wrote a letter to Vice President Bush giving full details, alerting Bush about his own work on behalf of the CIA in illegal--but U.S. government-sanctioned-- sales of arms to Iran.@s4@s1 

Mid-January, 1986: 

George Bush and Oliver North worked together on the illegal plan. 

Later, at North's trial, the Bush administration--portraying Colonel North as the master strategist in the case!--stipulated that North `` prepared talking points for a meeting between Admiral Poindexter, Vice-President Bush, and [the new] Honduran President [Jose Simon] Azcona. North recommended that Admiral Poindexter and Vice-President Bush tell President Azcona of the need for Honduras to work with the U.S. government on increasing regional involvement with and support for the Resistance. Poindexter and Bush were also to raise the subject of better U.S. government support for the states bordering Nicaragua. '' That is, Honduras, which of course `` borders on Nicaragua, '' was to get more U.S. aid and was to pass some of it through to the Contras. In preparation for the January 1986 Bush-Azcona meeting, the U.S. State Department sent to Bush adviser Donald Gregg a memorandum, which `` alerted Gregg that Azcona would insist on receiving clear economic and social benefits from its [Honduras's] cooperation with the United States. ''@s4@s2 Two months after the January Bush-Azcona meeting, President Reagan asked Congress for $20 million in emergency aid to Honduras, needed to repel a cross-border raid by Nicaraguan forces against Contra camps. Congress voted the `` emergency '' expenditure. 

January 17, 1986: 

George Bush met with President Reagan, John Poindexter, Donald Regan, and NSC staff member Donald Fortier to review the final version of the January 7 arms-to-Iran draft. With the encouragement of Bush, and the absence of opponents to the scheme, President Reagan signed the authorization to arm the Khomeini regime with missiles, and keep the facts of this scheme from congressional oversight committees. This was the reality of the Bush `` counterstrategy '' to terrorism, for whose implementation his Terrorism Task Force was just then creating the covert mechanism. The official story about this meeting--given in the Tower Commission Report--is as follows: `` [T]he proposal to shift to direct U.S. arms sales to Iran ... was considered by the president at a meeting on January 17 which only the Vice President, Mr. Regan, Mr. Fortier, and VADM Poindexter attended. Thereafter, the only senior-level review the Iran initiative received was during one or another of the President's daily national security briefings. These were routinely attended only by the President, the Vice President, Mr. Regan, and VADM Poindexter. There was no subsequent collective consideration of the Iran initiative by the NSC principals before it became public 11 months later....
Because of the obsession with secrecy, interagency consideration of the initiative was limited to the cabinet level. With the exception of the NSC staff and, after January 17, 1986, a handful of CIA officials, the rest of the executive departments and agencies were largely excluded.
``The National Security Act also requires notification of Congress of covert intelligence activities. If not done in advance, notification must be `in timely fashion.' The Presidential Finding of January 17 directed that congressional notification be withheld, and this decision appears to have never been reconsidered. ''@s4@s3

January 18, 1986: 

Defense Secretary Caspar Weinberger was directed to prepare the transfer of 4,000 TOW anti-tank missiles to the CIA, which was to ship them to Khomeini's Iran. Bypassing normal channels for covert shipments, he elected to have his senior military assistant, Lt. Gen. Colin L. Powell, handle the arrangements for the arms transfer.@s4@s4 

January 19-21, 1986: 

George Bush's deputy national security aide, Col. Samuel Watson, worked with Felix Rodriguez in El Salvador, and met with Col. James Steele, the U.S. military liaison officer with the covert Contra resupply organization in El Salvador.@s4@s5 


Bush Sets Up North as Counterterrorism Boss--and `` Fall Guy'' 

January 20, 1986: 

Following the recommendations of an as yet unofficial report of the George Bush Terrorism Task Force, President Reagan signed National Security Decision Directive (NSDD) 207. 

The unofficial Bush report, the official Bush report released in February, and the Bush-organized NSDD 207, together put forward Oliver North as `` Mr. Iran-Contra. '' North became the nominal, up- front coordinator of the administration's counterterrorism program, hiding as best he could Bush's hand in these matters. He was given a secret office and staff (the Office to Combat Terrorism), separate from regular NSC staff members. George Bush now reassigned his Terrorism Task Force employees, Craig Coy and Robert Earl, to do the daily work of the North secret office. The Bush men spent the next year working on Iran arms sales: Earl devoted one-quarter to one- half of his time on Iran and Contra support operations; Coy ``knew everything'' about Project Democracy. North traveled much of the time. Earl and Coy were at this time officially attached to the Crisis Management Center, which North worked on in 1983.@s4@s6 FBI Assistant Director Revell, often George Bush's ``hit man'' against Bush's domestic opponents, partially disclosed this shell game in a letter to Sen. David Boren (D-Ok.), explaining the FBI's contacts with North: 

At the time [April 1986], North was the NSC official charged by the President with the coordination of our national counterterrorist program. He was responsible for working closely with designated lead agencies and was responsible for participating in all interagency groups, maintaining the national programming documents, assisting in the coordination of research and development in relation to counterterrorism, facilitating the development of response options and overseeing the implementation of the Vice President's Terrorism Task Force recommendations. This description of Col. North's position is set forth in the public report of the Vice President's Task Force on Combatting Terrorism, February 1986. There is an even more detailed and comprehensive description of Col. North's position in the classified National Security Decision Directive #207 issued by the President on January 20, 1986. @s4@s7 

The Bush Terrorism Task Force, having completed its official work, had simply made itself into a renamed, permanent, covert agency. Its new name was Operations Sub-Group (OSG). In this transformation, CIA Contra-handler Duane Clarridge had been added to the Task Force to form the ``OSG,'' which included North, Poindexter, Charles Allen, Robert Oakley, Noel Koch, General Moellering and ``Buck'' Revell. According to the Oliver North diaries, even before this final phase of the Bush-North apparatus there were at least 14 meetings between North and the Bush Task Force's senior members Holloway, Oakley and Allen, its principal consultant Terry Arnold, and its staff men Robert Earl and Craig Coy. The North diaries from July 1985 through January 1986, show one meeting with President Reagan, and four meetings with Vice President Bush: either the two alone, North with Bush and Amiram Nir, or North with Bush and Donald Gregg. The Bush counterterrorism apparatus had its own communications channels, and a global antiterrorist computer network called Flashboard outside of all constitutional government arrangements. Those opposed to the arming of terrorists, including cabinet members, had no access to these communications.@s4@s8 This apparatus had responsibility for Iran arms sales; the private funding of the Contras, from contributions, theft, dope-running; the ``public diplomacy'' of Project Democracy to back these efforts; and counterintelligence against other government agencies and against domestic opponents of the policy.@s4@s9 

January 28, 1986: 

George Bush met with Oliver North and FDN Contra Political Director Adolfo Calero in the Old Executive Office Building.@s5@s0 North and Calero would work together to protect George Bush when the Contra supply effort blew apart in October 1986. 

January 31, 1986: 

Iranian arms dealer Cyrus Hashemi was told by a French arms agent that `` [a]n assistant of the vice president's going to be in Germany ... and the indication is very clear that the transaction can go forward '' referring to George Bush's supposed approval of the private arms sale to Iran.@s5@s1

February 6, 1986: 

Responding to the January 15 letter from Richard Brenneke, Bush aide Lt. Col. E. Douglas Menarczik wrote to Brenneke: `` The U.S. government will not permit or participate in the provision of war materiel to Iran and will prosecute any such efforts by U.S. citizens to the fullest extent of the law. 1''@s5@s2 

February 7, 1986: Samuel M. Evans, a representative of Saudi and Israeli arms dealers, told Cyrus Hashemi that `` [t]he green light now finally has been given [for the private sale of arms to Iran], that Bush is in favor, Shultz against, but nevertheless they are willing to proceed. ''@s5@s3 

February 25, 1986: 

Richard Brenneke wrote again to Bush's office, to Lt. Col. Menarczik, documenting a secret project for U.S. arms sales to Iran going on since 1984. 

Brenneke later said publicly that early in 1986, he called Menarczik to warn that he had learned that the U.S. planned to buy weapons for the Contras with money from Iran arms sales. Menarczik reportedly said, `` We will look into it. '' Menarczik claimed not to have `` any specific recollection of telephone conversations with '' Brenneke.@s5@s4

Late February, 1986: 

Vice President George Bush issued the public report of his Terrorism Task Force. In his introduction to the report, Bush asserted: `` Our Task Force was briefed by more than 25 government agencies ... traveled to embassies and military commands throughout the world.... Our conclusion: ... We firmly oppose terrorism in all forms and wherever it takes place.... We will make no concessions to terrorists. ''@s5@s5 

March 1986: 

According to a sworn statement of pilot Michael Tolliver, Felix Rodriguez had met him in July 1985. Now Rodriguez instructed Tolliver to go to Miami International Airport. Tolliver picked up a DC-6 aircraft and a crew, and flew the plane to a Contra base in Honduras. There Tolliver watched the unloading of 14 tons of military supplies, and the loading of 12 and 2/3 tons of marijuana. Following his instructions from Rodriguez, Tolliver flew the dope to Homestead Air Force Base in Florida. The next day Rodriguez paid Tolliver $75,000.@s5@s6 

Tolliver says that another of the flights he performed for Rodriguez carried cocaine on the return trip to the U.S.A. He made a series of arms deliveries from Miami into the air base at Agucate, Honduras. He was paid in cash by Rodriguez and his old Miami CIA colleague, Rafael `` Chi Chi '' Quintero. In another circuit of flights, Tolliver and his crew flew between Miami and El Salvador's Ilopango air base. Tolliver said that Rodriguez and Quintero `` instructed me where to go and who to see. '' While making these flights, he `` could go by any route available without any interference from any agency. We didn't need a stamp of approval from Customs or anybody.... ''@s5@s7 With reference to the covert arms shipments out of Miami, George Bush's son Jeb said: `` Sure, there's a pretty good chance that arms were shipped, but does that break any law? I'm not sure it's illegal. The Neutrality Act is a completely untested notion, established in the 1800s. ''@s5@s8 

Smuggling Missiles and Reporting to the Boss

Trafficking in lethal weapons without government authorization is always a tricky business for covert operators. But when the operatives are smuggling weapons in a particular traffic which the U.S. Congress has expressly prohibited, a good deal of criminal expertise and certain crucial contacts are required for success. And when the smugglers report to the Vice President, who wishes his role to remain concealed, the whole thing can become very sticky--or even ludicrous to the point of low comedy. 

March 26, 1986: 

Oliver North sent a message to Robert McFarlane about his efforts to procure missiles for the Contras, and to circumvent many U.S. laws, as well as the customs services and police forces of several nations. The most important component of such transactions, aside from the purchase money, was a falsified document showing the supposed recipient of the arms, the end-user certificate (EUC). In the message he wrote, North said that `` we have '' an EUC; that is, a false document has been acquired for this arms sale: `` [W]e are trying to find a way to get 10 BLOWPIPE launchers and 20 missiles from [a South American country] ... thru the Short Bros. Rep.... Short Bros., the mfgr. of the BLOWPIPE, is willing to arrange the deal, conduct the training and even send U.K. `tech. reps' ... if we can close the arrangement. Dick Secord has already paid 10% down on the delivery and we have a [country deleted] EUC which is acceptable to [that South American country]. ''@s5@s9 Now, since this particular illegal sale somehow came to light in the Iran-Contra scandal, another participant in this one deal decided not to bother hiding his own part in it. Thus, we are able to see how Colonel North got his false certificate.

April 20, 1986: 

Felix Rodriguez met in San Salvador with Oliver North and Enrique Bermudez, the Contras' military commander. Rodriguez informs us of the following in his own, ghost-written book: 

`` Shortly before that April 20 meeting, Rafael Quintero had asked me to impose upon my good relations with the Salvadoran military to obtain `end-user' certificates made out to Lake Resources, which he told me was a Chilean company.... ''@s6@s0 
The plan was to acquire false end-user certificates from his contacts in the Salvadoran armed forces for Blowpipe ground-to-air missiles supposedly being shipped into El Salvador. The missiles would then be illegally diverted to the Contras in Honduras and Nicaragua. Rodriguez continues, with self-puffery: `` The Salvadorans complied with my request, and in turn I supplied the certificates, handing them over personally to Richard Secord at that April 20 meeting. ''@s6@s1 While arranging the forgery for the munitions sale, Rodriguez was in touch with the George Bush staff back in his home office. On April 16, four days before the Rodriguez-North missile meeting, Bush national security adviser Donald Gregg asked his staff to put a meeting with Rodriguez on George Bush's calendar. Gregg said the purpose of the White House meeting would be `` to brief the Vice President on the war in El Salvador and resupply of the Contras. '' The meeting was arranged for 11:30 A.M. on May 1.@s6@s2 Due its explicitly stated purpose-- clandestine weapons trafficking in an undeclared war against the rigid congressional prohibition--the planned meeting was to become one of the most notorious of the Iran-Contra scandal.

April 30, 1986 (Wednesday): 

Felix Rodriguez met in Washington with Bush aide Col. Sam Watson. 

The following reminder message was sent to George Bush: 

Briefing Memorandum for the Vice President
Event: Meeting with Felix Rodriguez
Date: Thursday, May 1, 1986
Time: 11:30-11:45 a.m.--West Wing

From: Don Gregg

I. PURPOSE

Felix Rodriguez, a counterinsurgency expert who is visiting from El Salvador, will provide a briefing on the status of the war in El Salvador and resupply of the Contras. 
III. [sic] PARTICIPANTS

The Vice President Felix Rodriguez
Craig Fuller
Don Gregg
Sam Watson

IV. MEDIA COVERAGE

Staff photographer. [i.e. internal-use photographs, no media coverage]@s6@s3 
May 1, 1986: 

Vice President Bush and his staff met in the White House with Felix Rodriguez, Oliver North, financier Nicholas Brady, and the new U.S. ambassador to El Salvador, Edwin Corr. 

At this meeting it was decided that `` private citizen '' Felix Rodriguez would continue his work in Central America.@s6@s4

May 16, 1986: 

George Bush met with President Reagan, and with cabinet members and other officials in the full National Security Planning Group. They discussed the urgent need to raise more money for the Contras to continue the anti-Sandinista war. 

The participants decided to seek support for the Contras from nations (`` third countries '') which were not directly involved in the Central American conflict. As a result of this initiative, George Bush's former business partners, the Sultan of Brunei, donated $10 million to the Contras. But after being deposited in secret Swiss bank accounts, the money was `` lost. ''@s6@s5

May 20, 1986: 

George Bush met with Felix Rodriguez and El Salvador Air Force commander Gen. Juan Rafael Bustillo at a large reception in Miami on Cuban independence day.@s6@s6 

May 29, 1986: 

George Bush, President Reagan, Donald Regan and John Poindexter met to hear from McFarlane and North on their latest arms-for- hostages negotiations with Iranian officials and Amiram Nir in Teheran, Iran. The two reported their arrangement with the Khomeini regime to establish a secure covert communications network between the two `` enemy '' governments.@s6@s7

July 10, 1986: 

Eugene Hasenfus, whose successful parachute landing would explode the Iran-Contra scandal into world headlines three months later, flew from Miami to El Salvador. He had just been hired to work for `` Southern Air Transport, '' a CIA front company for which Hasenfus worked previously in the Indochina War. Within a few days he was introduced to `` Max Gomez ''--the pseudonym of Felix Rodriguez--as `` one of the Cuban coordinators of the company. '' Rodriguez (`` Gomez '') took him to the Ilopango air base security office where he and others hired with him were given identity cards. He now began work as a cargo handler on flights carrying military supplies to Contra soldiers inside Nicaragua.@s6@s8 

July 29, 1986: 

George Bush met in Jerusalem with Terrorism Task Force member Amiram Nir, the manager of Israel's participation in the arms-for hostages schemes. Bush did not want this meeting known about. The Vice President told his chief of staff, Craig Fuller, to send his notes of the meeting only to Oliver North--not to President Reagan, or to anyone else. 

Craig Fuller's memorandum said, in part: 

1. SUMMARY. Mr. Nir indicated that he had briefed Prime Minister Peres and had been asked to brief the V[ice] P[resident] by his White House contacts. He described the details of the efforts from last year through the current period to gain the release of the U.S. hostages. He reviewed what had been learned which was essentially that the radical group was the group that could deliver. He reviewed the issues to be considered--namely that there needed to be ad [sic] decision as to whether the items requested would be delivered in separate shipments or whether we would continue to press for the release of the hostages prior to delivering the items in an amount agreed to previously. 
2. The VP's 25 minute meeting was arranged after Mr. Nir called Craig Fuller and requested the meeting and after it was discussed with the VP by Fuller and North.... 
14. Nir described some of the lessons learned: `We are dealing with the most radical elements.... They can deliver ... that's for sure.... [W]e've learned they can deliver and the moderates can't....@s6@s9
July 30, 1986: 

The day after his Jerusalem summit with Amiram Nir, Vice President Bush conferred with Oliver North. This meeting with North was never acknowledged by Bush until the North diaries were released in May 1990. 

Early September, 1986: 

Retired Army Maj. Gen. John K. Singlaub sent a memo to Oliver North on the Contra resupply effort under Felix Rodriguez. Singlaub warned North that Rodriguez was boasting about having `` daily contact '' with George Bush's office. According to Singlaub, this could `` damage President Reagan and the Republican Party. ''@s7@s0


The Scandal Breaks--On George Bush
October 5, 1986: 

A C-123k cargo aircraft left El Salvador's Ilopango air base at 9:30 A.M., carrying `` 10,000 pounds of small arms and ammunition, consisting mainly of AK rifles and AK ammunition, hand grenades, jungle boots. '' It was scheduled to make air drops to Contra soldiers in Nicaragua.@s7@s1 The flight had been organized by elements of the CIA, the Defense Department, and the National Security Council, coordinated by the Office of Vice President George Bush. At that time, such arms resupply was prohibited under U.S. law--prohibited by legislation which had been written to prevent precisely that type of flight. The aircraft headed south along the Pacific coast of Nicaragua, turned east over Costa Rica, then headed up north into Nicaraguan air space. As it descended toward the point at which it was to drop the cargo, the plane was hit in the right engine and wing by a ground-to-air missile. The wing burst into flames and broke up. Cargo handler Eugene Hasenfus jumped out the left cargo door and opened his parachute. The other three crew members died in the crash.@s7@s2 Meanwhile, Felix Rodriguez made a single telephone call--to the office of Vice President George Bush. He told Bush aide Samuel Watson that the C-123k aircraft was missing and was possibly down. 

October 6, 1986: 

Eugene Hasenfus, armed only with a pistol, took refuge in a small hut on a jungle hilltop inside Nicaragua. He was soon surrounded by Sandinista soldiers and gave himself up.@s7@s3 

Felix Rodriguez called George Bush's aide Sam Watson again. Watson now notified the White House Situation Room and the National Security Council staff about the missing aircraft. 

Oliver North was immediately dispatched to El Salvador to prevent publicity over the event, and to arrange death benefits for the crew.@s7@s4 

After the shoot-down, several elaborate attempts were made by government agencies to provide false explanations for the origin of the aircraft. 

A later press account, appearing on May 15, 1989, after Bush was safely installed as President, exposed one such attempted coverup: 

Official: Contras Lied to Protect VP Bush
By Alfonso Chardy, Knight-Ridder Newspapers
WASHINGTON-- Nicaraguan rebels falsely assumed responsibility for an arms-laden plane downed over Nicaragua in 1986 in an effort to shield then-Vice President George Bush from the controversy that soon blossomed into the Iran-Contra scandal, a senior Contra official said in early May 1989. According to the Contra official, who requested anonymity but has direct knowledge of the events, a Contra spokesman, Bosco Matamoros [official FDN representative in Washington, D.C.], was ordered by [FDN Political Director] Adolfo Calero to claim ownership of the downed aircraft, even though the plane belonged to Oliver North's secret Contra supply network.... Calero called (Matamoros) and said, `` Take responsibility for the Hasenfus plane because we need to take the heat off the vice president, '' the Contra source said.... The senior Contra official said that shortly after Calero talked to Matamoros, Matamoros called a reporter for the New York Times and `` leaked '' the bogus claim of responsibility. The Times ran a story about the claim on its front page.@s7@s5 
October 7, 1986: 

Rep. Henry B. Gonzalez (D-Tx.) called for a congressional investigation of the Nicaraguan air crash, and the crash of a Southern Air Transport plane in Texas, to see if they were part of a covert CIA operation to overthrow the Nicaraguan government. 

October 9, 1986: 

At a news conference in Nicaragua, captured U.S. crew member Eugene Hasenfus exposed Felix Rodriguez, alias `` Max Gomez, '' as the head of an international supply system for the Contras. The explosive, public phase of the Iran-Contra scandal had begun.

October 11, 1986: 

The Washington Post ran two headlines side-by-side: `` Captured American Flyer to be Tried in Nicaragua '' and `` Bush is Linked to Head of Contra Aid Network. '' The Post reported:


Gomez has said that he met with Bush twice and has been operating in Nicaragua with the Vice President's knowledge and approval, the sources said....
Asked about these matters, a spokesman for Bush, Marlin Fitzwater, said: `` Neither the vice president nor anyone on his staff is directing or coordinating an operation in Central America. '' ... 
The San Francisco Examiner, which earlier this week linked [Bush adviser Donald] Gregg to Gomez, reported that Gomez maintains daily contact with Bush's office.... 
[M]embers of Congress said yesterday they wanted to investigate the administration's conduct further. And ... several said that their focus had shifted from the CIA to the White House....
[T]he Sunday crash will be among events covered by a [Senate] Foreign Relations Committee probe into allegations that the contras may have been involved in drug-running and abuse of U.S. aid funds, [Senator Richard G.] Lugar said....
The Customs Service said yesterday it is investigating whether the downed plane may have carried guns out of Miami, which would violate federal restrictions on arms exports and other laws, including the Neutrality Act, which bars U.S. citizens from working to overthrow governments not at war with the United States.... 
Hasenfus told reporters in Nicaragua the plane had flown out of Miami.@s7@s6 
George Bush's career was now on the line. News media throughout the world broke the story of the Hasenfus capture, and of the crewman's fingering of Bush and his underlings Rodriguez and Posada Carriles. Bush was now besieged by inquiries from around the world, as to how and why he was directing the gun-running into Latin America. Speaking in Charleston, South Carolina, George Bush described Max Gomez/Rodriguez as `` a patriot. '' The Vice President denied that he himself was directing the illegal operations to supply the Contras: `` To say I'm running the operation ... it's absolutely untrue. '' Bush said of Rodriguez: `` I know what he was doing in El Salvador, and I strongly support it, as does the president of El Salvador, Mr. Napoleon Duarte, and as does the chief of the armed forces in El Salvador, because this man, an expert in counterinsurgency, was down there helping them put down a communist- led revolution [i.e. in El Salvador, not Nicaragua]. ''@s7@s7

Two days later, Gen. Adolfo Blando@aan, armed forces chief of staff in El Salvador, denied Bush's contention that Felix Rodriguez worked for his country's military forces: `` This intrigues me. It would have to be authorized [by our] joint chiefs of staff [and] the government. '' He said such authorization had not been given.@s7@s8

October 12, 1986: 

Eugene Hasenfus, the U.S. airman downed in Nicaragua, gave and signed an affidavit in which it was stated: `` About Max Gomez [Felix Rodriguez], Hasenfus says that he was the head Cuban coordinator for the company and that he works for the CIA and that he is a very close friend of the Vice-President of the United States, George Bush.... Max Gomez, after receiving his orders was the one who had to ... [say] where the air drops would be taking place.
About Ramon Medina [escaped airplane bomber Luis Posada Carriles], Hasenfus says that he was also a CIA agent and that he did the `small work' because Max Gomez was the `senior man.' He says that Ramon took care of the rent of the houses, the maids, the food, transportation and drivers, and also, coordination of the fuel for the aircraft, etc. '' [emphasis in the original].@s7@s9 His cover being blown, and knowing he was still wanted in Venezuela for blowing up an airliner and killing 73 persons, Posada Carriles now `` vanished '' and went underground.@s8@s0

October 19, 1986: 

Eugene Hasenfus, interviewed in Nicaragua by Mike Wallace on the CBS television program `` 60 Minutes, '' said that Vice President Bush was well aware of the covert arms supply operation. He felt the Reagan-Bush administration was `` backing this 100 percent. '' Wallace asked Hasenfus why he thought that Gomez/Rodriguez and the other managers of the covert arms resupply `` had the blessing of Vice President Bush. '' Hasenfus replied, `` They had his knowledge that he was working [on it] and what was happening, and whoever controlled this whole organization--which I do not know--Mr. Gomez, Mr. Bush, I believe a lot of these other people. They know how this is being run. I do not. ''@s8@s1 

Iran-Contra Characters Fall In and Out

November 3, 1986: 

The Lebanese newspaper Al-Shiraa revealed that the U.S. government was secretly dealing arms to the Khomeini regime. This was three weeks after the Eugene Hasenfus expose@aa of George Bush made world headlines. Yet the Bush administration and its retainers have since decided that the Iran-Contra affair `` began '' with the Al-Shiraa story! 

November 22, 1986: 

President Reagan sent a message, through Vice President George Bush, to Secretary of State George Shultz, along the lines of `` Support me or get off my team. ''@s8@s2

December 18, 1986: 

CIA Director William Casey, a close ally of George Bush who knew everything from the inside, was operated on for a `` brain tumor '' and lost the power of speech. That same day, associates of Vice President George Bush said that Bush believed White House Chief of Staff Donald Regan should resign, but claim Bush had not yet broached the issue with the President. Donald Regan said that he had no intention of quitting.@s8@s3 

February 2, 1987: 

CIA Director William Casey resigned. He soon died, literally without ever talking.

February 9, 1987: 

Former National Security Director Robert McFarlane, a principal figure in the Reagan-Bush administration's covert operations, attempted suicide by taking an overdose of drugs. McFarlane survived. 

February 26, 1987 (Thursday): 

The President's Special Review Board, commonly known as the Tower Commission, issued its report. The commission heavily blamed White House Chief of Staff Donald Regan for the `` chaos that descended upon the White House '' in the Iran-Contra affair. The Commission hardly mentioned Vice President George Bush except to praise him for his `` vigorous reaffirmation of U.S. opposition to terrorism in all forms ''! The afternoon the Tower Commission report came out, George Bush summoned Donald Regan to his office. Bush said the President wanted to know what his plans were about resigning. Donald Regan blasted the President: `` What's the matter--isn't he man enough to ask me that question? '' Bush expressed sympathy. Donald Regan said he would leave in four days.@s8@s4

February 27, 1987 (Friday): 

Cable News Network televised a leaked report that Donald Regan had already been replaced as White House chief of staff. After submitting a one-sentence letter of resignation, Donald Regan said, `` There's been a deliberate leak, and it's been done to humiliate me. ''@s8@s5 
George Bush, when President, rewarded the commission's chairman, Texas Senator John Tower, by appointing him U.S. Secretary of Defense. Tower was asked by a reporter at the National Press Club, whether his nomination was a `` payoff '' for the `` clean bill of health '' he gave Bush. Tower responded that `` the commission was made up of three people, Brent Scowcroft and [Senator] Ed Muskie in addition to myself, that would be sort of impugning the integrity of Brent Scowcroft and Ed Muskie.... We found nothing to implicate the Vice President.... I wonder what kind of payoff they're going to get? ''@s8@s6 President Bush appointed Brent Scowcroft his chief national security adviser. But the Senate refused to confirm Tower. Tower then wrote a book and began to talk about the injustice done to him. He died April 5, 1991 in a plane crash. 

March 8, 1987: 

In light of the Iran-Contra scandal, President Reagan called on George Bush to reconvene his Terrorism Task Force to evaluate the current program!

June 2, 1987: 

Bush summarized his findings in a press release: `` [O]ur current policy as articulated in the Task Force report is sound, effective, and fully in accord with our democratic principles, and national ideals of freedom. ''@s8@s7

November 13, 1987: 

The designated congressional committees filed their joint report on the Iran-Contra affair. Wyoming Representative Richard Cheney, the senior Republican member of the House Select Committee to Investigate Covert Arms Transactions with Iran, helped steer the joint committees to an impotent result. George Bush was totally exonerated, and was hardly mentioned.

George Bush, when President, rewarded Dick Cheney by appointing him U.S. Secretary of Defense, after the Senate refused to confirm John Tower.

The Mortification of the U.S. Congress
January 20, 1989: 

George Bush was inaugurated President of the United States.

May 12, 1989: 

President Bush's nomination of Donald Gregg to be U.S. ambassador to Korea was considered in hearings by the Senate Foreign Relations Committee.

Gregg was now famous in Washington as Bush's day-to-day controller of the criminal gun-running into Central America. Before the Gregg hearings began, both Republican and Democratic Senators on the committee tried to get President Bush to withdraw the Gregg nomination. This was to save them the embarrassment of confirming Gregg, knowing they were too intimidated to stop him.

What follows are excerpts from the typed transcript of the Gregg hearings. The transcript has never been reproduced, it has not been printed, and it will not be published by the Senate Foreign Relations Committee, which is evidently embarrassed by its contents.@s8@s8

Gregg: [As] his national security adviser [for] six and a half years ... I worked closely with the Vice President keeping him informed as best I could on matters of foreign policy, defense, and intelligence.... Travelling with the Vice President as I did ... [in] a great variety of missions to more than 65 countries.... [After Vietnam] I did not see [Felix Rodriguez] until the early eighties where he would drop into Washington sporadically ... we remained friends.... So, some of those contacts would have been [1979-1982] when I was at the White House at the NSC. 
Sen. Sarbanes: And Felix would come to see you there? 
Gregg: No, at my home.... [Then] he brought me in '83 the plan which I have already discussed with Senator Cranston.... [At that point] I was working for the Vice President ... [which I began in] August 1982. 
Sen. Sarbanes: In December of 1984 he came to see you with the idea of going to El Salvador. You ... cleared it with the Vice President? 
Gregg: ... I just said, `` My friend Felix, who was a remarkable former agency employee ... wants to go down and help with El Salvador. And I am going to introduce him to [State Department personnel] and see if he can sell himself to those men, '' and the Vice President said fine. 
Gregg: Felix went down there about the first of March [1985]. Before he went ... I introduced him to the Vice President ... and the Vice President was struck by his character and wished him well in El Salvador.
Sen. Sarbanes: So before he went down, you undertook to introduce him to the Vice President.... Why did you do that? 
Gregg: Well, the Vice President had always spoken very highly and enthusiastically of his career [!], or his one-year as DCI [Director of Central Intelligence]. I had gone out with him to the agency just after I joined him in '82 and I saw the tremendous response he got there and he got quite choked up about it and as we drove back in the car he said, you know, that is the best job I have ever had before I became Vice President. So here it was, as I said probably the most extraordinary CIA comrade I had known, who was going down to help in a country that I knew that the Vice President was interested in.... The Vice President was interested in the progress of the Contras. There were two occasions on which he asked me, how are they doing and I, on one occasion went to a CIA officer who was knowledgeable and got a run-down on how they were doing from that and sent it to the Vice President and he sent it back with no comment. On another occasion, he asked me again, how are they doing, and I went--I drew a memo up, I think on the basis of a conversation with North. Again, he returned that with no comment. So he was interested in the Contras as an instrument of putting pressure on the Sandinistas. But what I said we had never discussed was the intricacies, or who was supplying what to whom.... 
Sen. Simon: Let me read another section from Senator Cranston's statement. I believe the record suggests the following happened: After Boland II was signed in October 1984 [outlawing all U.S. aid to the Contras], you and certain others in the White House were encouraged to secure military aid for the Contras through unorthodox channels. Your career training in establishing secrecy and deniability for covert operations, your decades-old friendship for Felix Rodriguez, apparently led you to believe you could serve the national interest by sponsoring a freelance covert operation out of the Vice President's office. What is your response to that statement? 
Gregg: Well, I think it is a rather full-blown conspiracy theory. That was not what I was doing.... I was involved in helping the Vice President's task force on antiterrorist measures write their report. But normally I had no operational responsibilities.... 
Sen. Simon: When did you first find out the law was being violated? 
Gregg: By the law, do you mean the Boland amendment? 
Sen. Simon: That is correct. 
Gregg: I guess my knowledge of that sort of came at me piecemeal after Hasenfus had been shot down [Oct. 5, 1986] and there were various revelations that came out.... 
Sen. Simon: So what you are telling us, you found out about the law being violated the same time the rest of us found out the law was being violated? 
Gregg: Yes, sir.... 
Sen. Cranston: From February 1985 to August 1986, you have acknowledged that you spoke to Rodriguez many, many times on the telephone. Let me quote from your sworn deposition to the Iran- Contra Committee: `` Felix called me quite often and frequently it was what I would call sort of combat catharsis. He used to do the same thing in Vietnam. He would come back from an operation in which some people had been lost and he would tell me about it. '' Now, is it still your testimony that Rodriguez never mentioned his deep involvement in Contra supply activities during any of these phone conversations? 
Gregg: That is my testimony. 
Sen. Cranston: Is it still your testimony that prior to Aug. 8th, 1986, Rodriguez never mentioned the status of his Contra resupply efforts during his numerous face-to-face meetings with you in Washington? 
Gregg: Never. 
Sen. Cranston: Is it still your testimony that Rodriguez did not mention the status of his Contra resupply efforts in the very meetings that were convened according to two memos bearing your name, for Rodriguez to `` brief the Vice President on the status of the war in El Salvador and efforts to resupply the Contras ''? 
Gregg: There was no intention to discuss resupply of the Contras and everyone at that meeting, including former Senator Nick Brady have testified that it was not discussed. 
Sen. Cranston: As you know, it is difficult to reconcile those statements about what happened in the meeting with the statement and memos from you that the agenda was ... two things, one of them being efforts to resupply the Contras.... 
Gregg: Those memos first surfaced to my attention in December of 1986, when we undertook our first document search of the Vice President's office. They hit me rather hard because by that time I had put the pieces together of what had been going on and I realized the implications of that agenda item. I did not shred the documents. I did not hide it.... [T]his is the worst thing I have found and here it is, and I cannot really explain it.... I have a speculative explanation which I would like to put forward if you would be interested. 
Sen. Cranston: Fine. 
Gregg: Again, turning to Felix [Rodriguez]'s book ... Felix makes the following quote.... [By the way the book] is going to be published in October of this year. The text has been cleared by CIA and it is now with the publishers. I was given an advance copy.... This is the quote, sir: `` ... I had no qualms about calling [Sam Watson] or Don [Gregg] when I thought they could help run interference with the Pentagon to speed up deliveries of spare chopper parts. '' That means helicopters. `` I must have made many such calls during the spring of 1986. Without operating Hughes 500 helicopters it was impossible to carry out my strategy against the [El Salvadoran] insurgents.... '' [There are] then documented steps that Colonel Watson had taken with the Pentagon to try to get spare parts expedited for El Salvador.... So my construction is this, sir. I recall that in the meeting with the Vice President the question of spare parts for the helicopters in El Salvador was discussed and so that I think what the agenda item on the two memos is, is a garbled reference to something like resupply of the copters, instead of resupply of the Contras [emphasis added]. [At this point there was laughter and whistling in the hearing room. Afterwards, Gregg told reporters, `` I don't know how it went over, but it was the best I could do. ''] 
Sen. Sarbanes: How did the scheduling proposal of April 16, 1986 and the briefing memorandum of April 30th take place? 
Gregg: They were prepared by my assistant, Mrs. Byrne, acting on advice from Colonel Watson. She signed my initials, but those are not my initials. I did not see the documents until December 1986, when I called them to the attention of the House Intelligence Committee.... And if, you know, if you do not--if my speculation does not hold up, I have to refer you to a memorandum that I turned over to the Iran-Contra Committee on the 14th of May 1987, which-- 
Sen. Sarbanes: I am looking at that memorandum now. 
Gregg: Okay. That has been my explanation up until now. 
Sen. Sarbanes: But you are now providing a different explanation? 
Gregg: It is the only one--I have been thinking about these documents for over two years, and it is the only thing that I can come up with that would come close to explaining that agenda item--given the fact that there was no intention of discussing resupply to the Contras. That resupply of the Contras was not discussed, according to the testimony of everyone who was in the meeting....'' 
Sen. Kerry: Douglas Minarczik is who? 
Gregg: He was one of my assistants in my office responsible for Mid-East and African affairs.... 
Sen. Kerry: And he was working for you in 1985 and 1986, that period? 
Gregg: Yes. 
Sen. Kerry: Now, when I began first investigating allegations of the gun-running that was taking place out of Miami, one of the very first references that my staff, frankly, frequently heard, and I think you and I have talked about this, that Miami was buzzing with the notion that the Vice President's office was somehow involved in monitoring that, at least [emphasis added]. Now, Jesus Garcia was a Miami corrections official who got into trouble and wound up going to jail on weapons offenses. Through that connection, we came across telephone records. And those telephone records demonstrate calls from Garcia's house to Contra camps in Honduras, to John Hull in Costa Rica, and Douglas Minarczik in, not necessarily in your office, but directly to the White House. However, there is incontrovertible evidence that he had in his possession the name of Mr. Minarczik, a piece of paper in our possession, in Garcia's home in connection with monitoring those paramilitary operations, in August of 1985. Now, how do you account for the fact that Minarczik's--that the people involved with the Contra supply operations out of Miami ... had Minarczik's name and telephone number, and that there is a record of calls to the White House at that time? 
Gregg: I cannot account for it. Could it have anything to do with our old friend Mr. Brenicke [sic]? Because Brenicke did have Minarczik's phone number.... 
Sen. Kerry: ... No. Totally separate. 
Gregg: This is all new. I do not have an explanation, sir.... 
Sen. Kerry: Do you recall the downing of a Cuban airliner in [1976] in which 72 people lost their lives as a result; do you remember that? 
Gregg: Yes. 
Sen. Kerry: A terrorist bomb. And a Cuban-American named Luis Posada [Carriles] was arrested in Venezuela in connection with that. He then escaped in 1985 with assistance from Felix Rodriguez-- I do not know if this is going to be in the [Rodriguez] book or not... 
-Gregg: It is. 
Sen. Kerry: Okay, and he brought him to Central America to help the Contras under pseudonym of Ramon Medina, correct? Gregg: Now, I know that; yes. 
Sen. Kerry: ... [Is] it appropriate for a Felix Rodriguez to help a man indicted in a terrorist bombing to escape from prison, and then appropriate for him to take him to become involved in supply operations, which we are supporting? 
Gregg: I cannot justify that, sir. And I am not certain what role Felix played in getting him out.... I thought that Orlando Boche [sic], or someone of that nature, had been responsible for that. 
Sen. Kerry: When did you first learn that [i.e. about Posada's hiring for Contra resupply], Don? 
Gregg: When I learned who the various aliases were, which was some time in November/December [1986], after the whole thing came out.
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Sen. Cranston: Before proceeding in this matter, I would like to state clearly for the record what the central purpose of this investigation is about and in my view what it is not about. It is not about who is for or against the Contras.... Similarly, this investigation is not about building up or tearing down our new President [Bush]. We have tried throughout this proceeding to avoid partisan attacks. Indeed, Republicans and Democrats alike have sought Mr. Gregg's withdrawal as one way to avoid casting aspersions on the [Bush] White House.... [emphasis added]. 
Mr. Gregg remains steadfast in his loyalty to his boss, then-Vice President Bush, and to his long-time friend, Felix Rodriguez. Mr. Gregg has served his country in the foreign policy field for more than three decades. By all accounts he is a loyal American.... As Mr. Gregg himself conceded last month, there are substantial reasons for senators to suspect his version of events and to raise questions about his judgement. It does not take a suspicious or partisan mind to look at the documentary evidence, the back channel cables, the `` eyes only '' memos, and then to conclude that Mr. Gregg has not been straight with us. Indeed, I am informed that more than one Republican senator who has looked at the accumulated weight of the evidence against Mr. Gregg, has remained unconvinced and has sought Mr. Gregg's withdrawal. 
Mr. Gregg, this committee has a fundamental dilemma. If we are to promote a man we believe to have misled us under oath, we would make a mockery of this institution. We would invite contempt for our enquiries. We would encourage frustration of our constitutional obligations. ... [It] has been established that when you are confronted with written evidence undermining your story, you point the finger of blame elsewhere. At our last hearing you said Gorman's cables were wrong, North's notebooks were wrong, Steele's memory was wrong, North's sworn testimony [that Gregg introduced Rodriguez to him] was wrong, you concocted a theory that your aide, Watson, and your secretary erred by writing `` Contras '' instead of `` helicopters '' on those infamous briefing memos for the Vice President. In sum, you have told a tale of an elaborate plan in which your professional colleagues and long-time friends conspired to keep you ignorant of crucial facts through days of meetings, monthly phone calls and nearly two years' worth of cables and memos. Incredibly, when senators confront you with the documentary evidence which undermines your story, you accuse us of concocting conspiracy theories and you do so with a straight face. ... I think it is clear by now that many important questions may never be answered satisfactorily, especially because we have been stonewalled by the administration. The National Security Agency has rejected our legitimate enquiries out of hand. The Central Intelligence Agency provided a response with access restrictions so severe ... as to be laughable. The Department of Defense has given an unsatisfactory response two days late. The State Department's response was utterly unresponsive. They answered our letter after their self-imposed deadline and failed to produce specific documents we requested and which we know exist. This Committee has been stonewalled by Oliver North, too. He has not complied with the Committee subpoena for his unredacted notebooks. The redacted notebooks contain repeated January 1985 references to Felix Rodriguez which suggests North's involvement in Rodriguez' briefings of the Vice President. No member of the Senate can escape the conclusion that these administration actions are contemptuous of this Committee. I find this highly regrettable, with potential long-term ramifications, but I recognize the will of the majority to come to a committee vote soon, up or down, and to move on to other pressing business [emphasis added].... 
Sen. McConnell: ... During the period of the Boland Amendment, were you ever asked to inform the Vice President's office or lend his name to private, nonprofit efforts to support the Contras? 
Gregg: Yes. I recall one instance, in particular, where there was a request--I guess it was probably from one aspect of the Spitz Channell organization, which had a variety of things going on in and around Nicaragua. We got, on December 2nd, 1985, a letter to the Vice President, asking him to get involved in something called the Friends of the Americas, which was aid to the Meskito Indians ... in Nicaragua that had been badly mistreated by the Sandinistas.... And so I have a document here which shows how we dealt with it. I sent it to Boyden Gray, the counsel of the Vice President and said, `` Boyden, this looks okay as a charity issue, but there is the question of precedent. Please give me a legal opinion. Thanks. '' ... Boyden Gray wrote back to me and said, `` No, should not do. Raises questions about indirect circumvention of congressional funding limits or restriction, vis-a- vis Nicaragua. '' That is the only time I recall that we had a specific request like that, and this is how we dealt with it. [In fact, George Bush had a much more interesting relationship to the affairs of Carl R. `` Spitz '' Channell than Mr. Gregg discusses here. Channell worked with Bush's covert action apparatus, moving his wealthy contacts toward what he termed `` the total embrace of the Vice President. ''] 
Sen. Pell [Chairman of the Committee]: ... First, you say that you offered to resign twice, I think. Knowing that you are a very loyal servant of what you view as the national interest, and knowing the embarrassment that this nomination has caused the administration, I was wondering why you did not ask your name to be withdrawn ... to pull your name back.... [w]hich has been recommended by many of us as being a way to resolve this problem. 
Gregg: Well, I haven't because I think I'm fully qualified to be Ambassador to South Korea. And so does the Vice President [sic]. So I am here because he has asked me to serve.... 
Sen. Cranston: ... Senators will recall that on Oct. 5th of '86 a plane bearing military supplies to the Contras was shot down over Nicaragua. The sole survivor, Eugene Hasenfus, spoke publicly of the role of Felix Rodriguez, alias Max Gomez, in aiding military resupply and noted Gomez's ties to the Vice President's office. Could you please describe your understanding of why it was that the first call to official Washington regarding the shootdown was from Felix Rodriguez to your aid[e] in Washington? 
Gregg: ... [It] was because on the 25th of June of that year he had come to Washington to confront North about what he regarded as corruption in the supply process of the Contras.... [H]e broke with North on the 25th of June and has not been on speaking terms with the man since then.... [H]e tried to get me--he could not--he reached Colonel Watson.... 
Sen. Cranston: As you recall, the Vice President was besieged at that time with inquiries regarding Rodriguez's ties to the Vice President's office. What did you tell [Bush press spokesman] Marlin Fitzwater regarding that relationship? 
Gregg: ... The thrust of the press inquiries was always that from the outset I had had in mind that Rodriguez should play some role in the Contra support operation, and my comments to Marlin ... were that that had not been in my mind.... 
Sen. Cranston: Let me quote again from the New York Times, George Bush quoted October 13, '86. Bush said, `` To the best of my knowledge, this man, Felix Rodriguez, is not working for the United States government. '' Now Mr. Gregg, you knew that Rodriguez was aiding the Contras and receiving material assistance in the form of cars, housing, communications equipment and transportation from the U.S. government. Did you inform Bush of those facts so that he could make calculated misleading statements in ignorance of his staff's activities? 
Gregg: ... At that point I had no idea that Felix--you said--you mentioned communications equipment. I had no idea he had been given by North one of those encryption devices. I think I was aware that Colonel Steele had given him access to a car, and I knew he was living in a BOQ at the air base. He was not being paid any salary. His main source of income was, as it is now, his retirement pension from CIA. 
Sen. Cranston: ... You told the Iran-Contra committee that you and Bush never discussed the Contras, had no expertise on the issue, no responsibility for it, and the details of Watergate-sized scandal involving NSC staff and the [Edwin] Wilson gang was not Vice Presidential. Your testimony on that point I think is demonstrably false. There are at least six memos from Don Gregg to George Bush regarding detailed Contra issues.... 
Sen Cranston: Am I correct in this, that you have confirmed ... that senior U.S. military, diplomatic ... and intelligence personnel, really looked with great doubt upon Rodriguez's mission and that they tolerated it only because Rodriguez used his contacts with the Vice President and his staff as part of the way to bolster his mission. 
Gregg: ... I was not aware of the diplomatic; I was aware of the military and intelligence, yes, sir. 
The committee voted in favor of confirmation. Cranston voted no. But three Democrats--Charles Robb, Terry Sanford and Chairman Claiborne Pell--joined the Republicans. Sanford confirmed Cranston's viewpoint, saying that he was allowing the nomination to go through because he was afraid `` the path would lead to Bush, '' the new President. Sanford said, shamefacedly, `` If Gregg was lying, he was lying to protect the President, which is different from lying to protect himself. ''[Emphasis added]@s8@s9

In George Bush's government, the one-party state, the knives soon came out, and the prizes appeared. The Senate Ethics Committee, including the shamefaced Terry Sanford, began in November 1989, its attack on the `` Keating Five. '' These were U.S. Senators, among them Senator Alan Cranston, charged with savings and loan corruption. The attack soon narrowed down to one target only--the Iran-Contrary Senator Cranston. On Aug. 2, 1991, Senator Terry Sanford, having forgotten his shame, took over as the new chairman of the Senate Ethics Committee.
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Chapter -XX- The Phony War on Drugs
Tout le monde me prend pour un homme de bien; Mais la verite pure est que je ne vaux rien. 
Moliere, Le Tartuffe 

An indispensable component of the mythical media profile which George Bush has built up over the years to buttress his electoral aspirations has been his role as an anti-drug fighter. His first formally scheduled prime time presidential television address to the nation in September, 1989 was devoted to announcing his plans for measures to combat the illegal narcotics that continued to inundate the sreets of the United States. During his 1988 election campaign, Bush pointed with astounding complacency to his record as President Reagan's designated point man in the administration's war on drugs. 

In his acceptance speech to the Republican National Convention in 1988, Bush stated: "I want a drug-free America. Tonight, I challenge the young people of our country to shut down the drug dealers around the world....My Administration will be telling the dealers, "Whatever we have to do, we'll do, but your day is over. You're history.'" 

Indeed, Bush has an impressive resume of bureaucratic titles to back up his claim to be America's top anti-drug fighter. On January 28, 1982, Reagan created the South Florida Task Force under Bush's high-profile leadership to coordinate the efforts of the various federal agencies to stem the tide of narcotics into Bush's old family bailiwick. On March 23, 1983, Bush was placed in charge of the National Narcotics Border Interdiction System, which was supposed to staunch the drug flow over all US borders. In August, 1986 US officials presented to their Mexican counterparts a scheme called Operation Alliance, a new border enforcement initiative that was allegedly to do for the US-Mexican border area what the South Florida Task Force had allegedly already done for the southeastern states. George Bush was appointed chief of Operation Alliance, which involved 20 federal agencies, 500 additional federal officers, and a budget of $266 million. 

To crown all these efforts, Bush sought to obtain a cameo role for a brief appearance on the television series Miami Vice. He was perhaps inspired by his mentor, Kissinger, who had walked through a cameo of his own on Dynasty. But Bush was unable to accomplish his dream. 

The drug plague is an area in which the national interest requires results. Illegal narcotics are one of the most important causes of the dissolution of American society at the present time. To interdict the drug flows and to prosecute the drug money launderers at the top of the banking community would have represented a real public service. But Bush had no intention of seriously pursuing such goals. For him, the war on drugs was a cruel hoax, a cynical exercise in demagogic self-promotion, designed in large part to camouflage activities by himself and his networks that promoted drug trafficking. A further shocking episode that has come to light in this regard involves Bush's 14-year friendship with a member of Meyer Lansky's Miami circles who sold Bush his prized trophy, the Cigarette boat Fidelity. 

Bush's war on drugs was a rhetorical and public relations success for a time. On February 16, 1982, in a speech on his own turf in Miami, Florida, Bush promised to use sophisticated military aircraft to track the airplanes used by smugglers. Several days later, Bush ordered the US Navy to send in its E2C surveillance aircraft for this purpose. If these were not available in sufficient numbers, said Bush, he was determined to bring in the larger and more sophisticated AWACS early warning aircraft to do the job. But Bush's skills as an interagency expediter left something to be desired: by May, two of the four E2C aircraft that originally had been in Florida were transferred out of the state. By June, airborne surveillance time was running a mere 40 hours per month, not the 360 hours promised by Bush, prompting Rep. Glenn English to call hearings on this topic. By October, 1982 the General Accounting Office issued an opinion in which it found "it is doubtful whether the [south Florida] task force can have any substantial long-term impact on drug availability." But the headlines were grabbed by Bush, who stated in 1984 that the efforts of his task force had eliminated the marijuana trade in south Florida. That was an absurd claim, but it sounded very good. When Francis Mullen. Jr., the administrator of the Drug Enforcement Agency (DEA) criticized Bush for making this wildly inaccurate statement, he was soon ousted from his post at the DEA. 

In 1988, Democratic Congressman Glenn English concluded that Bush's "war on drugs" had been fought with "little more than lip service and press releases." English wrote: "There has been very little substance behind the rhetoric, and some of the major interdiction problems have yet to be resolved. The President assigned...Bush to coordinate and direct federal antidrug-abuse programs among the various law enforcement agencies. However, eight years later it is apparent that the task has not been accomplished." [fn 1] No observer still stationed in reality could dispute this very pessimistic assessment. 

But the whole truth is much uglier. We have documented in detail how the Iran-contra drug-running and gun-running operations run out of Bush's own office played their role in increasing the heroin, crack, cocain, and marijuana brought into this country. We have reviewed Bush's relations with his close supporters in the Wall Street LBO gang, much of whose liquidity is derived from narcotics payments which the banking system is eager to recycle and launder. We recall Bush's 1990 meeting with Syrian President Hafez Assad, who is personally one of the most prolific drug pushers on the planet, and whom Bush embraced as an ally during the Gulf crisis. 

Bush's "soft on drugs" profile went further. In the Pakistan-Afghanistan theatre, for example, it was apparent that certain pro-Khomeini formations among the Afghan guerillas were, like the contras, more interested in trafficking in drugs and guns than in fighting the Soviet-backed regime in Kabul and the Red Army forces that maintained it in power. There were reports that such activities on the part of such guerilla groups were seconded by parts of the Pakistani secret intelligence services, the Inter-Service Intelligence, and the National Logistics Cell. According to these reports, Bush's visit to Pakistan's President Gen. Zia ul-Haq in May, 1984 was conducted in full awareness of these phenomnena. Nevertheless, Bush chose to praise the alleged successes of the Zia government's anti-narcotics program which, Bush intoned, was a matter of great "personal interest" to him. Among those present at the banquet where Bush made these remarks were, reportedly, several of the officials most responsible for the narcotics trafficking in Pakistan. [fn 2] But there is an even more flagrant aspect of Bush's conduct which can be said to demolish once and for all the myth of the "war on drugs" and replace it with a reality so sinister that it goes beyond the imagination of most citizens. 

Those who follow Bush's frenetic sports activities on television are doubtless familiar with Bush's speedboat, in which he is accustomed to cavort in the waters off his estate at Walker's Point in Kennebunkport, Maine. [fn 3] The craft in question is the Fidelity, a powerboat capable of operating on the high seas. Fidelity is a class of boat marketed under the brand name of "Cigarette," a high-priced speedboat dubbed "the Ferrari of the high seas." This detail should awaken our interest, since Bush's profile as an Anglo-Saxon aristocrat would normally include a genteel predeliction for sailing, rather than a preference for a vulgar hotrod like Fidelity, which evokes the ethos of rum-runners and smugglers. 

The Cigarette boat Fidelity was purchased by George Bush from a certain Don Aronow. Bush reportedly met Aronow at a boat show in 1974, and decided to buy one of the Cigarette boats Aronow manufactured. Aronow was one of the most celebrated and successful powerboat racers of the 1960's, and had then turned his hand to designing and building these boats. But according to at least one published account, there is compelling evidence to conclude that Aronow was a drug smuggler and suspected drug-money launderer linked to the Genovese Purple Gang of New York City within the more general framework of the Meyer Lansky organized crime syndicate. Aronow's role in marijuana smuggling was reportedly confirmed by Bill Norris, head of the Major Narcotics Unit at the Miami US Attorney's office and thus the top federal drug prosecution official in south Florida. [fn 4] 

Aronow numbered among his friends and acquaintances not just Bush, but many international public figures and celebrities, many of whom had purchased the boats he built. Aronow's wife was said to be a former girlfriend of King Hussein of Jordan. Aronow was in touch with King Juan Carlos of Spain, Lord Lucan (Billy Shand-Kydd, a relative of Princess Diana's mother), Sir Max Aitken (the son of British press baron Lord Beaverbrook), Prince Rainier and Princess Grace of Monaco, Eastern Airlines chairman and former astronaut Frank Bormann, Kimberly-Clark heir Jim Kimberley, Alvin Malnik (one of the reputed heirs to Meyer Lansky) and Charles Keating, later the protagonist of the Lincoln Savings and Loan scandal. Some of these exalted acquaintances are suggestive of strong intelligence connections as well. 

In May of 1986, Aronmow received a letter from Nicolas Iliopoulos, the royal boat captain to King Hussein of Jordan expressing on behalf of the King the latter's satisfaction with a powerboat purchased from Aronow, and conveying the compliments of King Juan Carlos of Spain and President Hosni Mubarak of Egypt, who had recently been the Jordanian sovereign's guests on board. Aronow sent a copy of this letter to Bush, from whom he received a reply dated June 6, 1986 in which Bush thanked him "with warm regards" for forwarding the royal note and added: "I can repeat that my old Cigarette, the "Fidelity" is running well too. I've had her out a couple of weekends and the engines have been humming. I hope our paths cross soon, my friend." [fn 5] 

Aronow was reportedly a close friend of George Bush. In his book-length account of the life and death of Aronow which is the basis for the following analysis, Thomas Burdick quotes an unnamed Justice Department official relating the comments of one of his friends on the Bush-Aronow relation: "My friend said, 'I guarantee you I know what the connection was between him and Bush. It's the boats. The guy loves fucking boats." A Secret Service agent also referred to Bush as a "boat groupie." [fn 6] But does this exhaust the topic? 

Over the years, Bush had apparently consulted with Aronow concerning the servicing and upkeep of his Cigarette boat. During 1983, Bush began to seek out Aronow's company for fishing trips. The original engines on Bush's Cigarette boat needed replacement, and this was the ostensible occasion for renewing contact with Aronow. Aronow told Bush of a new model of boat that he had designed, supposedly a high-performance catamaran. Bush planned to come to Florida during the New Year's holiday for a short vacation during which he would go bonefishing with his crony Nick Brady. During this time he would also arrange to deliver an antidrug pep-talk. 

On January 4, 1984, George Bush rendezvoused with Don Aronow at Islamorada in the Florida Keys. Earlier in the day, Bush had delivered one of his "war on drugs" speeches at the Omni International Hotel in Miami. Bush and Brady then proceeded by motorcade to Islamorada, where Aronow was waiting with his catamaran. Accompanied by a flotilla of Secret Service and Customs agents in Cigarette boats that had been seized from drug smugglers, Bush, Brady, Aronow, and one of the latter's retainers, the catamaran proceeded through moderate swells to Miami, with White House photographers eternalizing the photo opportunity at every moment. Bush, who had donned designer racing goggles for the occasion, was allowed to take the wheel of the catamaran and seemed very thrilled and very happy. Nick Brady, sporting his own wrap-around shades, found the seas too rough for his taste. 

After the trip was over, Bush personally typed the following letter to Don Aronow on his vice presidential staionery, which he sent accompanied by some photographs of Bush, Aronow, Brady and the others on board the catamaran: 

January 14, 1984 
Dear Don, 
Here are some pretty good shots which I hope will bring back some pretty good memories. I included one signed shot in your packet for [Aronow's pilot] Randy [Riggs]. Also am enclosing a set of picture [sic] for Willie not having his address or knowing how he spells Myers? Will you please give them to him and thank him for his part in our wonderful outing. He is quite a guy and I learned a lot from him on the way up to Miami from the Keys. 
Again Don this day was one of the greatest of my life. I love boats, always have. But ever since knowing you that private side of my life has become ever more exciting and fulfilling. Incidentally, I didn't get to tell you but my reliable 28 footer Cigarette that is, still doing just fine...no trouble at all and the new last year engines. 
All the best to you and all your exciting ventures. May all your boats bee [sic] number one and may the hosres [sic] be not far behind. 

At the end of this message, before his signature, Bush wrote in by hand, "My typing stinks." [fn 7] 

As a result of this outing, Bush is said to have used his influence to see to it that Aronow received a lucrative contract to build the Blue Thunder catamarans at $150,000 apiece for the US Customs Service. This contract was announced with great fanfare in Miami on February 4, 1985, and was celebrated a week later in a public ceremony in which Florida Senator Paula Hawkins and US Customs Commissioner William von Raab mugged for photographers together with Aronow. The government purchase was hyped as the first time that the Customs would receive boats especially designed and built to intercept drug runners on the high seas, a big step forward in the war on drugs. 

This was the same George Bush who in March, 1988 had stated: "I will never bargain with drug dealers on US or foreign soil." 

As one local resident recalled of that time, "everyone in Miami knew that if you needed a favor from Bush, you spoke to Aronow." [fn 8] It was proverbial among Florida pols and powerbrokers that Aronow had the vice president's ear. 

The Customs soon found that the Blue Thunder catamarans were highly unseaworthy and highly unsuitable for the task of chasing down other speedboats, including above all Aronow's earlier model Cigarette boats, which were now produced by a company not controlled by Aronow. Blue Thunder was relatively slow class, capable of a top speed of only 56 miles per hour, despite the presence of twin 440-horsepower marine engines. The design of the catamaran hulls lacked any hydrodynamic advantages, and the boats were too heavy to attain sufficient lift. The stern drives were too weak for the powerful engines, leading to the problem of "grenading" : when the drive shafts severed, which was often, the engines began to rev far beyond their red line, leading to the explosion or disintegration of the engines and the sharpnel-like scattering of red-hot steel fragments through the boat. This meant that the boats had to be kept well below their maximum speed. Most Blue Thunders spent more time undergoing repairs than chasing drug runners in the coastal waters of Florida. Blue Thunder was in boating parlance "wet," a complete lemon, useful only for photo opportunities and publicity shots. 

Documents found by Burdick in the Dade County land records office show that USA Racing, the company operated by Aronow which built the Blue Thunder catamarans for the Customs service was not owned by Aronow, but rather by a one Jack J. Kramer in his capacity of president of Super Chief South Corporation. Jack Kramer had married a niece of Meyer Lansky. Jack Kramer's son Ben Kramer was thus the great nephew and one of the putative heirs of the top boss of the US crime syndicate, Meyer Lansky. Ben Kramer was also a notorious organized crime figure in his own right. On March 28, 1990 Jack Kramer and Ben Kramer were both found guilty of 23 and 28 counts (respectively) of federal money laundering charges. In the previous year, Ben Kramer had also been sentenced to life imprisonment without parole for having imported half a million pounds of marijuana. Bush had thus given a prime contract in waging the war on drugs to one of the leading drug-smuggling and money-laundering crime families in the US. 

Don Aronow was murdered by Mafia-style professional killers on February 3, 1987. During the last days of his life, Aronow is reported to have made numerous personal telephone calls to Bush. Aronow had been aware that his life was in danger, and he had left a list of instructions to tell his wife what to do if anything should happen to him. The first point on the list was "#1. CALL GEORGE BUSH." [fn 9] Lillian Aronow did call Bush, who reportedly responded by placing a personal call to the MetroDade Police Department homicide division to express his concern and to request an expeditious handling of the case. Bush did not attend Aronow's funeral, but a month later he sent a letter to Aronow's son Gavin in which he called the late Don Aronow "a hero." 

When Lillian Aronow suspected that her telephone was being tapped, she called Bush, who urged her to be calm and promised to order an investigation of the matter. Shortly after that, the suspicious noises in Mrs. Aronow's telephone ceased. When Lilian Aronow received reports that her husband might have been murdered by rogue CIA operatives or other wayward federal agents and that she herself and her children were still in danger, she shared her fears in a telephone call to Bush. Bush reportedly later called Mrs. Aronow and, as she recalled, "He said to me, 'Lillian, you're fine.' He said that 'ex-CIA people are really off.' That's the truth." [fn 10] Later, Mrs. Aronow heard that Gen. Noriega of Panama was interested in buying some of her boats, and she began to prepare a trip to Panama in the hope of generating some orders. Before her departure, she says she called Bush who advised her against making the trip because of Noreiga's involvement in "bad things." Mrs. Aronow cancelled her reservations for Panama City. But in the summer of 1987, Bush snubbed Mrs. Aronow by pointedly avoiding her at a Miami dinner party. But during this same period, Bush frequently went fishing with former Aronow employee Willie Meyers, whom he had mentioned in the letter cited above. According to Thomas Burdick's sources, Willie Meyers was also a friend of Secretary of State George Shultz, and often expressed concern about damaging publicity for Bush and Shultz that might derive from the Aronow case. 

According to Thomas Burdick, Meyers says that Bush talked to him about how the vice president's staff was monitoring the Aronow investigation. Bush lamented that he did not have grounds to get federal agencies involved. "I just wish," said Bush to Meyers, "that there was some federal aspect to the murder. If the killers crossed state lines. Then I could get the FBI involved." [fn 11] The form of the argument is reminiscent of the views expressed by Bush and Tony Lapham during the Letelier case. 

In May or June of 1987, several months after Aronow had been killed, Mike Brittain, who owned a company called Aluminum Marine Products, located on "Thunderboat Alley" in the northern part of Miami (the same street where Aronow had worked), was approached by two FBI special agents, Joseph Usher and John Donovan, both of the Miami FBI field office. They were accompanied by a third FBI man, whom they presented as a member of George Bush's staff at the National Drug Task Force in Washington DC. The third agent, reportedly named William Temple, had, according to the other two, come to Miami on a special mission ordered by the Vice President of the United States. 

As Brittain told his story to Burdick, Special Agent Temple "didn't ask about the murder or anything like that. All he wanted to know about was the merger." [fn 12] The merger in question was the assumption of control over Aronow's company, USA Racing, by the Kramers' Super Chief South, which meant that a key contract in the Bush "war on drugs" had been awarded to a company controlled by persons who would later be convicted for marijuana smuggling and money laundering. Many of the FBI questions focussed on this connection between Aronow and Kramer. Later, after Bush's victory in the 1988 presidential election, the FBI again questioned Brittain, and again the central issue was the Aronow-Kramer connection, plus additional questions of whether Brittain had divulged any of his knowledge of these matters to other persons. A possible conclusion was that a damage control operation in favor of Bush was in progress. 

Tommy Teagle, an ex-convict interviewed by Burdick, said he feared that George Bush would have him killed because information in his possession would implicate Jeb Bush in cocaine smuggling. Teagle's story was that Aronow and Jeb Bush had been partners in cocaine trafficking and were $2.5 million in debt to their Columbian suppliers. Dr. Robert Magoon, a friend of Aronow, is quoted in the same location as having heard a similar report. But Teagle rapidly changed his story. [fn 3] Ultimately, an imprisoned convict was indicted for the murder of Aronow. 

But the circumstances of the murder remain highly suspect. Starting in 1985, and with special intensity during 1987-88, more than two dozen persons involved in various aspects of the Iran-contra gun-running and drug-running operation met their deaths. At the same time, other persons knowledgeable about Iran-contra, but one or more steps removed from eyewitness knowledge of these operations, have been subjected to campaigns of discrediting and slander, often associated with indictments on a variety of charges, charges which often stemmed from the Iran-contra operations themselves. Above and beyond the details of each particular case, the overall pattern of these deaths strongly suggests that they are coherent with a damage control operation by the networks involved, a damage control operation that has concentrated on liquidating those individuals whose testimony might prove to be most damning to the leading personalities of these networks. The death of Don Aronow occurred within the time frame of this general process of amputation and cauterization of the Iran-contra and related networks. Many aspects of Aronow's life suggest that his assassination may have been a product of the same "damage control" logic. 
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Section of Pamphlet released as part of Nancy Spannaus' campaign for U. S. Senate, Virginia, August, 1994: 

DEFEAT OLLIE NORTH -- THAT SON-OF-A-BUSH 


           - Why We Must Defeat Ollie North -

When I concluded my primary campaign last spring, I

announced that my chief objective in the general election

campaign, no matter who won the primary, would be the

defeat of Oliver North. I believed then, and I believe

now, that his election to the U.S. Senate would be a

disaster for the nation and Virginia.

    In mid-June, I formed a political committee to

further this end. It is named Defeat that Son-of-a-Bush

Commmittee (Defeat that SOB), and it is registered with

the Federal Election Commission (FEC). Because of the

nature of the committee, FEC rules do not permit it to

coordinate with any particular candidate or electoral

campaign; its objective is purely the negative one of

defeating Oliver North.

    The SOB committee can receive contributions of as

much as $5,000 per person in furtherance of its objective.

Its expenditures have no limit but what is raised.

    Our activities are just getting under way. We have

received our first shipment of 10,000 bumper stickers, out

of what we expect to be at least 100,000. I have

personally gone on some radio shows to get the word out,

and hope to begin a radio advertising campaign in the near

future.

                 - An Insider for Bush -

    But the guts of our campaign is included in this

pamphlet--the documentation that Oliver North is no

champion for the little guy, but a part of the political

apparatus of former President George Bush. As such, he was

personally on top of bringing planeloads of cocaine into

the United States as part of the Contra operation, of

carrying on an illegal arms trade with the communists he

was supposedly fighting, and of running dirty tricks

operations against anyone who got in the way of his

fundraising and other illegal operations.

    As will be amply clear from the selection of the

documentation which we include here, there is more than

enough evidence on the public record to indict Ollie North

for heading a conspiracy to import narcotics into the

United States. Many individuals are in federal prison as a

result of far less evidence. You might say that Ollie

North had a right to keep certain secret intelligence

operations from the glare of publicity in congressional

hearings. There's no way you can say that he had a right

to carry on massive drug trafficking into the U.S.A., to

the benefit of known drug traffickers, and to the

detriment of our children.

    The necessity of the SOB committee's work is becoming

increasingly clear. Despite the breaking of a national

wire story in mid-June on North's drug-running, the major

press has continued to black out his real crimes. It's

going to take an intensive campaign by political activists

to ensure that the credulous are educated on the real

history of Ollie North.

    This is a campaign of utmost importance to moral

individuals from all political parties and all states of

the Union. North says he's pro-family, but he's against a

family getting a living, union wage. The only families he

serves well are those of his cronies, and the drug mafia

families.

    So, I urge you to become active now. Order your bumper

stickers--we'd appreciate donations or contributions,

but there's no set price. Call us about meetings we can

address, or where Truth Squads should appear to expose

Ollie's crimes. And circulate this pamphlet!!

    Ollie North is part of the George Bush apparatus

which not only destroyed the economy and law in this

country, but is determined to destroy our lawfully elected

President and any political force that gets in its way. To

protect the rule of law, and the commitments of our

Constitution, this charlatan must be defeated. I hope to

hear from you soon.

                               {Nancy Spannaus

                               August 1, 1994}

                      - Chapter 1 -

                - The Ollie North Myth -

On Nov. 25, 1986, a myth was born.

    It was on that day that Attorney General Edwin

Meese--for the first time--linked the recently exposed

illegal Contra support operations, with the Iran

arms-for-hostages scandal. Meese linked these two hitherto

separate operations--previously labelled ``Contragate'' and

``Irangate'' or ``Iranscam''--by revealing that monies from

arms transactions between Israel and Iran had been

``diverted'' to the Contras.

    ``The only person in the United States government

that knew precisely about this,'' declared Meese, was

Oliver North, a member of the staff of the National

Security Council operating out of the White House.

    From that point on, the ever-compliant news media

focussed all their attention on Marine Lt. Col. Oliver

North, and on something that came to be called

``Iran-Contra.'' Then, most of the media devoted their

efforts to trying to find out how much President Reagan

knew about what Ollie was doing.

    This diversion was eminently successful.

    North himself has enjoyed perpetuating these myths,

myths which placed him center stage, masterminding covert

operations, tirelessly fighting communists and terrorists.

To top it off, Ollie has portrayed himself as falling on

his sword for his President, Ronald Reagan.

    Nothing could be further from the truth.

    By no means was Oliver North a renegade, or a loose

cannon on the National Security Council staff. He was a

staff member of a well-defined but secret operating

structure, a structure which was headed by none other than

Vice President George Bush. This apparatus ran a myriad of

covert operations, spied on U.S. citizens, ran guns all

over the world, and was responsible for bringing a virtual

flood of drugs into the United States.

    It is George Bush, not Ronald Reagan, whom North has

protected to this day. You can prove this to yourself

simply by looking at North's 1991 book {Under

Fire}. Ollie is quick to say that he is convinced that

``President Reagan knew everything''--but he

{never} describes the role of George Bush. Mr.

North devotes an entire chapter of his book to providing

profiles of all the top officials he worked

with--President Reagan, Secretary of State George Shultz,

Secretary of Defense Caspar Weinberger, CIA Director

William Casey, National Security Adviser Robert McFarlane,

Admiral John Poindexter--with one glaring omission: his real

boss, George Bush.

    Bush's ``secret government'' apparatus--built up from

1982 to 1986--drew upon the CIA and the Department of

Defense's ``special operations'' capabilities. But the

operations run by Bush's White House apparatus were

neither ``CIA'' nor ``Pentagon'' operations. Rather, they

were set up in order to bypass the official agency

structure of the federal government. Senate Chief Counsel

Arthur Liman, who conducted the Iran-Contra hearings,

called the ``Enterprise'' run by Oliver North and his

cronies ``a CIA outside the CIA.'' Others called it a

``secret, parallel government.''

             - Bush's `Secret Government' -

    To understand how Bush's ``secret government''

worked, we must look at the ``crisis management''

apparatus in the White House and the misnamed National

Security Council staff (which is not a ``staff'' for the

National Security Council, but a staff for White House

operations involving national security).

    In December 1981, President Reagan signed Executive

Order 12333, designed to ``unleash'' U.S. intelligence

agencies from the restrictions of the 1970s. E.O. 12333,

governing all ``foreign intelligence'' operations,

included provisions for the use of private ``assets'' by

the intelligence and law enforcement community.

    E.O. 12333 also designated the NSC as ``the highest

Executive Branch entity'' for review, guidance, and

direction of {all} foreign intelligence,

counterintelligence, and ``special activities'' (i.e. covert

operations). This effectively put the NSC in charge of the

CIA, military intelligence, special operations, etc. This

did not mean the President's National Security Adviser,

but the NSC staff structure--which for these areas was run

by George Bush. How did that work?

    In January 1982, National Security Decision Directive

(NSDD) Number 2 was issued, which formalized the National

Security Council structure, including for Central America.

NSDD-3, to which Secretary of State George Shultz vigorously

objected, put Bush's SSG and its subordinate Crisis

Pre-Planning Group (CPPG) right between the President

and the Secretary of State, followed by the interagency

committees.

    During December 1982, in between the adoption of E.O.

12333 and NSSD-2, National Security Decision Directive

(NSDD) Number-3 had been issued. Entitled ``Crisis

Management,'' this completed the first phase of George

Bush's takeover of intelligence and secret operations.

    NSDD 3 created the Special Situation Group (SSG),

headed by the Vice President. Then, on May 14, 1982, the

CPPG was created under Bush's Special Situation Group. The

CPPG was an interagency body with representatives of the

CIA, Pentagon, White House, State Department, and others.

Its staff coordinator was ... {Oliver North}.

    Thus, under NSDD-2 and NSSD-3, one man was in charge of

the ``secret government'' machinery. This structure

combined, as much as possible, all intelligence and

foreign policy ``crisis management'' under the operational

control of the Vice President of the United States. This

was George Bush--Ollie North's real boss.

                      - Chapter 2 -

 - `Continuity of Government:' A Domestic Dictatorship -

Ollie North's first major project as a staffer at the

National Security Council had nothing to do with Iran or

the Contras. In truth, Ollie wasn't called upon to

organize support for the Contras until 1984, and it wasn't

until late 1985 that he got involved in trading arms for

hostages in Iran. What was ``Mr. Iran-Contra'' doing

before there was any such thing as ``Iran-Contra''?

    Ollie had been detailed to the National Security

Council staff in August 1981. His first big project there

involved what is known as ``continuity of government,'' or

COG, and in it, he worked for none other than George Bush.

    Listen to Ollie's own words. In his book {Under

Fire,} North describes ``my first major assignment at

the NSC'' as involving contingency plans for enabling the

President and the country's leadership to continue to

function and communicate in the event of nuclear war or

other extraordinary disaster. North calls it simply ``The

Project,'' and says that this was ``where I came to know

George Bush.''

    Eleven years later, on April 18, 1994, {The New

York Times} reported some facts about that project. In

a front-page story, the {Times} reported that the

Pentagon was planning to shelve its ``Doomsday Project,''

the plan to enable the nation's military and civilian

leadership to survive a six-month nuclear war. This

project, said {The Times}, ``was an amalgam of

more than 20 `black programs'--so highly classified that

only a handful of military and civilian personnel knew of

them.''

    The ``continuity of government'' program was

elaborated in National Security Decision Directive 55,

signed by President Reagan in January 1983 and still

classified top secret. NSDD-55, said {The Times,}

``was drafted by, among others, Oliver L. North, then an

obscure Marine on the National Security Council staff.''

And, {The Times} continued, during the Reagan

administration, ``the project was supervised by Vice

President George Bush.'' The CIA's Charles Allen became

its deputy director.

    {The Times} says that in the Reagan and Bush

administrations, the program involved military officers,

CIA officials, and private companies run by retired

military and intelligence personnel. This ``private'' side

was typical of the covert intelligence operations run by

Bush's ``CIA outside the CIA.''

    A public version of the same operation went under the

label of ``emergency preparedness,'' and was the subject

of an earlier presidential directive, NSDD-47, signed in

July 1982, in which North was also deeply involved. This

revolved around the Federal Emergency Management Agency

(FEMA), and included a secret interagency ``continuity of

government'' committee made up of about 100 top government

officials.

    In August 1989, {U.S. News & World Report}

published a story called ``America's Doomsday Project,''

which, it noted, ``many government bureaucrats call COG,

short for `continuity of government.'|'' According to this

article, the Reagan administration undertook a review of

COG programs shortly after coming into office, and found

that much of the technology used in the program had not

been updated since the 1950s and 1960s.

    ``In 1982, a new secret agency was created,''

reported {U.S. News}. ``It was called the Defense

Mobilization Planning Systems Agency, and its officials

were instructed to report to then Vice President George

Bush.''

    The first major exposure of this project was

published in 1987, by {The Miami Herald}. It

called the Continuity of Government program ``a virtual

parallel government.''

    ``Lt. Col. Oliver North,'' reported

{The Herald}, ``helped draw up a controversial plan to

suspend the Constitution in the event of a national

crisis, such as nuclear war, violent and widespread

internal dissent, or national opposition to a U.S.

military invasion abroad.''

    {The Miami Herald} reported that North

assisted FEMA from 1982 to 1984 in revising contingency

plans for dealing with nuclear war, insurrection, or

massive military mobilization. North was involved in

planning and running ``readiness'' exercises, which

utilized scenarios involving domestic protests over U.S.

military adventures abroad, or massive social unrest due

to economic depression conditions following a global

financial collapse.

    During his July 1987 testimony in front of the

congressional hearings, North and his lawyer Brendan

Sullivan ridiculed the ``suspend the Constitution''

allegation, but he has admitted everything else.

    A recently published book on the CIA, {Eclipse}, by

Mark Perry, reports that CIA Director William Casey

designated Charles Allen as the CIA's representative to

the COG project, and that this was what brought Allen into

contact with Oliver North. Perry's book quotes

Allen--perhaps somewhat whimsically--as saying during a

COG meeting: ``Let's see now. Our job is to throw the

Constitution out the window.''

    In {Under Fire,} Ollie writes:

    ``During my work on The Project, I wrote several

directives which President Reagan signed, authorizing

further steps to be taken to ensure that our government

could not be rendered impotent by enemy action or an

extraordinary disaster. This was also where I came to know

Vice President Bush.''

    North's next statement is quite revealing, in light

of later charges that Mr. Bush was actually conducting a

coup against President Reagan in 1986: ``As first in line

to succeed the President, he took an active interest in

this program. I briefed him often, and he asked detailed

and penetrating questions about how things worked, and how

they could be improved. It was obvious that his interest

was more than a formality.''

    ``Even at the NSC, only a handful of people were

aware of The Project. But for me, it was enormously

satisfying,'' wrote Ollie North, the candidate who has now

been miraculously reborn as an ``outsider.''

[box]

             - Iran Contra Hearings: North -

   - Would Suspend Constitution in Case of Emergency -

    During the congressional Iran-Contra

hearings in 1987, the issue of the ``continuity of

government'' project came up in the following rather

startling manner:

    {{Rep. Jack Brooks:}} Colonel North, in your work at

the NSC, were you not assigned at one time to work on

plans for the continuity of government in the event of a

major disaster?

    {{Chairman Sen. Daniel Inouye:}} I believe the

question touches upon a highly sensitive and classified

area. So may I request that you not touch upon that, sir?

    {{Rep. Brooks:}} I was particularly concerned, Mr.

Chairman, because I read in the Miami papers and several

others that there had been a plan developed by that same

agency, a contingency plan in the event of emergency that

would suspend the American Constitution, and I was deeply

concerned about it and wondered if that was the area in

which he had worked. I believe that it was, but I wanted--

    {{Chairman Inouye:}} May I most respectfully suggest

that that matter not be touched upon at this stage? If we

wish to get into this, I'm certain arrangements can be

made for an Executive Session.

    {{Brendan Sullivan}} (North's lawyer): Well, I must

say, the inferences from that statement are ridiculous.

    {{Chairman Inouye:}} We'll decide whether it's

ridiculous or not.

--

                      - Chapter 3 -

   - Kissinger the Matchmaker: Ollie and the Contras -

While continuing to work on Bush's ``Project

Doomsday,'' and serving as the NSC liaison to FEMA, North

took on his second major assignment at the NSC. This was

to serve as the NSC liaison to the Kissinger Commission on

Central America, starting in the summer of 1983. Prior to

this, North says, he had been invited to participate in a

``Saturday morning study group'' on Central America held

weekly at CIA headquarters in Langley, Va.

    North made a number of trips to Central America on

particular assignments, and then took at least one major

trip to Central America and Mexico with the Kissinger

Commission in early October, 1983. Rep. Michael Barnes, a

congressional adviser to the commission, noted Ollie's

eagerness to attach himself to Kissinger. ``He hung out

with Henry,'' Barnes said. ``Ollie has quite a remarkable

facility for ingratiating himself with important

people ... more often than not, he was at Henry's elbow.''

    A few months later, in December 1983, he accompanied

George Bush to El Salvador. In both his congressional

testimony and his book, Ollie gushes forth with fawning

praise for the manner in which Mr. Bush supposedly faced

down Salvadoran military leaders. ``I know a wimp when I

see one,'' said Mr. North, ``and George Bush was no

wimp.''

                  - North and Grenada -

    Ollie's first big ``success'' at the NSC was his

coordination of the U.S. invasion of Grenada in October

1983. As NSDD-2 and NSDD-3 prescribed, the invasion was set

in motion at a meeting of the Special Situation Group, a

meeting convened by George Bush, on Oct. 20, 1983. North

was made the liaison between the White House and the Joint

Chiefs of Staff.

    It is ironic that North became a rising star at the

NSC because of Grenada, since from a military

standpoint--command and control, communications, special

forces operations--the operation has been judged a

failure. U.S. forces had overwhelming superiority in

numbers and weapons, yet suffered 29 killed and 152

wounded. Four Navy SEALS drowned in an accident; three

Marine pilots were killed trying to rescue other SEALS.

Four Army Rangers were killed, and others dismembered,

when two U.S. helicopters crashed into each other. A

senior intelligence officer was quoted in one published

account calling the whole thing ``Ollie North's charade.''

                     - The Contras -

    Ollie's involvement in supplying and financing the

Nicaraguan Contras began in 1984-85. Previously, the

support operations for the Contras were first run out of

the CIA, with Defense Department assistance. The first

Boland Amendment was passed in December 1982, putting

restrictions on CIA and Pentagon support for the Contras.

    When the second Boland Amendment was passed by

Congress in October 1984, all CIA operations in support of

the Contras had to be officially terminated, and the

secret support operation began to be run out of the White

House. The Contra supply operation went ``private,'' under

the supervision of George Bush. Much of this was organized

by retired CIA agent Felix Rodriguez, a friend of Bush's

Vice Presidential National Security Adviser Donald Gregg from their days in

Vietnam.

    In late 1984, Gregg introduced North to Rodriguez,

who had already been working in Central America under

Bush's direction for over a year. In January 1985, Bush's

office arranged for Rodriguez to set up a Contra resupply

depot at Ilopango Air Base in El Salvador. This became the

principal air base later used by the North-Secord

operation; it was also, according to eyewitnesses, a major

drug transshipment point.

    At the recommendation of CIA Director William Casey,

North enlisted special operations veteran Gen. Richard

Secord to aid the Contra supply operation. Secord

recruited a staff from the pool of retired Army and Air

Force Special Forces operatives, most of whom had, at one

point or another, been posted to the CIA-linked Special

Operations Division at the Joint Chiefs of Staff, Room

2C840--a room which will take on special significance

later in our story.

    Secord had already begun, in 1983, to create a

network of private companies to run arms smuggling and

covert operations, as part of CIA Director Casey's

``privatization'' of intelligence operations. This private

network of companies formed the core of the North-Secord

``Enterprise,'' and was also referred to as ``Project

Democracy'' by North, Secord, and company.

    Secord's first purchase of arms for the Contras came

from Red China at the end of 1984. Later on, Poland also

became a major source. In late summer of 1985, Secord

began organizing the air supply operation for the Contras;

and in September, North asked Rodriguez to allow Secord to

use Ilopango Air Base.

    North was not ``running'' the Contra supply operation,

anymore than he was ``running'' any other operation. He was

simply carrying out policies set by Bush and to a lesser

extent by CIA Director Casey, who were both running parts

of the Contra operation. The person who knew the least

about what Ollie was actually doing was President Ronald

Reagan. And in fact, the North-Secord air-lift operation

was in most respects subordinate to the side of the

operation being run by Bush's office through Felix

Rodriguez.

    When the C-123 was shot down over Nicaragua on

October 5, 1986, with three crewmen killed and Eugene

Hasenfus captured, the first notification to Washington

was from Felix Rodriguez to Bush's office. Unable to reach

Don Gregg, Rodriguez instead spoke to Bush's military aide

Sam Watson, who notified the White House situation room. A

few hours later Rodriguez called Watson again with more

information about the downed flight, identifying it as one

of North's. This was how the White House and the NSC

learned about the incident which threatened for a while to

engulf and bring down the Reagan presidency.

--

                      - Chapter 4 -

                 - North Beats the Rap -

    ``I'm the most investigated man on this planet,''

says Ollie North when confronted with charges of his

involvement in drug-running. Special Prosecutor Lawrence

Walsh spent $100 million dollars ``trying to lock me up

for jaywalking,'' Ollie complains.

    ``No one, not even the special prosecutor, not the

congressional inquisition, raised that charge

[drug-running]. We all know it's wrong,'' Ollie told a

radio interviewer in Bluefield, West Virginia, on June 10.

    Wrong. Ollie's lying again.

    Although Ollie claims that he was hounded

relentlessly by Special Prosecutor Walsh, the truth is

that Walsh's original mandate from Congress was defined

very narrowly, concentrating on the Iranian arms sales,

the ``diversion'' of funds from the Iranian arms sales to

the Contra operation, and on the Contra support operation

as a violation of U.S. law. Walsh then construed his

mandate even more narrowly, prosecuting North for lying to

Congress, and for accepting illegal gratuities. Walsh's

voluminous final report never mentions drug trafficking.

    Even on those charges on which he was indicted, North

escaped the central, most serious charge against him--the

conspiracy count. Counts 1 and 2 of the original

indictment against him were dismissed in January 1989. How

did North wriggle out of those counts? The Reagan-Bush

administration (which Bush was running by that time),

withheld crucial classified information from the court,

protecting itself and North, and thus forced the

dismissal on the grounds that North could not get a fair

trial unless the information were made available to him.

Neat trick.

    The truth is, for all of his whining, Ollie North was

treated with kid gloves. He was {never} prosecuted

for his most serious criminal offenses--the two most

important being his complicity in bringing tons of deadly,

illegal drugs into the United States, and his use of

police-state harassment and frameups as part of the

targetting of the ``secret government's'' opponents.

    In his famous congressional testimony, North was thrown

``softballs,'' which not only helped him expound on side

issues and develop his ``renegade'' image, but also helped

set up the conditions under which he could ``beat the

system'' and walk away free, despite his lying to

Congress. When Congress granted immunity to North and

others for their testimony--over the strenuous objections

of the special prosecutor--it set up the basis on which

North's convictions were later vacated by the federal

appeals court.

    At no point during the official ``Iran-Contra''

investigations, did those examining North actively pursue

his complicity in drug-trafficking operations that were

bringing planeloads of dope into this country, for sale

and distribution in the neighborhoods of America, perhaps

to your own children.

    According to the U.S.'s former top agent in El

Salvador, Celerino Castillo, he and his associates were

ordered by DEA headquarters to keep all their case files

open, so that the special prosecutor's office could not

get access to them, on the grounds that these were ``active

investigations.''

            - The Kerry Committee Evidence -

    The sole exception to this pattern was the

investigation conducted by a subcommittee of the U.S.

Senate Foreign Relations Committee, the Subcommittee on

Terrorism, Narcotics, and International Operations,

sometimes called the ``Kerry Committee'' after Senator

John F. Kerry (D-Mass).

    The evidence compiled by that committee alone would

have been enough to prosecute and convict Oliver North and

his confederates for conspiracy to import cocaine into the

United States and many other offenses.

    People are sent to prison every day in the United

States on {far less} evidence than the Kerry

Committee report contains against Oliver North. To be

convicted of a drug conspiracy, a defendant need not

actually touch or use the drugs; he only need know of the

conspiracy, to tacitly agree with it, and to commit one

``overt act'' in pursuit of the conspiracy.

    Approving payments to known drug-traffickers (which

North did), or approving the involvement of known drug

traffickers in Contra support operations (which North also

did), would qualify as overt acts in any prosecutor's

handbook.

    In fact, by normal prosecutorial standards, Ollie

would probably qualify as a ``drug kingpin.''

    Let's look at some of the evidence.

--

                      - Chapter 5 -

              - Ollie North: Drug Kingpin -

              - The Evidence Against Him -

Six months before the ``Iran-Contra'' story was ever

heard of, a Senate Foreign Relations subcommittee--known

as the ``Kerry Committee''--opened a major investigation

into the international drug trade, particularly focusing

on allegations of illegal gun-running and

narcotics-trafficking associated with the Contras.

    Sources close to the investigation have told this

news service that 75% of the evidence on Contra

drug-dealing was never used by the Kerry Committee.

Nevertheless, what is there is devastating, and is

sufficient to sink the ``U.S.S. Ollie North'' many times

over.

    Jack Blum, an investigator for Sen. Kerry, testified

to the committee on Feb. 11, 1987 that the Contras move

drugs ``not by the pound, not by the bag, but by the ton,

by the cargo planeload.''

    The final committee report, entitled ``Drugs, Law

Enforcement and Foreign Policy,'' and issued in December

1988, stated that the committee had uncovered considerable

evidence relating to the Contra network, which

substantiated many of the initial allegations put in front of

the committee when it began its investigation in the

spring of 1986.

    The report states:

    ``On the basis of this evidence, it is clear that

individuals who provided support for the Contras were

involved in drug trafficking, the supply network of the

Contras was used by drug trafficking organizations, and

elements of the Contras themselves knowingly received

financial and material assistance from drug traffickers.''

    The committee report found that these links included:

    @sb|``|Involvement in narcotics trafficking by

individuals associated with the Contra movement.

    @sb|``|Participation of narcotics traffickers in

Contra supply operations through business relationships

with Contra organizations.

    @sb|``|Provision of assistance to the Contras by

narcotics traffickers, including cash, weapons, planes,

pilots, air supply services and other materials, on a

voluntary basis by the traffickers.

    @sb|``|Payments to drug traffickers by the U.S. State

Department of funds authorized by the Congress for

humanitarian assistance to the Contras, in some cases

after the traffickers had been indicted by federal law

enforcement agencies on drug charges, in others while

traffickers were under active investigation by these same

agencies.''

    In a number of instances, the Kerry report documents

Oliver North's personal knowledge or involvement in these

matters involving drug traffickers or drug money.

    @sb|So-called ``humanitarian'' payments to the

Contras made through the ``Nicaraguan Humanitarian

Assistance Organization'' (NHAO) were personally overseen

and supervised by North. The Kerry Committee report shows

that many NHAO payments went to companies known to be

involved in drug trafficking.

    @sb|SETCO (see below) ``received funds for Contra

supply operations from the Contra accounts established by

Oliver North.''

    @sb|DIACSA, a company under Drug Enforcement

Administration (DEA) investigation in 1985-86 for drug

trafficking and drug money laundering, was used by the

principal Contra organization, the FDN, for

``intra-account transfers.'' ``The laundering of money

through DIACSA concealed the fact that some funds for the

Contras were through deposits arranged by Lt. Col. Oliver

North.''

    The State Department continued to make payments to

the Contras through DIACSA even {after} the top

officials of the company were indicted for cocaine

trafficking and money laundering in January 1985 and

thereafter.

    @sb|North suggested to the DEA in June 1985 that $1.5

million in drug money carried aboard a plane piloted by

informant Barry Seal be provided to the Contras.

                - Ollie's Confederates -

    The people Ollie North worked with in the Contra

operation could make up an international police lineup of

drug traffickers and terrorists. Here are some of his most

notable associates:

    {{Juan Ramo@aan Matta Ballesteros:}} This

Honduran cocaine kingpin was convicted in July 1990 of

conspiracy to kidnap, torture, and murder DEA agent

Enrique Camarena. {The Los Angeles Times} (July 7,

1990) said that Ballesteros ``is reputed to be one of the

world's biggest drug kingpins.''

    At the time of the Camarena affair, Matta Ballesteros

was the owner of a Honduran charter airline, SETCO Air,

that was paid over half-a-million dollars by the U.S.

State Department to airlift ``humanitarian aid'' to the

Contras in a program run by Ollie North from the White

House. Other funds, drawn directly from secret

North-Secord bank accounts in Switzerland, were also

funneled into SETCO Air.

    The Kerry Report states: ``SETCO was the recipient in

1986 of $185,924, in State Department NHAO office funds

for the transportation of humanitarian assistance to the

FDN [Contras] based in Honduras. A 1983 U.S. Customs

Service report stated that `SETCO aviation is a

corporation formed by American businessmen who are dealing

with Matta and are smuggling narcotics into the United

States.' The Matta referred to in the report is Juan Matta

Ballesteros, a major cocaine trafficker in the region, and

wanted by U.S. law enforcement agencies for the brutal

murder of DEA agent Enrique Camarena in Mexico.''

    An Aug. 9, 1985 entry by Oliver North into his

notebook removes any shadow of a doubt that North was

fully aware of the Contra-cocaine connection: ``Honduran

DC-6 which is being used for runs out of New Orleans is

probably being used for drug runs into U.S.'' The Honduran

plane referenced by North was owned by Matta Ballesteros.

    {{Rafael Caro Quintero:}} According to CIA contract

agent Laurence Victor Harrison, Matta and Mexican dug

cartel figures Caro Quintero and Felix Gallardo, enjoyed

North and the CIA's protection in return for letting

Central American ``freedom fighters'' be trained at dope

ranches in Mexico, and for flying arms shipments to the

Contra supply bases in Central America.

    According to a report published in {The

Washington Post} on July 5, 1990, a ranch near Vera

Cruz, Mexico, owned by Rafael Caro Quintero, the

mastermind of the Camarena torture-murder and the head of

the Mexican drug mafia, was used by the CIA to train

Central American guerrillas. According to DEA informant

Laurence Victor Harrison, the CIA used Mexico's Federal

Security Directorate (DFS) ``as a cover in the event any

questions were raised as to who was running the training

operation. Representatives of the DFS, which was the front

for the training camp, were in fact acting in consort with

major drug overlords to ensure a flow of narcotics through

Mexico into the United States.''

    {{Francisco Chanes}} and {{Frank Castro}}: Ollie

North and company were aware of the cocaine connection

even earlier, according to other government records. On

Sept. 26, 1984, the Miami Police Department provided FBI

Special Agent George Kiszynski with an investigative

report identifying a network of Miami cocaine-traffickers

which was pouring money into the Contras' coffers. Within

days of the report being turned over to Kiszynski,

according to congressional testimony, it had been passed

on to Oliver ``Buck'' Revell, North's FBI liaison for the White

House Central America program.

    The Miami Police Department document stated in

unambiguous terms: ``Frank Castro is a close associate of

an individual by the name of Francisco Chanes ... Chanes

is a narcotics trafficker ... Chanes was giving financial

support to anti-Castro groups and the Nicaraguan Contra

guerrillas; the monies come from narcotic transactions ...

Frank Castro contacted Mr. Coutin to give the Legion

Cubana financial support to fight the Nicaraguan

Sandinista Marxist Government ... the financial support

was from drug monies.''

    Frank Castro, a convicted Cuban-American marijuana

and cocaine smuggler, was a mainstay of the Contra

recruitment and resupply operations in Miami. When the

Miami police report was passed to the FBI and eventually

on to the North-led interagency task force, the Miami

investigation was quashed and all Contra cocaine links

suppressed.

    Jack Terrell, a soldier-of-fortune who worked with

the Contras for a time, says he was introduced by Tom

Posey of CMA (Civilian Military Assistance) to a Cuban

named Francisco `Paco' Chanes, part-owner of Ocean Hunter

Seafood in Miami, which bought frozen seafood from

{Frigori@aaficos de Puntarenas}, a Costa Rican

seafood company. Terrell says Chanes offered him a

million-dollar bribe to help smuggle cocaine into the U.S.

in frozen lobsters. Chanes said that CMA would get a lot

of money from the operation.

    The Kerry report states: ``Frigorificos de

Puntarenas, a Costa Rican seafood company, was owned and

operated by convicted drug traffickers, Luis Rodriguez,

Carlos Soto and Ubaldo Fernandez. Frigorificos received

$231,587 in humanitarian assistance funds for the Contras

from the State Department in late 1985 and early 1986.

Luis Rodriguez was finally indicted on September 30, 1988

for drug smuggling which took place between November 1980

and January 1983.''

    {{John Hull}}: John Hull's ranch in Costa Rica,

whose airstrip was used by the North-Secord Contra arms

and resupply operation, was also a transshipment point for

Colombia cocaine bound for the United States.

    The Kerry report states the following: ``John Hull

was a central figure in Contra operations on the Southern

Front when they were managed by Oliver North, from 1984

through late 1986....

    ``Five witnesses testified that Hull was involved in

cocaine trafficking....'' One witness, pilot Gary Betzner,

testified that his flights had carried weapons for the

Contras to the Hull ranch, and then he carried drugs from

the Hull ranch to the U.S.A.

    {{Steve Samos}}: Steve Samos is a top

drug-money launderer in Panama. In January 1987, {The

Wall Street Journal} reported that Mr. Samos was used

by the North-Secord operation for two purposes:

    1) Samos created Amalgamated Commercial Enterprises

(ACE) in November 1984; ACE was used to administer the

airlift operation from Ilopango air base in El Salvador to

the Contras; its role was thoroughly established by

special prosecutor Walsh.

    2) Samos also has extensive dealings with Panama's

Banco de Iberoamerica, which {The Wall Street

Journal} said may have been used for Contra financing;

it was also part of the money-laundering apparatus which

Samos set up for marijuana smuggler Jose@aa Antonio

Ferna@aandez.

    {{Michael Tolliver}}: Pilot Michael Tolliver, a

convicted drug smuggler, testified before the Kerry

committee that at one point he had flown 20 tons of

marijuana to Homestead Air Force Base in Florida, in

exchange for weapons for the Contras. The U.S. government

settled a civil insurance claim for a plane flown by

Toliver which crashed in 1983; Toliver said he had been

hired to deliver weapons to the Contras and he often

brought back drugs on the return flight.

    In a deposition in another case, Tolliver testified

that he had received payments for the drugs from Felix

Rodriquez.

    Federal Judge Patrick Kelly accused the U.S.

government of engaging in ``criminal conduct'' in the

Tolliver case. He said the case ``stinks to high heaven''

and ``involves the transport of drugs by agents of the

United States, or with the acquiescence of the United

States.''

    {{Mansur Al-Kassar}}: Al-Kassar is a notorious

Syrian heroin, hashish, and marijuana smuggler who became

North's ``second channel'' to Ayatollah Khomeini. After

all, funding the Central American Contras was not the only

thing Ollie North was doing--he was also mixed up in the

Middle East. Al-Kassar has been convicted of

drug-trafficking in England and France, was expelled from

Spain when Spanish authorities photographed him hosting

Medellin Cartel figures Pablo Escobar and Rodriguez Gacha

at his Marbella estate, and has been on Interpol's watch

list since the late 1960s.

    The CIA lists Al-Kassar as a KGB agent, and scores of

law enforcement agencies list him as a leading

international terrorist, with ties to Abul Abbas and Abu

Nidal. Al-Kassar sold Soviet-made weapons to the Black

September group of Abu Nidal and to the Syrian-sponsored

Popular Front for the Liberation of Palestine-General

Command (PFLP-GC) of Ahmed Jibril.

    Despite these credentials, Al-Kassar was brought onto

the North team and paid millions of dollars to funnel

Soviet-made arms to the Contras. In 1986, one transaction

alone netted Al-Kassar $1.5 million in payments from the

North-Secord Lake Resources Swiss bank accounts.

              - The Mena, Arkansas Story -

    Former CIA contract agent Terry Reed, and

investigative reporter John Cummings, have recently

written a book called {Compromised} which

describes Reed's personal experiences in dealing with the

Bush-North secret operations in Arkansas and later in

Mexico. (An exclusive interview with Terry Reed on this

and related subjects appeared in {Executive

Intelligence Review} magazine, Vol. 21, No. 23.)

    The individual in charge of the operation introduced

himself to Reed as ``John Cathey''--whom Reed later

discovered to be Oliver North. After working on the secret

(and illegal) Contra training and arms supply operations

in rural Mena, Arkansas for over a year, Reed was later

sent to Mexico to set up a machine-tool manufacturing

operation there which could be used as a front for arms

shipments and intelligence operations. In July 1987, he

discovered that ``ex''-CIA agent Felix Rodriguez--a central

figure in the Contra operations under the name of ``Max

Gomez''--was using Reed's company and warehouse to ship

tons of cocaine into the United States. After a showdown

with Rodriguez, Reed and his family fled Mexico and

returned to the U.S.A. When Reed contacted Oliver North in

November 1987, hoping to go to Washington and tell his

story. North told Reed to lay low, and to stay as far away

from Washington as he could.

               - Felix Rodriquez's Role -

    The drug-running role of Felix Rodriquez, described

by Terry Reed and also documented by the Kerry committee,

has also been recently confirmed by the U.S. DEA's top

agent in El Salvador from 1985 to 1991. Former DEA agent

Celerino (``Cele'') Castillo, gave interviews in mid-June

to {The Texas Observer} magazine and to the

Associated Press, charging that Oliver North knew all

about the drug flights in and out of El Salvador.

    Castillo says that the North network and the CIA

``were running large quantities of cocaine to the United

States via Ilopango,'' the military air base in El

Salvador. He told Associated Press that shipments were

flown to Florida, Texas, and California. ``Oliver North

was running the operation. His pilots were known drug

traffickers listed in government files and these people

were being given U.S. visas.''

    Castillo told {The Texas Observer} that the

drugs were flown into Ilopango from South America, stored

in Hangars 4 and 5 there, and were then smuggled northward

for sale in the United States. ``Hangar 4 was owned and

operated by the CIA, and the other hangar was run by Felix

Rodriguez, [alias] `Max Gomez' of the Contra operation.

    ``Basically they were running cocaine from South

America to the U.S. via Salvador,'' Castillo continued.

``That was the only way the Contras were able to get

financial help. By going to sleep with the enemy down

there.'' He said that North's agents and the CIA were at

the two hangars overseeing the operations ``at all

times.''

    In a Feb. 14, 1989 memo to U.S. attache@aa Robert

Stia in Guatemala, Castillo identified more than two dozen

known drug smugglers frequenting Hangars 4 and 5, among

the pilots hired by Oliver North. ``Now all these contract

pilots were documented [in DEA files] traffickers, Class I

cocaine violators that were being hired by the CIA and the

Contras. And the U.S. embassy in El Salvador was giving

visas to these people even though they were documented in

our computers as being narcotics traffickers.''

    Castillo says that in 1986, he reported the cocaine

smuggling to George Bush in person and to the U.S.

ambassador to El Salvador. As to the ambassador's

response, Castillo reports: ``His words to me were that it

was a covert White House operation run by Colonel Oliver

North and for us to stay away from the operation.''

    On Jan. 14, 1986, Castillo says, he met Vice

President Bush at a cocktail party at the U.S.

ambassador's house in Guatemala City. Castillo described

to Bush his job as chief of the U.S. drug law enforcement

in the region. When Castillo told Bush minute details of

North's drug-running operations, Castillo reports, Bush

``just smiled and he walked away from me.''

    At a press conference in Washington on Aug. 2, 1994,

Castillo again reiterated his belief that North knew that

narcotics were being run out of the air base in Ilopango.

``All of his pilots were drug-traffickers,'' Castillo

said. A majority had been arrested for drug-trafficking.

``He knew what they were up to and refused to do anything

about it.''

    Castillo said he had two informants at Ilopango who

had access to all the flight plans and the pilots. The

informants saw the drugs and the money, and the pilots

also talked freely about cocaine they were taking to the

United States and about the money. When the DEA ran the

nam

At no point during the official ``Iran-Contra''

investigations, did those examining North actively pursue

his complicity in drug-trafficking operations that were

bringing planeloads of dope into this country, for sale

and distribution in the neighborhoods of America, perhaps

to your own children.

    According to the U.S.'s former top agent in El

Salvador, Celerino Castillo, he and his associates were

ordered by DEA headquarters to keep all their case files

open, so that the special prosecutor's office could not

get access to them, on the grounds that these were ``active

investigations.''

            - The Kerry Committee Evidence -

    The sole exception to this pattern was the

investigation conducted by a subcommittee of the U.S.

Senate Foreign Relations Committee, the Subcommittee on

Terrorism, Narcotics, and International Operations,

sometimes called the ``Kerry Committee'' after Senator

John F. Kerry (D-Mass).

    The evidence compiled by that committee alone would

have been enough to prosecute and convict Oliver North and

his confederates for conspiracy to import cocaine into the

United States and many other offenses.

    People are sent to prison every day in the United

States on {far less} evidence than the Kerry

Committee report contains against Oliver North. To be

convicted of a drug conspiracy, a defendant need not

actually touch or use the drugs; he only need know of the

conspiracy, to tacitly agree with it, and to commit one

``overt act'' in pursuit of the conspiracy.

    Approving payments to known drug-traffickers (which

North did), or approving the involvement of known drug

traffickers in Contra support operations (which North also

did), would qualify as overt acts in any prosecutor's

handbook.

    In fact, by normal prosecutorial standards, Ollie

would probably qualify as a ``drug kingpin.''

    Let's look at some of the evidence.

--

                      - Chapter 5 -

              - Ollie North: Drug Kingpin -

              - The Evidence Against Him -

Six months before the ``Iran-Contra'' story was ever

heard of, a Senate Foreign Relations subcommittee--known

as the ``Kerry Committee''--opened a major investigation

into the international drug trade, particularly focusing

on allegations of illegal gun-running and

narcotics-trafficking associated with the Contras.

    Sources close to the investigation have told this

news service that 75% of the evidence on Contra

drug-dealing was never used by the Kerry Committee.

Nevertheless, what is there is devastating, and is

sufficient to sink the ``U.S.S. Ollie North'' many times

over.

    Jack Blum, an investigator for Sen. Kerry, testified

to the committee on Feb. 11, 1987 that the Contras move

drugs ``not by the pound, not by the bag, but by the ton,

by the cargo planeload.''

    The final committee report, entitled ``Drugs, Law

Enforcement and Foreign Policy,'' and issued in December

1988, stated that the committee had uncovered considerable

evidence relating to the Contra network, which

substantiated many of the initial allegations put in front of

the committee when it began its investigation in the

spring of 1986.

    The report states:

    ``On the basis of this evidence, it is clear that

individuals who provided support for the Contras were

involved in drug trafficking, the supply network of the

Contras was used by drug trafficking organizations, and

elements of the Contras themselves knowingly received

financial and material assistance from drug traffickers.''

    The committee report found that these links included:

    @sb|``|Involvement in narcotics trafficking by

individuals associated with the Contra movement.

    @sb|``|Participation of narcotics traffickers in

Contra supply operations through business relationships

with Contra organizations.

    @sb|``|Provision of assistance to the Contras by

narcotics traffickers, including cash, weapons, planes,

pilots, air supply services and other materials, on a

voluntary basis by the traffickers.

    @sb|``|Payments to drug traffickers by the U.S. State

Department of funds authorized by the Congress for

humanitarian assistance to the Contras, in some cases

after the traffickers had been indicted by federal law

enforcement agencies on drug charges, in others while

traffickers were under active investigation by these same

agencies.''

    In a number of instances, the Kerry report documents

Oliver North's personal knowledge or involvement in these

matters involving drug traffickers or drug money.

    @sb|So-called ``humanitarian'' payments to the

Contras made through the ``Nicaraguan Humanitarian

Assistance Organization'' (NHAO) were personally overseen

and supervised by North. The Kerry Committee report shows

that many NHAO payments went to companies known to be

involved in drug trafficking.

    @sb|SETCO (see below) ``received funds for Contra

supply operations from the Contra accounts established by

Oliver North.''

    @sb|DIACSA, a company under Drug Enforcement

Administration (DEA) investigation in 1985-86 for drug

trafficking and drug money laundering, was used by the

principal Contra organization, the FDN, for

``intra-account transfers.'' ``The laundering of money

through DIACSA concealed the fact that some funds for the

Contras were through deposits arranged by Lt. Col. Oliver

North.''

    The State Department continued to make payments to

the Contras through DIACSA even {after} the top

officials of the company were indicted for cocaine

trafficking and money laundering in January 1985 and

thereafter.

    @sb|North suggested to the DEA in June 1985 that $1.5

million in drug money carried aboard a plane piloted by

informant Barry Seal be provided to the Contras.

                - Ollie's Confederates -

    The people Ollie North worked with in the Contra

operation could make up an international police lineup of

drug traffickers and terrorists. Here are some of his most

notable associates:

    {{Juan Ramo@aan Matta Ballesteros:}} This

Honduran cocaine kingpin was convicted in July 1990 of

conspiracy to kidnap, torture, and murder DEA agent

Enrique Camarena. {The Los Angeles Times} (July 7,

1990) said that Ballesteros ``is reputed to be one of the

world's biggest drug kingpins.''

    At the time of the Camarena affair, Matta Ballesteros

was the owner of a Honduran charter airline, SETCO Air,

that was paid over half-a-million dollars by the U.S.

State Department to airlift ``humanitarian aid'' to the

Contras in a program run by Ollie North from the White

House. Other funds, drawn directly from secret

North-Secord bank accounts in Switzerland, were also

funneled into SETCO Air.

    The Kerry Report states: ``SETCO was the recipient in

1986 of $185,924, in State Department NHAO office funds

for the transportation of humanitarian assistance to the

FDN [Contras] based in Honduras. A 1983 U.S. Customs

Service report stated that `SETCO aviation is a

corporation formed by American businessmen who are dealing

with Matta and are smuggling narcotics into the United

States.' The Matta referred to in the report is Juan Matta

Ballesteros, a major cocaine trafficker in the region, and

wanted by U.S. law enforcement agencies for the brutal

murder of DEA agent Enrique Camarena in Mexico.''

    An Aug. 9, 1985 entry by Oliver North into his

notebook removes any shadow of a doubt that North was

fully aware of the Contra-cocaine connection: ``Honduran

DC-6 which is being used for runs out of New Orleans is

probably being used for drug runs into U.S.'' The Honduran

plane referenced by North was owned by Matta Ballesteros.

    {{Rafael Caro Quintero:}} According to CIA contract

agent Laurence Victor Harrison, Matta and Mexican dug

cartel figures Caro Quintero and Felix Gallardo, enjoyed

North and the CIA's protection in return for letting

Central American ``freedom fighters'' be trained at dope

ranches in Mexico, and for flying arms shipments to the

Contra supply bases in Central America.

    According to a report published in {The

Washington Post} on July 5, 1990, a ranch near Vera

Cruz, Mexico, owned by Rafael Caro Quintero, the

mastermind of the Camarena torture-murder and the head of

the Mexican drug mafia, was used by the CIA to train

Central American guerrillas. According to DEA informant

Laurence Victor Harrison, the CIA used Mexico's Federal

Security Directorate (DFS) ``as a cover in the event any

questions were raised as to who was running the training

operation. Representatives of the DFS, which was the front

for the training camp, were in fact acting in consort with

major drug overlords to ensure a flow of narcotics through

Mexico into the United States.''

    {{Francisco Chanes}} and {{Frank Castro}}: Ollie

North and company were aware of the cocaine connection

even earlier, according to other government records. On

Sept. 26, 1984, the Miami Police Department provided FBI

Special Agent George Kiszynski with an investigative

report identifying a network of Miami cocaine-traffickers

which was pouring money into the Contras' coffers. Within

days of the report being turned over to Kiszynski,

according to congressional testimony, it had been passed

on to Oliver ``Buck'' Revell, North's FBI liaison for the White

House Central America program.

    The Miami Police Department document stated in

unambiguous terms: ``Frank Castro is a close associate of

an individual by the name of Francisco Chanes ... Chanes

is a narcotics trafficker ... Chanes was giving financial

support to anti-Castro groups and the Nicaraguan Contra

guerrillas; the monies come from narcotic transactions ...

Frank Castro contacted Mr. Coutin to give the Legion

Cubana financial support to fight the Nicaraguan

Sandinista Marxist Government ... the financial support

was from drug monies.''

    Frank Castro, a convicted Cuban-American marijuana

and cocaine smuggler, was a mainstay of the Contra

recruitment and resupply operations in Miami. When the

Miami police report was passed to the FBI and eventually

on to the North-led interagency task force, the Miami

investigation was quashed and all Contra cocaine links

suppressed.

    Jack Terrell, a soldier-of-fortune who worked with

the Contras for a time, says he was introduced by Tom

Posey of CMA (Civilian Military Assistance) to a Cuban

named Francisco `Paco' Chanes, part-owner of Ocean Hunter

Seafood in Miami, which bought frozen seafood from

{Frigori@aaficos de Puntarenas}, a Costa Rican

seafood company. Terrell says Chanes offered him a

million-dollar bribe to help smuggle cocaine into the U.S.

in frozen lobsters. Chanes said that CMA would get a lot

of money from the operation.

    The Kerry report states: ``Frigorificos de

Puntarenas, a Costa Rican seafood company, was owned and

operated by convicted drug traffickers, Luis Rodriguez,

Carlos Soto and Ubaldo Fernandez. Frigorificos received

$231,587 in humanitarian assistance funds for the Contras

from the State Department in late 1985 and early 1986.

Luis Rodriguez was finally indicted on September 30, 1988

for drug smuggling which took place between November 1980

and January 1983.''

    {{John Hull}}: John Hull's ranch in Costa Rica,

whose airstrip was used by the North-Secord Contra arms

and resupply operation, was also a transshipment point for

Colombia cocaine bound for the United States.

    The Kerry report states the following: ``John Hull

was a central figure in Contra operations on the Southern

Front when they were managed by Oliver North, from 1984

through late 1986....

    ``Five witnesses testified that Hull was involved in

cocaine trafficking....'' One witness, pilot Gary Betzner,

testified that his flights had carried weapons for the

Contras to the Hull ranch, and then he carried drugs from

the Hull ranch to the U.S.A.

    {{Steve Samos}}: Steve Samos is a top

drug-money launderer in Panama. In January 1987, {The

Wall Street Journal} reported that Mr. Samos was used

by the North-Secord operation for two purposes:

    1) Samos created Amalgamated Commercial Enterprises

(ACE) in November 1984; ACE was used to administer the

airlift operation from Ilopango air base in El Salvador to

the Contras; its role was thoroughly established by

special prosecutor Walsh.

    2) Samos also has extensive dealings with Panama's

Banco de Iberoamerica, which {The Wall Street

Journal} said may have been used for Contra financing;

it was also part of the money-laundering apparatus which

Samos set up for marijuana smuggler Jose@aa Antonio

Ferna@aandez.

    {{Michael Tolliver}}: Pilot Michael Tolliver, a

convicted drug smuggler, testified before the Kerry

committee that at one point he had flown 20 tons of

marijuana to Homestead Air Force Base in Florida, in

exchange for weapons for the Contras. The U.S. government

settled a civil insurance claim for a plane flown by

Toliver which crashed in 1983; Toliver said he had been

hired to deliver weapons to the Contras and he often

brought back drugs on the return flight.

    In a deposition in another case, Tolliver testified

that he had received payments for the drugs from Felix

Rodriquez.

    Federal Judge Patrick Kelly accused the U.S.

government of engaging in ``criminal conduct'' in the

Tolliver case. He said the case ``stinks to high heaven''

and ``involves the transport of drugs by agents of the

United States, or with the acquiescence of the United

States.''

    {{Mansur Al-Kassar}}: Al-Kassar is a notorious

Syrian heroin, hashish, and marijuana smuggler who became

North's ``second channel'' to Ayatollah Khomeini. After

all, funding the Central American Contras was not the only

thing Ollie North was doing--he was also mixed up in the

Middle East. Al-Kassar has been convicted of

drug-trafficking in England and France, was expelled from

Spain when Spanish authorities photographed him hosting

Medellin Cartel figures Pablo Escobar and Rodriguez Gacha

at his Marbella estate, and has been on Interpol's watch

list since the late 1960s.

    The CIA lists Al-Kassar as a KGB agent, and scores of

law enforcement agencies list him as a leading

international terrorist, with ties to Abul Abbas and Abu

Nidal. Al-Kassar sold Soviet-made weapons to the Black

September group of Abu Nidal and to the Syrian-sponsored

Popular Front for the Liberation of Palestine-General

Command (PFLP-GC) of Ahmed Jibril.

    Despite these credentials, Al-Kassar was brought onto

the North team and paid millions of dollars to funnel

Soviet-made arms to the Contras. In 1986, one transaction

alone netted Al-Kassar $1.5 million in payments from the

North-Secord Lake Resources Swiss bank accounts.

              - The Mena, Arkansas Story -

    Former CIA contract agent Terry Reed, and

investigative reporter John Cummings, have recently

written a book called {Compromised} which

describes Reed's personal experiences in dealing with the

Bush-North secret operations in Arkansas and later in

Mexico. (An exclusive interview with Terry Reed on this

and related subjects appeared in {Executive

Intelligence Review} magazine, Vol. 21, No. 23.)

    The individual in charge of the operation introduced

himself to Reed as ``John Cathey''--whom Reed later

discovered to be Oliver North. After working on the secret

(and illegal) Contra training and arms supply operations

in rural Mena, Arkansas for over a year, Reed was later

sent to Mexico to set up a machine-tool manufacturing

operation there which could be used as a front for arms

shipments and intelligence operations. In July 1987, he

discovered that ``ex''-CIA agent Felix Rodriguez--a central

figure in the Contra operations under the name of ``Max

Gomez''--was using Reed's company and warehouse to ship

tons of cocaine into the United States. After a showdown

with Rodriguez, Reed and his family fled Mexico and

returned to the U.S.A. When Reed contacted Oliver North in

November 1987, hoping to go to Washington and tell his

story. North told Reed to lay low, and to stay as far away

from Washington as he could.

               - Felix Rodriquez's Role -

    The drug-running role of Felix Rodriquez, described

by Terry Reed and also documented by the Kerry committee,

has also been recently confirmed by the U.S. DEA's top

agent in El Salvador from 1985 to 1991. Former DEA agent

Celerino (``Cele'') Castillo, gave interviews in mid-June

to {The Texas Observer} magazine and to the

Associated Press, charging that Oliver North knew all

about the drug flights in and out of El Salvador.

    Castillo says that the North network and the CIA

``were running large quantities of cocaine to the United

States via Ilopango,'' the military air base in El

Salvador. He told Associated Press that shipments were

flown to Florida, Texas, and California. ``Oliver North

was running the operation. His pilots were known drug

traffickers listed in government files and these people

were being given U.S. visas.''

    Castillo told {The Texas Observer} that the

drugs were flown into Ilopango from South America, stored

in Hangars 4 and 5 there, and were then smuggled northward

for sale in the United States. ``Hangar 4 was owned and

operated by the CIA, and the other hangar was run by Felix

Rodriguez, [alias] `Max Gomez' of the Contra operation.

    ``Basically they were running cocaine from South

America to the U.S. via Salvador,'' Castillo continued.

``That was the only way the Contras were able to get

financial help. By going to sleep with the enemy down

there.'' He said that North's agents and the CIA were at

the two hangars overseeing the operations ``at all

times.''

    In a Feb. 14, 1989 memo to U.S. attache@aa Robert

Stia in Guatemala, Castillo identified more than two dozen

known drug smugglers frequenting Hangars 4 and 5, among

the pilots hired by Oliver North. ``Now all these contract

pilots were documented [in DEA files] traffickers, Class I

cocaine violators that were being hired by the CIA and the

Contras. And the U.S. embassy in El Salvador was giving

visas to these people even though they were documented in

our computers as being narcotics traffickers.''

    Castillo says that in 1986, he reported the cocaine

smuggling to George Bush in person and to the U.S.

ambassador to El Salvador. As to the ambassador's

response, Castillo reports: ``His words to me were that it

was a covert White House operation run by Colonel Oliver

North and for us to stay away from the operation.''

    On Jan. 14, 1986, Castillo says, he met Vice

President Bush at a cocktail party at the U.S.

ambassador's house in Guatemala City. Castillo described

to Bush his job as chief of the U.S. drug law enforcement

in the region. When Castillo told Bush minute details of

North's drug-running operations, Castillo reports, Bush

``just smiled and he walked away from me.''

    At a press conference in Washington on Aug. 2, 1994,

Castillo again reiterated his belief that North knew that

narcotics were being run out of the air base in Ilopango.

``All of his pilots were drug-traffickers,'' Castillo

said. A majority had been arrested for drug-trafficking.

``He knew what they were up to and refused to do anything

about it.''

    Castillo said he had two informants at Ilopango who

had access to all the flight plans and the pilots. The

informants saw the drugs and the money, and the pilots

also talked freely about cocaine they were taking to the

United States and about the money. When the DEA ran the

names of the pilots through their computer, ``every single

one of them was documented as a narcotics trafficker in

DEA files.''

    Castillo also pointed to the 543 pages of Ollie North

notebooks which make reference to drugs and drug

trafficking, as identified by the Kerry Committee.

``Robert Owens, his buddy, was warning him and advising

him that the Contras were heavily involved in narcotics

trafficking.''

    Castillo also disclosed that there is still an open

DEA investigation on North. He said that the DEA has a

case, No. GFGD 91-39, in which North is being investigated

for smuggling weapons to the Philippines with known drug

traffickers.

           - Ollie Defends a Narco-Terrorist -

    All of Ollie's campaign promises to get ``tough on

criminals'' are a farce in light of what Ollie actually did

in the case of Jose Bueso-Rosa. Bueso-Rosa was convicted

in a U.S. court in 1985 in connection with a plot to

assassinate the President of Honduras, a plot which was

funded by a multi-million dollar cocaine deal.

    The Justice Department had called the case the ``most

significant case of narco-terrorism yet discovered.'' Yet,

Ollie directly intervened with federal authorities to try

and keep Buena-Sosa from having to serve his U.S. prison

sentence!

    The Kerry report states that senior U.S. government

officials, including North, ``intervened with a federal

judge to obtain a reduction to five years in the sentence

for Honduran General Jose Bueso-Rosa, who was convicted in

1985 of conspiring to assassinate President Suaza Cordoba

of Honduras.''

    The Kerry Report also reports that the assassination

attempt was to have been financed by the proceeds from the

sale {in the United States} of $40 million in

cocaine.

    According to the Kerry report, Oliver North

``suggested that efforts be made on Bueso-Rosa's behalf''

to keep him from disclosing details of his support for the

Contras. At a meeting of top State and Justice Department

officials on Sept. 24, 1986, after Bueso-Rosa had already

been sentenced to prison, North demanded that Bueso be

released and sent back to Honduras, rather than going to a

U.S. prison. North did not succeed in preventing

Bueso-Rosa from going to prison, but he did succeed in

having him transferred from a medium-security facility in

Alabama, to the minimum-security ``Club Fed'' prison camp

at Eglin Air Force base in Florida.

    North's strenuous and repeated efforts on

Bueso-Rosa's behalf were even opposed by FBI and Justice

Department officials, as well as DEA officials.

    One U.S. law enforcement official, testifying before

the Kerry committee, said outright that the intervention

of North and others had ``undermined President Reagan's

policies'' in the areas of anti-terrorism and

anti-narcotics.

    Justice Department official Mark Richard testified

that he had told North that his efforts would undercut the

Justice Department's position that ``this man is a serious

international terrorist.''

    Top FBI official Oliver Revell, then working closely

with North on other matters, recently told {The

Washington Post}: ``There was no way we could do

something for someone who had been involved in drug

trafficking against the United States.''

    But that didn't stop Ollie.

--

                      - Chapter 6 -

               - Ollie and the East Bloc -

Although Ollie loves to brag about how he was

``fighting communists and terrorists,'' here also, the

reality is very different. Oliver North worked

hand-in-glove with communists and terrorists as part of

the worldwide gun-running network of which his

``Enterprise'' was a major component.

    Some of this began to come to light after the fall of

the Berlin Wall. In December 1989, angry East German

citizens, accompanied by television camera crews, went to

a highly guarded site near Rostock, and uncovered a huge

secret arms and ammunition depot. The depot had been under

the control of a little-known East German state company,

IMES GmbH. Hours later, the man alleged to have been the

mastermind of a multi-billion-dollar illegal

arms-smuggling trade, which also involved narcotics, went

underground.

    This was Alexander Schalck-Golodkowski, a

57-year-old, 220-pound East German communist nicknamed

``Big Alex,'' who had controlled East German foreign trade

as its deputy foreign trade minister.

    Schalck was also a colonel in the East German State

Security machinery, known as the ``Stasi.''

    Soon thereafter, West German authorities revealed

that Schalck had fled to the West and turned himself over

to West Berlin police, requesting to be placed in

protective custody. By February 1990, the West German

press was reporting that Schalck was in the U.S.A., at a

special CIA ``debriefing'' camp near Washington.

    IMES was a key part of a major international network

over which Schalck had presided since 1967. A web of

secret Swiss, West German, Liechtenstein, and

``letterbox'' firms in other nations, were used by the

East German regime and the Stasi for the smuggling

operations, overseen by Schalck under the Department of

Commercial Coordination of the Ministry of Foreign Trade,

or CoCo. According to West German reports, Schalck and his

CoCo reported directly to party boss Erich Honecker and

the Central Committee of the East German Communist Party

(SED).

    On Jan. 27, 1990, a dispatch datelined Berlin

appeared in the conservative West German newspaper

{Die Welt}. The front-page report, citing sources

high up inside the East German regime, reported that

Schalck and his operation at the East German Foreign Trade

Ministry ``played a decisive role'' in narcotics traffic.

The East Berlin Schoenefeld Airport, controlled by

Schalck's ministry, according to these reports, served as

the central ``crossroads, ... above all for Libya and

Syria as well as Iran,'' in their international drug

trafficking.

    IMES had first come to light in the West when

documents were seized by Swedish Customs officials at the

Malmoe offices of Swedish businessman Karl-Erik Schmitz on

Sept. 29, 1985, over a year before the ``Iran-Contra''

story broke in the U.S.A.

    The Malmoe raid produced thousands of pages of

material which documented international smuggling routes

employed by what was known in the trade as the

``explosives cartel,'' an elite group of western companies

including Bofors-Nobel of Sweden and related firms in West

Germany, the United States, Belgium, Italy, France,

Holland, and Great Britain.

    It is also the case that this Swedish-based worldwide

arms smuggling network was fully integrated into the

networks used by the North-Secord ``Enterprise.''

Scandinavian investigators familiar with the Schmitz

affair state bluntly that the network of Schmitz and that

of Ollie North are one and the same.

    Schmitz is known to have used a CIA proprietary air

charter service, St. Lucia Airways, for some of his

illegal shipments. St. Lucia Airways was also used for CIA

and ``Enterprise'' arms shipments to Angola and Iran, and

it provided Richard Secord with the plane on which North,

Robert McFarlane and others travelled to Teheran in May

1986.

                - East Bloc Arms Deals -

    This now brings us to the strange cases of two Danish

ships, the {Erria} and the {Pia Vesta}.

    On April 28, 1986, the North-Secord Enterprise sent a

team, including Albert Hakim and former CIA official Tom

Clines, to Copenhagen where they set up a web of dummy

companies. Clines and friends met with Tom Erik Parlow and

his business partner, Danish ship charterer Svend

Andersen. Clines for years had a special friendship with

the Norwegian businessman Parlow, who reportedly spent

entire summers at Clines's U.S. summer home. The

Copenhagen meeting was reported by Secord to North in a

coded message sent via their KL-43 encryption devices.

    According to the 1993 Final Report of the Iran-Contra

Independent Counsel (the Walsh Report), Clines ``had

developed significant contacts with arms dealers in

Western Europe and behind the Iron Curtain.'' Clines,

according to Walsh, ``oversaw the logistics of purchasing

weapons from private suppliers in Europe and arranging for

their delivery to Central America.''

    The Walsh Report also reports that on April 28, 1986,

Hakim and Clines purchased a ship called the

{Erria}, ``which the Enterprise had leased a year

earlier for weapons shipments to the Contras.... Thomas

Parlow became the {Erria}'s Danish shipping

agent.'' The Walsh report says that Hakim would telephone

Parlow with shipping instructions, and Parlow would

communicate them to the ship's captain.

    The {Erria} was used by the Enterprise for a

number of purposes, including shipping East bloc arms to

the Contras. The Walsh report, for example, states that in

July 1986 the {Erria} left Portugal with a

shipment of arms picked up in Poland and in Portugal

destined for the Contras.

    Secord also directly arranged for communist arms, in

one instance purchasing a shipload of weapons from the

People's Republic of China in late 1984, according to the

Walsh report.

    At the same time that the Enterprise was buying the

{Erria} in April 1986, it was also arranging,

through Svend Andersen's S.A. Chartering, to charter the

{Pia Vesta}.

    On May 6, 1986, a week after Clines and Hakim were in

Copenhagen, the {Pia Vesta} departed Rostock, East

Germany, where it had been loaded with a shipment

including 32 military trucks and 200 tons of arms,

including 1,500 Soviet AK 47 assault rifles, and 1,440 RPG

rockets. The {Pia Vesta} left Rostock with ``end

user certificates'' which falsely labelled its cargo ``32

specialized trucks and spare parts.''

    Where did the arms come from? The East German

state-owned shipping company, VEB Deutrans, had delivered

goods from Schalck-Golodkowski's IMES for loading at

Rostock, and IMES in East Berlin had drawn up papers dated

April 15, 1986, claiming that the cargo was headed for

Peru.

                  - Star Productions -

    Captured papers from the ship further revealed more

about the false documentation provided by IMES and

Deutrans. The papers declared that the purchase of the

``cargo'' was ordered by a company named Marnix. Records

reveal that Marnix was acting on behalf of a Geneva-based

French national, George Starkmann, owner of a Geneva firm,

Star Productions SA. A declassified NSC memo from Tom

Clines to Oliver North dated March 17, 1986, names ``Star

Production'' and one ``George Stockman'' in connection

with Secord's supplying arms and aircraft for the Contras.

    It was Star Productions SA, which actually paid IMES

for the weapons loaded onto the {Pia Vesta} in

Rostock. More curious still is the fact that the money

Star Productions used to pay IMES originated from the

Banco Arabe Espanol of Madrid, whose head is the former

head of Qaddafi's Libyan National Bank, Abdulla A. Saudi.

Someone should ask Ollie North why he used a

Libyan-controlled bank to finance a shipment of East bloc

arms, under the guise of ``fighting communism.''

    After sailing through the Panama Canal towards Peru,

the {Pia Vesta} turned back to Balboa, Panama. On

June 14, 1986, officials of the Panamanian government,

acting reportedly on orders of General Noriega, who

himself had been reportedly alerted by Peru's President

Alan Garcia, boarded the {Pia Vesta}, discovered

the arms and the false end-user documents, and impounded

the vessel and its contents. A subsequent investigation by

the Peruvian Senate concluded that the {Pia Vesta}

was carrying arms destined for the Contras in Central

America.

    However, other evidence later emerged indicating that

the ship's cargo of East bloc weapons was part of a

deception operation being run out of the Bush-North secret

government apparatus in the NSC. The real destination of

the East bloc arms was to have been the Marxist rebels in

El Salvador. The weapons were to be the bait in an

elaborate ``trap,'' in which the arms would be captured,

and then identified as of East bloc origin, in order to

give Washington a public pretext to escalate its covert

operations in Central America.

    The {Erria} had been purchased for the

Enterprise in the name of Dolmy Business Inc., a

Panamanian shell company, which Walsh found to be owned by

the Compagnie de Services Fiduciaries (CSF) of Geneva. The

Walsh report declares:

    ``Financial management of all Enterprise assets was

done in Switzerland by Compagnie de Services Fiduciaire

(CSF) controlled by Willard Zucker, an American tax lawyer

living in Geneva.''

    Zucker in fact was the Geneva representative of New

York law firm, Willkie Farr & Gallagher, whose senior

partner was Kenneth Bialkin--a top official of the

Anti-Defamation League (ADL) of B'nai B'rith. Bialkin,

working with Zucker, had arranged for Robert Vesco to take

control of the old Meyer Lansky money-laundering apparatus

of Investor's Overseas Services (IOS) from Bernie

Cornfeld. Zucker then ran an asset-stripping operation on

IOS, and left the company to form CSF in September 1971.

Informed reports say that CSF is simply a reorganization

of the same money-laundering networks used by Lansky,

under a new, less-publicized name.

    Vesco today is based in Havana, reportedly under the

personal protection of Fidel Castro. He went there

following an extended stay in Costa Rica, where he fled

after being charged by Swiss authorities of embezzling

what the U.S. authorities estimated in 1973 to be $392

million through his network of Luxembourg and Swiss

``shell'' bank accounts. From Havana, Vesco is said to

coordinate financial and other services for the worldwide

cocaine trafficking operations of the Colombian Medellin

cartel.

--

                      - Chapter 7 -

- Bush's `Terrorism Task Force': Ollie's Plumbers Unit -

Ollie North is now campaigning as a candidate who

will oppose ``big government'' and who will fight for our

liberties against the ``Washington crowd.''

    But during the years 1981-86, no one was more of an

insider than Ollie North, and no one had less regard for

our liberties. We now look at the police-state apparatus

which George Bush and Ollie North used to hound their

enemies--for harassment, dirty tricks, and frameups.

    In the first part of this pamphlet, we saw how a

secret ``crisis management'' apparatus was created in the

White House and National Security Council, operating under

the direct control of George Bush. This included the

Special Situation Group (SSG) chaired by Bush, and the

SSG's subordinate Crisis Pre-Planning Group (CPPG), of

which Oliver North was the staff coordinator. We saw that

North was the NSC representative to the Continuity of

Government and related ``emergency management'' projects.

    That apparatus continued to grow. In April 1984,

President Reagan signed NSDD 138, creating the ``Terrorist

Incident Working Group'' (TIWG, or ``Tee-wig'') which

reported to Bush's Special Situation Group. Then, in July

1985, President Reagan named Bush to head up a new

Terrorism Task Force, consisting of representatives of the

Defense Department, CIA, State Department, NSC, plus the

FBI's Oliver ``Buck'' Revell, and the Israeli Amiram Nir.

(North also claims to have written the NSDD establishing

the VP's Task Force.)

    The task force's report, issued in February 1986,

created a permanent extension of the task force: the

Operations Sub-Group (OSG), officially a sub-group of Mr.

Bush's TIWG. It also established a permanent

counter-terrorism office located in the NSC staff, headed

by--guess who?--Oliver North. Mr. North's two assistants,

Craig Coe and Robert Earl, were simply reassigned from Mr.

Bush's task force.

    The Operations Sub-Group (OSG) was an interagency

coordinating group which operated so as to bypass the

regular intelligence and law enforcement agencies. For

example, when the FBI's Buck Revell was operating under

the authority of the OSG, he would report to the OSG, not

to the FBI director. The OSG was used, among other things,

to run domestic surveillance and ``dirty tricks'' against

Bush's enemies, particularly against opponents of the

Contra policy.

    The OSG overlapped heavily with the Continuity-of-

Goverment project. For example, the CIA's Charles Allen

was his agency's representative to {both} COG and the

Operations Sub-Group.

    The domestic side of North's operations was

investigated by Congress, but the results were never made

public. The pro-establishment magazine {Foreign

Policy} reports: ``Congressional investigators did

draft a chapter about the domestic side of the scandal for

the Iran-{contra} report, but it was blocked by

House and Senate Republicans.''

              - The Case of Jack Terrell -

    One well-documented incident of Operations Sub-Group

targeting of the secret government's ``enemies' list'' is

the case of Jack Terrell, who was a source for

congressional investigations and news media exposure of

the Contra operation beginning in March 1986. Terrell had

also been interviewed by federal investigators in Miami

who were looking into both gun-running and drug

trafficking in connection with the Contras, and was thus a

federal witness.

    Two news media programs based on Terrell's

information had a particularly strong impact. The first

was a segment on National Public Radio (NPR) run on May 5,

1986, which triggered a renewed round of inquiries, and,

says Terrell, the White House/NSC ``picked up the pace

of its efforts to silence critics through intimidation and

smear tactics.''

    Then, on June 25, 1986, CBS-TV's ``West 57th Street''

news magazine show ran a piece on the secret Contra

program, after which Oliver North and Richard Secord set

into motion their own plan to silence Terrell. This first

involved Secord's deploying of the ``Enterprise'' security

agent, Glenn Robinette, to find out what Terrell knew, by

posing as a lawyer representing investors who wanted to do

a movie and book using Terrell's information.

    On July 17, 1986, North wrote a ``Top Secret'' memo

to National Security Adviser Poindexter, entitled:

``Terrorist Threat: Terrel.'' North began:

    ``Several months ago, a U.S. citizen named Jack

Terrel [sic] became an active participant in the

disinformation/active measures campaign against the

Nicaraguan Democratic Resistance.... Terrel has appeared

on various television `documentaries' alleging corruption,

human rights abuses, drug running, arms smuggling, and

assassination attempts by the resistance and their

supporters. Terrel has also been working closely with

various congressional staffs in preparing for hearings and

inquiries regarding the role of U.S. government officials

in illegally supporting the Nicaraguan resistance.''

    North's memo went on to claim that one of the

security officers for Project Democracy (i.e., Robinette)

had evaluated Terrell as ``extremely dangerous,'' and

possibly a foreign agent. Never one to be confined by the

truth, North even alleged that Terrell had offered to

assassinate the President of the United States.

    North told Admiral John Poindexter that the FBI ``is

preparing a counter intelligence/counter-terrorism plan

for review by OSG-TIWG tomorrow.''

    Admiral Poindexter turned down North's proposal that he

discuss this with the President and the Attorney General,

and instead asked North to give him another memo, with the

results of the OSG evaluation. Ten days later, North gave

Admiral Poindexter a drastically toned-down memo, which

omitted any reference to the assassination threat or to

Terrell as a foreign agent, but which mentioned that ``his

charges are at the center of Senator [John] Kerry's

investigation in the Senate Foreign Relations Committee.''

    Meanwhile, Buck Revell was deploying the FBI's

Special Operations Groups (SOG) to conduct intensive

surveillance of Terrell. An FBI memo released by the

congressional Iran-Contra Committee says: ``we need

full-time SOG coverage of Terrell''--which resulted in

heavy surveillance of Terrell, including FBI agents

following Terrell from Washington to Miami and back.

Revell and North were doing this, at the same time Terrell

was a government witness regarding the Contras!

    This got to be too much even for FBI officialdom. The

FBI liaison to the NSC asserted that North ``was trying to

interfere with a bureau investigation into allegations

that the Contras were involved in running drugs.'' Revell

himself tried to cover his own rear end, by telling

{The Wall Street Journal} that he and others at

the FBI were concerned that North might be running a

``plumbers' unit'' out of the White House.

    The congressional Iran-Contra Committee report cited

the Terrell case as one of {seven} instances which

``show how the NSC staff, and North in particular, tried

to prevent exposure of the Enterprise by law enforcement

agencies. We do not mean to impugn the integrity of the

law enforcement officials involved.... The fault lies with

the members of the NSC staff who tried to compromise the

independence of law enforcement agencies by misusing

claims of national security.''

--

                      - Chapter 8 -

                 - North vs. LaRouche -

Oliver North's first documented operation against

Lyndon LaRouche came in connection with North's services

for the Kissinger Commission on Central America. In March

1984, LaRouche wrote to President Reagan, warning of the

dangers of carrying out Kissinger's policies, and in

particular, of the danger of playing into the Soviet

strategy of tying down the United States in escalating

insurrection and warfare in the Americas.

    It was Oliver North who made a written recommendation

to the White House on March 15, 1984, that LaRouche's

letter ``should {not} be answered. Mr. LaRouche

simply wants the attention of a reply--and would probably

use such a response irresponsibly.''

    Around this same time, two top officials of the

Anti-Defamation League (ADL), a hate organization which

had just finished collaborating with NBC in broadcasting

lies about LaRouche, met with NSC officials and demanded

that the NSC cut off all contact with LaRouche. The ADL's

intervention was reflected in a NSC internal memorandum

written some days after the meeting, on March 22, 1984,

which reported that the ADL officials ``emphasized their

concern re the possibility of some sort of NSC link with

the LaRouche organization.''

    Why was the ADL worried about a link between the NSC

and LaRouche?

    On March 4, 1984, NBC-TV had broadcast a 20-minute

attack on LaRouche, designed not only to instigate a legal

frameup of LaRouche, but also to force the Reagan

administration to break off all contact with LaRouche and

his associates. In preparing the NBC program, one of the

people interviewed was Dr. Norman Bailey, a special

assistant to President Reagan on the NSC. Dr. Bailey

acknowledged meeting with associates of LaRouche on a

number of occasions. ``This I found quite useful quite

simply because they have in my view one of the best

private intelligence services in the world,'' Bailey told

NBC. ``They are also strongly in favor of certain programs

that the administration is very much in favor of also.''

    One of the programs to which Bailey was referring was

President Reagan's Strategic Defense Initiative (SDI).

Lyndon LaRouche first began designing and advocating a

ballistic missile defense system employing new physical

principles in 1977, and by early 1982, 14 months before

President Reagan's March 23, 1983 televised announcement

of SDI, LaRouche was asked to function as a White House

back-channel for high-level ``private'' discussions with

Soviet diplomats. LaRouche's discussions with Moscow

representatives covered a broad range of SDI-related

issues, including the economic benefits of a crash program

to develop and deploy ballistic missile defense. All of

this was known to North's boss, George Bush.

    Richard Morris, executive assistant to William Clark,

President Reagan's national security adviser during

1982-83, later testified in court that LaRouche and

associates had had many meetings with NSC staff to discuss

policy issues. Morris said that there was a group in the

NSC staff hostile to LaRouche, who described Mr. LaRouche

as a communist, a fascist, a member of the KGB, etc.

    Three NSC staff officials named by Morris as heading

up this anti-LaRouche cabal were Walter Raymond (who was

in charge of ``public diplomacy''), Kenneth de

Graffenried, and Roy Godson (a long-time LaRouche watcher

who had tried to incite the FBI against LaRouche as early

as 1976).

    In his book {Under Fire}, Oliver North is quick to

line up with the anti-LaRouche Bush clique. He writes that

in early 1983, ``an adviser to a senior government

official sent me a weird magazine clipping about an

Israeli conspiracy to dominate the world--and suggested I

might want to look into it.'' The article, North says,

turned out to be from a magazine ``put out by Lyndon

LaRouche and his followers''--which North cites as an

exmple of the ``distinct anti-Israel bias'' in some

government circles. Other examples North cites are the

State Department and former Defense Secretary Caspar

Weinberger.

         - `Public Diplomacy'' and John Train -

    The core of what later became known as the ``Get

LaRouche Task Force'' had its origins in the secret White

House/NSC apparatus and the anti-LaRouche cabal within it.

    In early 1982, CIA official Walter Raymond was

brought into the NSC to head a government propaganda and

disinformation operation known as ``Public Diplomacy.''

Raymond was recommended for this job by George Bush's

national security adviser Don Gregg, also a CIA veteran.

The ostensible purpose of this apparatus was to organize

``private'' news media support for the secret government

projects, such as the Contras and the Afghanistani

Mujaheddin. It was described by another official who

worked with the group as a ``vast psychological warfare

operation.''

    Raymond then engineered the creation of an Office of

Public Diplomacy for Latin America and the Caribbean in

the State Department, which operated under the direction

of a Restricted Interagency Group (RIG) run by Oliver

North.

    In late 1982, Henry Kissinger began writing to FBI

Director William Webster to demand an FBI investigation of

LaRouche; when the FBI didn't move fast enough,

Kissinger's cronies raised the issue at a January 1983

meeting of the President's Foreign Intelligence Advisory

Board (PFIAB), which spurred the FBI into action within a

matter of weeks.

    About the same time, Walter Raymond was instrumental

in establishing a ``private donors executive committee,''

wealthy businessmen who could be drawn upon to support

specific programs of the secret government's covert

apparatus, either financially or by placing stories in the

news media.

    One of the first projects of this group was a meeting

which took place in April 1983 at the New York apartment

of financier John Train. This meeting planned out every

significant news media attack on LaRouche over the next

few years, beginning with the NBC-TV slanders in January

and March of 1984, which set the stage for the subsequent

judicial frameup and imprisonment of LaRouche and a number

of his associates. The NSC's Roy Godson, the ADL's Mira

Boland, and NBC's Patricia Lynch were among the attendees

at the Train salon meetings.

                  - Stings and Scams -

    In August 1984, the Bush-North secret government

attempted a clumsy frameup operation against associates of

LaRouche, particularly targeting Jeffrey Steinberg, one of

the heads of security intelligence for LaRouche. Based on

information fed to the CIA by former Army special forces

sergeant Fred Lewis and two of his associates, Gary Howard

and Ron Tucker, the FBI put out the phony story that

Steinberg had a $20 million kitty to finance

assassinations of Latin American drug dealers; and it

labelled Steinberg a ``terrorist threat''--the same way

this same apparatus labelled Jack Terrell less than two

years later.

    Steinberg was then added to the FBI's ``Terrorist

Photo Album''--a file of persons and organizations opposed

to Reagan administration policies in Central America. This

compilation even included U.S. senators and congressmen.

The FBI temporarily opened a spurious ``terrorism''

investigation of Steinberg, which had to be dropped in

1985 for lack of any evidence--without Steinberg ever even

being informed of this foisted and fraudulent

``investigation.''

    The targeting of Steinberg via the phony

``terrorism'' allegation was particularly ironic. He had

been one of the principal authors of the 1978 book

{Dope, Inc.,} which exposed the role of major

financial institutions, eastern and western intelligence

agencies, and terrorists, in the world drug trade. The

initial contact with Fred Lewis had come as the result of

Steinberg's role in arranging the safe escort of a

LaRouche associate and leading anti-drug activist from

Colombia to the United States following a kidnapping

incident.

    Following the first targeting of Steinberg, the

Lewis-Howard-Tucker trio attempted a clumsy scam operation

involving Soviet dissidents Andrei Sakharov and Elena

Bonner. The trio had told relatives of Sakharov and Bonner

that they could arrange for them to escape from the Soviet

Union, and then Howard approached Steinberg in late 1984

seeking financing for the operation. LaRouche and his

associates turned down the request; the FBI subsequently

investigated the trio for conducting an ``advance fee

scam.''

    An FBI document disclosed in 1988 stated that Lewis,

Howard, and Tucker ``claimed they had previously been

requested by the FBI and CIA to penetrate the LaRouche

organization.'' A more precise reading of just who was

deploying them is indicated by the fact that Howard and

Tucker were part-time deputies for Sheriff Gary Painter in

Midland, Texas, where the Bush family oil company, Zapata

Oil, is based, and where Sheriff Painter is known to be

personally close to George Bush. Howard and Tucker told

{The Washington Post} that in 1986 they had met

with Bush's chief counsel, C. Boyden Gray. We will meet

Fred Lewis again soon, in connection with Oliver North and

Richard Secord.

                 - The Frameup Begins -

    In the autumn of 1984, coordinated with ``Public

Diplomacy'' news media attacks, a federal grand jury

witchhunt was launched against LaRouche's 1984

presidential campaign organization in Boston.

    In the fall of 1985, North asked Texas businessman

(and reputed CIA contract employee) Phil Mabry to monitor

a list of organizations, both ``liberal'' and

``conservative,'' including the LaRouche group. (Mabry

said that North had already brought up LaRouche before

this.) LaRouche was on Mabry's list of ``conservative

groups'' to monitor. His assignment was: ``Keep close

watch & discredit, disinfo [disinformation] on all

above.''

    North also asked Mabry to write to the FBI to ask

them to investigate a list of liberal groups opposing U.S.

policy in Central America. North told Mabry that he could

guarantee results, and that ``[o]ur man Buck will take

care of things''--referring to Oliver ``Buck'' Revell, who

was the FBI representative on Ollie's Operations

Sub-Group. Indeed, Mabry addressed a letter to FBI

Director Webster--and he got a reply signed by Buck

Revell.

    Mabry later told {The Boston Globe} that

North's technique was the following: ``Ollie told me that

if the FBI received letters from five or six unrelated

sources, all requesting an investigation of the same

groups, that would give the bureau a mandate to go ahead

and investigate.''

    Meanwhile, associates of LaRouche were in direct

competition with Ollie North's private fundraising

operations.

    One notable example is Barbara Newington, one of the

largest private contributors to the Contra support

operations, who also contributed in the range of $2

million to organizations identified with LaRouche.

    According to the Walsh Final Report, Mrs. Newington

was the second-largest private contributor to North's

Contra operations. Two of North's fundraising operatives,

Carl ``Spitz'' Channell and Richard Miller, later each

pled guilty to a felony, involving illegal use of a

tax-exempt organization. According to Special Prosecutor

Lawrence Walsh, the private fundraising also was part of

the central conspiracy charge against North, which had to

be dismissed prior to trial because the Reagan-Bush

administration refused to allow the use of classified

information in his trial.

    North's sidekick Channell fed warnings and slanders

about LaRouche to Mrs. Newington, and on the weekend of

May 3-4, 1986, North and Channell held a weekend outing at

her Connecticut estate, after which she soon ceased her

``LaRouche'' contributions. (See Chapter 9.)

    Mrs. Newington's principal contact among LaRouche's

associates was Michael Billington. Billington was

viciously targeted by the Get LaRouche Task Force and was

indicted three times--two federal indictments, plus the

state of Virginia. He is now serving a 77-year sentence in

Virginia.

                   - `Our Man Here' -

    On May 5, 1986, immediately after North's weekend

outing at Barbara Newington's estate, Richard Secord sent

an encoded message to Oliver North. The message, marked

``Secret,'' included the phrase: ``Our man here claims

Lewis has collected info against LaRouche.''

    The ``Lewis'' was Fred Lewis, whom we have met

before, as the ex-Green Beret who was one of the

instigators of the 1984 effort to label Jeffrey Steinberg

as a ``terrorist.''

    The May 5 message was sent from Secord to North on a

KL-43 encryption device. North had improperly obtained

these portable devices from the National Security Agency,

and distributed them to Secord, Richard Gadd, Felix

Rodriguez, and others in his network, enabling them to

send messages in a secure manner via telephone lines or

radio transmitters from anywhere in the world.

    Secord was in possession of one of North's illicit

NSA encryption machines, and marked his messages as

``Secret,'' even though he was a private citizen and had

no classification authority!

    (That date, May 5, 1986, has already come up in our

story: Jack Terrell reported that the May 5, 1986 NPR

program on Contra gun-running and drug-smuggling set off a

new White House/NSC campaign to silence its enemies.)

    In May-June 1986, soon after the ``our man here''

message was sent, the federal grand jury investigation of

LaRouche's campaign organizations in Boston, which had

been languishing for almost two years, was reactivated.

    The issues behind the growing campaign to frame up

and eliminate LaRouche were much bigger than North himself

would have known. As we have indicated earlier, Kissinger

and Bush, Ollie North's real controllers, understood

better, for example, the Soviet demands to eliminate

LaRouche, especially after President Reagan adopted

LaRouche's proposal for the Strategic Defense Initiative

(SDI) in March 1983.

    Using perjured testimony from witnesses provided by

the ``Train Salon'' gang, particularly NBC's Pat Lynch,

the Boston grand jury issued indictments against 17

organizations and individuals associated with LaRouche on

Oct. 6, 1986--including Michael Billington and Jeffrey

Steinberg. At the same time, federal and Virginia state

and local officials carried out a massive armed raid on

offices of LaRouche's associates in Leesburg, Virginia.

     Standing by during the raid was an armored personnel

carrier owned by ARGUS--a Project Doomsday-linked private

entity operating in Virginia and other states.

    The local organizer of the raid was then-Deputy

Sheriff Donald L. Moore--the Get LaRouche Task Force's

point man in Leesburg--who also had been deputized by the

U.S. Marshals. Moore says that he had served as a

lieutenant in the same Marine company as Ollie North in

Vietnam in 1969, where they were both platoon leaders.

(The company, prophetically, was called ``Kilo company.'')

    (According to court documents, Moore was later

diagnosed as suffering from ``Post Traumatic Stress

Disorder,'' and was subject to fits of anger, emotional

outbursts, and flashbacks, all attributed to his Vietnam

experience. Ollie North has similar problems; North was

hospitalized in 1974 for psychiatric treatment, after he

was found running around naked, babbling incoherently and

waving a .45.)

                  - The Leesburg Raid -

    On Oct. 6, 1986, as more than 400 local, state and

federal law enforcement officials carried out an

early-morning raid against offices of LaRouche-associated

publishing companies in Leesburg, Va., Moore was eager to

launch a bloody assault on the farm where LaRouche was

staying at the time. In fact, Moore had proposed a plan

for the attack on LaRouche's residence. The logistical

backup for that support was to be provided by the ARGUS

private army apparatus. The attack was called off after

LaRouche dispatched a telegram to President Reagan on the

evening of Oct. 6, warning of the planned assault.

    The raid by heavily armed police and FBI

agents--backed by helicopters and armored

vehicles--against the LaRouche-associated businesses was

one of the largest police actions ever carried out in the

United States. Another highly irregular feature of the

raid was what happened to the two truckloads of documents

which were seized by the FBI and other agencies from the

publishing companies' offices. Strangely enough, the

documents were whisked off to a Marine Corps facility

located at Fort Myer in Arlington, Virginia, just across

the river from Washington, D.C.

    The use of the Marine building was arranged through

Ollie North's friends in the Pentagon's Special Operations

Division. The official request for use of the military

facility was sent on Oct. 1, 1986 to Room 2C840 of the

Pentagon--the Special Operations Division, then known as

the Joint Special Operations Agency (JSOA) of the Joint

Chiefs of Staff.

    This is the Pentagon's CIA-linked center for

counter-terrorism operations, which functioned as a

deployable asset of the ``crisis management'' apparatus

coordinated by North at the NSC. It was also the same

office, naturally enough, from which Secord had recruited

a number of key personnel for his ``private'' Contra

supply operation starting in 1984.

    The head of the Joint Special Operations Agency, at

Room 2C840, was also a member of the NSC Operations

Sub-Group, along with North, the FBI's Buck Revell, and

the CIA's Charles Allen--all known LaRouche-haters.

    Two months later, after the Leesburg raid, FBI agents

searched Oliver North's own office in connection with the

``Iran-Contra'' investigation. Among the documents in

North's safe which had not been shredded, was found a

printed copy of the ``our man here'' KL-43 message. It was

handed over to special prosecutor Lawrence Walsh.

                 - Mistrial in Boston -

    In early 1988, during the trial of LaRouche,

Steinberg, Edward Spannaus, and others in Boston, a copy of

the secret Secord-to-North message was obtained by a

co-defendant of LaRouche by means of a Freedom of

Information (FOIA) request to the special prosecutor's

office.

    Release of the ``our man here'' message blew the

LaRouche case in Boston wide open.

    ``Our man here'' was first identified by federal

prosecutors as the FBI's Buck Revell. A few days later,

``our man here'' was re-identified as one John Cupp by

government prosecutors. Richard Secord said the same thing

in a newspaper interview.

    Cupp had ``retired'' from the military just a few

months before the date of the North-Secord message, and

had gone to work for Secord's Contra supply operation,

traveling back and forth to Central America. He often

worked out of Felix Rodriquez's base at Ilopango. Cupp's

last official posting, before joining Secord's operation,

had been to the Joint Chiefs of Staff, Room 2C840.

    Most of the last two months of the trial was spent in

hearings on classified information and on government

misconduct. When the federal task force realized they were

losing the case in Boston, they scuttled it. A mistrial

was declared in May 1988. The jurors took a poll among

themselves, and told {The Boston Herald} that they

would have acquitted all defendants on all charges.

    While vowing to retry the case in Boston, the federal

task force was secretly agreed on moving it instead to

Alexandria, Va. The federal court there, with the Pentagon

and CIA headquarters close by, is the government's

favorite venue for trying cases involving the intelligence

community and the secret government.

    Here, federal prosecutors could be certain of ramming

through a conviction--by preventing any more evidence on

the Bush-Kissinger-North operation from coming out, and by

preventing the evidence that the defendants already had

from being presented to the jury.

    Still, Bush's secret government team took no chances.

The foreman of the jury which convicted LaRouche along

with Mike Billington and five others, was one Buster

Horton, identified at the time only as a Department of

Agriculture official.

    Buster Horton, it later turned out, was no ordinary

Agriculture Department employee. Government documents

subsequently obtained by LaRouche and his defense team

showed that Horton had served as one of his agency's

representatives on the FEMA ``continuity of government''

committee--alongside Oliver North.

--

     - Ollie's Buddies in Loudoun County, Virginia -

The Bush-North ``secret government'' apparatus extended

its tentacles directly into Loudoun County, Virginia,

where the publishers of {New Federalist} and associates of

Lyndon LaRouche have been headquartered since the

mid-1980s. Recently, a number of North's co-conspirators

there have come to grief.

    The Loudoun-based paramilitary organization known as

ARGUS (Armored Response Group U.S.) organization, is

reported to be a Loudoun component of the FEMA/Doomsday

apparatus. ARGUS units were on stand-by during the October

1986 raids in Leesburg, and were ready for the planned

bloody assault on Lyndon LaRouche's residence. ARGUS was a

product of the same circles that sponsored North's

operations.

    The financing for ARGUS came from some of the same

very spooky foundations--such as the Hanes Foundation and

the Ohrstrom Foundation--which also funded Carl ``Spitz''

Channell's National Endowment for the Preservation of

Liberty, and PRODEMCA, a ``Project Democracy'' front, both

of which were used to funnel ``private'' donations into

Ollie North's Contra projects.

    In June 1992, the Loudoun Board of Supervisors

ordered the Sheriff's Department to sever all ties with

ARGUS, of which the local sheriff, John Isom, was a

founder along with ``Major General'' J.C. Herbert Bryant,

Jr., the self-styled ``commander'' of ARGUS.

    On June 14, 1994, Bryant was indicted by a federal

grand jury in the District of Columbia. He was charged

with impersonating a U.S. marshal and carrying a pistol

without a license, and now faces up to nine years in

federal prison.

    The local point man for the Get LaRouche Task Force

in the mid- and late-1980s was Loudoun County Sheriff's

Deputy Donald Moore--who bragged that he had been in the

same unit as Ollie North in Vietnam. Moore testified that

he viewed his anti-LaRouche campaign in Loudoun in the

same terms as pacification of a ``strategic hamlet'' in

Vietnam.

    In February 1992, Moore was fired from the Sheriff's

Department. In September 1992, Moore was arrested along

with four accomplices, and charged with conspiracy to

kidnap LaRouche associate and du Pont heir Lewis du Pont

Smith. Moore escaped conviction only through the

intervention of a corrupt judge who rigged a not-guilty

verdict.

    In 1993, one of Moore's accomplices, Galen Kelly, a

kidnapper for hire, was convicted for another kidnapping,

and was sentenced to over seven years in federal prison.

Two other accomplices also entered guilty pleas.

    Then, on June 3, 1994, Moore pled guilty to a

felony in the same kidnapping. On July 29, Moore was

sentenced to eight months in prison, two months home

confinement, and an additional year of supervision.

He was immediately sent off to the Alexandria jail,

where he is awaiting transfer to a federal facility.

--

                      - Chapter 9 -

     - Ollie North's Role in Putting Me in Prison -

           - And Why He Should Take My Place -

                - by Michael Billington -

{This article first appeared in the national

newspaper} The New Federalist,{ Vol. 8, No. 28, Aug.

1, 1994.}

    As this newspaper has documented, several new

``inside'' witnesses have stepped forward in the past

period to reveal the massive flow of drugs which were run

under the cover of Col. Oliver North's ``Contra supply''

operation. These crimes, although well-documented, have

been virtually blacked out from press coverage.

    During the period of 1983-1987, I was involved, in

collaboration with Lyndon LaRouche and others, in exposing

this drug dealing and its sponsorship by the

Kissinger-allied banking institutions in New York and

London. I was unaware of North's personal role in the drug

running until the ``Iran-Contra'' affair broke in October

1986. As I was to learn, however, Lt.-Col. North was

{very much} aware of {my} activities

during that same period.

    It is now known that North, working directly under

Henry Kissinger and George Bush, was actively involved in

the federal-state-private Get LaRouche Task Force,

attempting to disrupt, discredit, and, if possible, kill

or incarcerate LaRouche, while breaking up his

organization. The ultimately successful railroad of

LaRouche into prison in 1989 on charges known to be false

by everyone involved in the prosecution, also resulted in

11 others being condemned to prison time, either in the

federal case or in the parallel case brought by the

Commonwealth of Virginia. (A New York case is still under

appeal.)

    I received ``special treatment'' in these cases: I

was the only one charged in {both} the federal and

the Virginia cases, with the Commonwealth and their

carefully selected judges turning cartwheels to deny my

constitutional protection from double jeopardy. After

serving 3 years in a federal prison, I was condemned to 77

years (!) in the Virginia prison system for political

activities which were known to be totally within the law,

but which were a serious threat to the lawlessness of

Bush, North, and their backers. My ``special treatment''

was the result of my personal role in confronting North

amongst a layer of conservative, wealthy Americans whom

North was organizing to support his covert drug deals

under the cover of ``Contra support.'' North was

simultaneously using his position as a U.S. government

official to discourage Americans from supporting

LaRouche's efforts to unite the nations of North and South

America behind effective measures to crush the drug trade

and the drug armies which were wreaking havoc across

Ibero-America.

               - LaRouche's War on Drugs -

    Lyndon LaRouche and associates launched a War on Drugs

movement in 1978, publishing a magazine by that name. In

1978, LaRouche commissioned the now-famous book {Dope,

Inc.} The focus of the campaign was to identify the

controllers of the drug business among the British and

American banking institutions. Besides the devastation

wrought upon the minds of millions of American youth by

drugs, the {business} of Dope, Inc. was then

providing over $200 billion per year to the U.S. banking

system. A national economy which was already close to

bankruptcy had become ``drug dependent,'' in the sense

that a flow of drug dollars was a major prop to the

overextended banking system. To stop drugs, we warned,

required joint military collaboration with the nations of

Ibero-America, and a crackdown on the U.S. banks which

laundered the money.

    Between 1978 and 1988, I was directly involved in

this War on Drugs, including public organizing in New

York, New Jersey, and Massachusetts, a campaign for

Congress in New York, and fundraising efforts for our

publications and our activities. I came to know a number

of people who were to become victims of an illegal scam

run by North and some of his seedier associates in the

Washington neo-conservative circles.

    In particular, I came to know a woman named Barbara

Newington, a widow in her 50's who lived in Greenwich,

Connecticut. Barbara Newington had responded

enthusiastically to the appeal of the newly founded

Schiller Institue, which was headed by Helga

Zepp-LaRouche, the wife of Lyndon LaRouche. The Schiller

Institute was dedicated to building a cultural and

scientific renaissance as the necessary prerequisite for

reversing the ongoing social and economic decay of the

western world. Barbara Newington was the primary financial

sponsor of the 10,000-strong March on Washington sponsored

by the Schiller Instiute on Martin Luther King Day in

January of 1985, whose theme was to build the Strategic

Defense Initiative, and to use the technologies generated

by that process to develop the African continent and the

rest of the Third World.

    Barbara Newington was to become the primary financial

sponsor of a series of dramatic developments in our War on

Drugs over the course of 1985 and 1986. At some point

during early 1985, Oliver North's fundraiser, Carl

``Spitz'' Channell, went to see Mrs. Newington, and began

a process of calls, meetings, and arranged trips to

Washington intended to persuade her to cut off support for

the LaRouche organization and divert the money to the

illegal Contra support. U.S. government official and U.S.

Marine Colonel Oliver North and his cohort ``Spitz''

Channell lied to Mrs. Newington (and others) that donating

money to purchase weapons for the Contras was not only

legal, but {tax deductible!} All of this is in the

{Congressional Record} from the Iran-Contra

hearings.

    Although North has never publicly admitted his

responsibility for the drug trafficking run under his (and

George Bush's) direction, he did admit to the illegal arms

sales to the Iranian terrorist regime, supposedly in

exchange for hostages, and the use of the proceeds of

those sales to supply the Contras. North describes this

illegal diversion of funds as a ``neat idea.''

    Throughout 1985 and 1986 I was in regular contact

with Barbara Newington, briefing her on various projects

and arranging briefings with others who were coordinating

these projects, both within the U.S.A. and in

Ibero-America.

                   - The Cover Story -

    In 1985, the LaRouche-associated weekly magazine

{Executive Intelligence Review} began to document

that, under the cover of fighting communism, the Contra

apparatus, including its pilots, logistical capabilities

on the ground, and so forth, was fully integrated into the

Medellin-based regional cocaine trade. Although Newington

was aware of Henry Kissinger's leading role in Central

America, due to his appointment in 1983 as head of the

U.S. Commission on Central America, she was hesitant to

accept the mounting evidence that the Contra-support

controversy in the press--both pro and con--was

orchestrated to divert attention from the necessary

continent-wide fight against narcoterrorism. Although she

discussed with me the general content of what she was

being told by Spitz Channell, she had been instructed not

to mention North, nor the fact that the Contra support was

being passed off as a U.S. government-approved policy. The

Contras would ``draw the line on communism,'' she was

told, and worrying about drugs or narcoterrorism elsewhere

would only divert attention from the courageous Contras.

    Barbara Newington eventually turned over several

million dollars to North's scam. Whether that money ever

made it to the Contras is not known, although the

``fundraisers'' admitted to Congress that they took a

large chunk for their ``services.'' As was subsequently

revealed in the ``Iran'' side of the Iran-Contra deal, far

larger amounts of money were being obtained from the

Ayatollahs and diverted for the Contras, than the few

millions contributed by wealthy Americans.

    The point is that North's work with Mrs. Newington

and dozens of other leading sponsors of conservative

causes was not simply for the money, but to win

conservative support for a policy of collaboration with

drug-runners and terrorists, while parading as patriots,

and, in the process, to use the aura of official

government authority to wage financial warfare against

LaRouche's privately financed efforts. North's activities

were at all times carried out in close collaboration with

other members of the Get LaRouche Task Force.

               - Why Kissinger Hates Us -

    A brief review of the extraordinary developments on

several fronts of the {real} War on Drugs during

1985 and 1986, and our critical role in these

developments, will clarify why Kissinger and his

controllers in New York and London (as well as their boy

Ollie) were so intent on sabotaging our work and throwing

us into prison.

    In 1982, in response to requests from prominent

politicians and economists associated with the government

of President Jose Lopez Portillo in Mexico, Lyndon

LaRouche wrote a program for the development of the

Americas, called ``Operation Juarez.'' LaRouche proposed

that the nations of Ibero-America create an alliance of

sovereign nations in order to deal with common issues in a

united way. These common issues included the debt crisis,

which had just reached an explosion point, as well as the

{international} apparatus that ran the drug

business in each nation, and the threat of the terrorist

armies, which were connected to that business.

    Most important, LaRouche proposed continent-wide

infrastructure development for the Americas as a whole,

especially in energy and transporation. This was presented

as the prerequisite for building strong national

economies, free of the devastating ``conditionalities''

being imposed by the International Monetary Fund which

were rapidly destroying the productive potential of every

Ibero-American nation. LaRouche insisted that such a

policy would also contribute to a recovery of the U.S.

economy by providing export markets for high-technology

industrial production, but that Ibero-America must be

prepared to go it alone if the U.S.A. chose to follow the

IMF/Kissinger policy.

    Between 1982 and 1985, the ``Operation Juarez''

proposal gathered support from nationalist leaders across

Ibero-America, who recognized the urgent need to launch

aggressive development policies in league with their

neighbors. However, it became increasingly clear that one

of the greatest threats to these efforts was the enormous

economic and military power of the drug cartels.

    LaRouche called for a Spanish language edition of

{Dope, Inc.} to be prepared as ammunition for the

War on Drugs in Ibero-America. In January of 1985,

{Narcotrafico, S.A.} was published, dedicated to

Colombia's ex-Justice Minister Rodrigo Lara Bonilla, who

had been gunned down by the drug armies in April 1984.

(Lara Bonilla had met on various occasions with LaRouche's

associates in Colombia, including Max Londono, and had

personally expressed concern over threats against Londono

from the drug cartels). Barbara Newington was again an

enthusiastic sponsor of the Spanish-language book and the

various conferences held to release the book in

Ibero-America.

    The reaction to the book was electric. Tens of

thousands of copies spread rapidly throughout

Ibero-America, while newspapers carried extensive coverage

of the charges and documentation of the Kissinger-allied

banking families ``above suspicion'' who actually ran and

protected the drug trade. A leading Peruvian paper

serialized the book.

    Those exposed also reacted swiftly. Within weeks, in

Venezuela, the powerful Cisneros clan, obtained a pliant

judge who banned the book in Venezuela and jailed the

local representatives of the publisher, who were later

deported from the country. It was the first book to be

banned in democratic Venezuela since the 1950s. A high

official in the Venezuelan government had been preparing

to cosponsor a conference with {Executive Intelligence

Review} to announce the release of the book, when

Cisneros made his move.

    In Peru in mid 1986, Manuel Ulloa, the former prime

minister and another Rockefeller business buddy, brought a

suit for slander over the documentation in

{Narcotrafico, S.A.} that Ulloa's pro-IMF economic

policies had led to an expansion of the drug trade in

Peru. Ulloa lost the suit, and a subsequent appeal.

    In July 1985, a new President of Peru took office.

Alan Garcia, who shocked the world by declaring in his

inaugural address an all-out war on drugs, linked to a

rejection of the debt collection conditions of the IMF.

The LaRouche-linked Schiller Institute and the{

Executive Intelligence Review} (EIR) mobilized support

for the Peruvian President throughout the world, while

proposing that these steps become the impetus toward

uniting Ibero-American policy along the lines of

LaRouche's ``Operation Juarez.''

    In July of 1985, a conference was held in Mexico of

trade union leaders from various Ibero-American nations,

forming a Schiller Institute Ibero-American Trade Union

Commission (COSIIS). This commission became the kernel of

an Ibero-American-wide alliance of political, military,

trade union, and church leaders committed to the

integration of the Ibero-American economies, a joint war

on drugs, and joint debt negotiations with the IMF.

    When Alan Garcia was inaugurated in July of 1985, he

appointed one of the Peruvian members of the COSIIS, Juan

Rebaza, to a government post, and later to a cabinet

position. In August of that same year, a Colombian friend

of the COSIIS, Jorge Carrillo, was appointed minister of

labor in his country. He subsequently appointed LaRouche

associate Max Londono, as his adviser. When the

narco-terrorist M-19 seized the Colombian Justice Palace

in November of 1985, killing 11 supreme court justices and

burning all files related to drug cases, Carrillo and

other members of the cabinet stood firm behind President

Belisario Betancur and the Colombian military in

suppressing the rebellion and preventing the fall of

Colombia to the direct control of the drug cartels at that

time.

    A delegation of COSIIS members from various countries

travelled to Peru in August 1986, to meet with President

Garcia. They presented him with another book published by

the Schiller Institute, called {La Integracion

Iberoamericana,} on LaRouche's proposed economic

policy for Ibero-America. Together with {Narcotrafico,

S.A.}, this book became the programmatic link among

nationalist forces across the Americas that were

determined to destroy the scourge of drugs and unleash the

productive potential of the Ibero-American nations.

    In Guatemala, during the course of 1985, the authors

of {Dope, Inc.} helped bring together nationalist

Guatemalan military leaders committed to a serious war on

drugs, with private U.S. citizens with access to U.S.

officials also involved in combatting drugs. A proposal

made by LaRouche for U.S./Guatemalan intelligence and

related cooperation in anti-drug deployments was approved

and successfully carried out in one specific case, under

the code name GUATUSA.

    The spread of LaRouche's ideas across Ibero-America,

including into Bolivia, led the head of the anti-drug

efforts in that nation, Gen. Lucio Anez, to write the

following for publication: ``The war on drugs by Lyndon

LaRouche, as a war, is the only adequate approach to face

that problem. It is from that standpoint that

collaboration between the United States and Latin America

should proceed.'' Gen. Anez travelled to the U.S. in 1988

to testify on behalf of the LaRouche defendants in our

federal trial in Alexandria, Virginia.

                - Chronology of Crimes -

    Taken as a whole, the influence of LaRouche in

Ibero-America during 1985 and 1986 reached a critical

point, such that the successful crushing of the drug

cartels and their international banking sponsors became a

real possibility. It was this potential which motivated

Barbara Newington to provide critical financial support to

virtually every step of the unfolding process. Throughout

the U.S.A., citizens who had followed LaRouche began to

sense that his intelligence had been accurate and that his

method worked. In March of 1986, two LaRouche supporters

won statewide primary elections in Illinois, campaigning

heavily on the War on Drugs platform.

    Kissinger and the Get LaRouche Task Force escalated

efforts following the Illinois election victories, with

North playing a key role. The following is a partial grid

of North's role against LaRouche between 1983 and 1986:

    {July 1983}: North becomes the liaison

between the National Security Council (NSC) and

Kissinger's Commission onf Central America.

    {October 1983}: North accompanies Kissinger

on a visit to Central America.

    {January 1984}: North helps draft the

official report for Kissinger's Commission.

    {Summer 1984}: North begins his role in the

Contra supply operation.

    {March 1984}: LaRouche writes to President

Reagan, warning him of the dangers inherent in following

Kisisnger's proposed policies in Central America. North

intervened to recommend that the letter {not} be

answered, saying that LaRouche ould ``probably use such a

response irresponsibly.''

    {Spring 1984}: Kissinger intervenes with the

Marine Corps to extend North's position at the NSC.

    {Spring 1985}: ``Spitz'' Channell, the

leading fundraiser for North's ``Enterprise'' front,

appeals to Barbara Newington to finance the Contra supply

effort, and slanders LaRouche, discouraging her from

supporting LaRouche-connected activities.

    {Jan. 13, 1986}: North's notebook entry:

``Kissinger re;Int'l fundraising mtg w/Spitz - Dave Fisher

- CALL! Special event for Barbara.'' Fisher was Channell's

partner and reputed lover.

    {May 3-4, 1986}: North and his wife, together

with Channell and his friend Dave Fisher, spend the

weekend at Mrs. Newington's estate in Greenwich,

Connecticut. Mrs. Newington's congressional testimony

during the Iran-Contra hearings revealed that when she

questioned North about the ``others'' who were soliciting

her support for anti-drug and anti-subversive operations

in Ibero-America, North personally instructed her to

divert all her support to Channell and Fisher. North also

arranged for a ``sweep'' of Newington's phone, supposedly

to check against taps by unnamed enemies. It is at least

likely that North was more interested in {placing}

a tap on her phone, with which he could monitor the

frequent briefings that I and my associates gave Mrs.

Newington concerning our many activities. That North was

actively engaged in such spying and disruption of

LaRouche-related activities was proven by an encoded

message North received the following day, May 5.

    {May 5, 1986}: North cohort Richard Second,

using an encryption device illegally provided to him by

North, wrote to North that ``our man here claims Lewis has

collected info against LaRouche. Let's see how polygraph

goes.'' The memo was found in North's safe by special

Iran-Contra prosecutor Lawrence Walsh. (``Lewis'' was Fred

Lewis, an intelligence stringer who had been active in

other covert operations against LaRouche associates

involved in the War on Drugs.)

    {Summer 1986}: Barbara Newington's support

for LaRouche-related activities fell off sharply, although

she continued occasional, smaller contributions until her

role in the North scam became public.

    {Oct. 6, 1986}: massive government raid on

the Leesburg, Virginia headquarters of our organization

and on several regional offices in other states. I was

arrested in Leesburg, together with two members of our

security staff who had written portions of {Dope,

Inc.} This was the first of {four} different

arrests I experienced in Leesburg over the following two

years, all related to the same organizing and fundraising

activities.

    The local officer overseeing the various cases was

Sheriff's Deputy Don Moore, Ollie North's alleged tentmate

in Vietnam. Moore took particular delight in personally

arresting me on one occasion, parading himself before the

cameras with me in handcuffs. (Moore later ran a

kidnapping attempting against an associate of LaRouche,

and has been convicted of complicity in yet another

kidnapping.)

    {Every aspect} of our documentation of the

drug-running and other crimes of the Bush/North ``secret

government'' apparatus has been substantiated by

subsequent revelations and confessions of those involved.

Those Americans--nd especially those Virginians--who are

horrified by the effect of drugs in the destruction of our

nation, must demand that Oliver North answer for his role

in that destruction, and must also demand the full

exoneration of Lyndon LaRouche, myself, and my other

associates who are being held as political prisoners for

the ``crime'' of fighting for justice for our nation and

for the world.

